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ΣΚΑΝ∆ΑΛΟ ΤΕΡΜΑΤΙΚΟΥ 
Τα αναπάντητα 

ερωτήματα 
και η επόμενη μέρα

ΣΕΛΙ∆ΕΣ 2-3

ΘΕΣΗ 

ο Ισραήλ αξιώνει 
την έξοδο της 
Τουρκίας από το 
ΝΑΤΟ, διότι στηρί-
ζει την τροµοκρα-
τική Οργάνωση 

της Χαµάς. Και µιλά, ταυ-
τοχρόνως, για κατοχή της 
Κύπρου, όταν οι ηµέτεροι 
προσφέρουν δώρα στον 
Ερντογάν για να τον κατευ-
νάσουν. Οποία ψευδαίσθη-
ση. Τροφοδοτούν το θηρίο, 
που δεν έχει πρόβληµα να 
µας διαβεβαιώνει ότι έχει 
ως στόχο του ένα και µόνο: 
Να µας καταβροχθίσει. 
Συνέχεια στη σελίδα 2

Η τολμηρή 
απόφαση 
του Προέδρου… 

ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ 
Η καλπάζουσα διαφθορά 

διασύρει ξανά την Κύπρο…
ΣΕΛΙ∆Α 7

ΑΝ∆ΡΟΥΛΑ ΓΚΙΟΥΡΩΦ 
«Το σκάνδαλο του αιώνα» 

και ποιος πληρώνει το… µάρµαρο
ΣΕΛΙ∆ΕΣ 10-11

ΑΡΘΡΟΓΡΑΦΟΥΝ

∆ιπλασιάζονται οι κρατήσεις 
στα κατεχόµενα, ενώ υπάρχει µειωµένη 
κίνηση στις ελεύθερες περιοχές ΣΕΛΙ∆Α 21

Υφυπουργός Μετανάστευσης στη «Σ»: «∆εν θα δεχθούµε να 
καταστεί η Γραµµή Κατάπαυσης του Πυρός πύλη εισόδου παρά-
τυπων µεταναστών από την Τουρκία και τα κατεχόµενα» 

Γεμίζουν με μετανάστες τη «νεκρή 
ζώνη» με τις… ευλογίες των ΗΕ 

Τ

ΣΕΛΙ∆Α 16

Πώς η ευρωπαϊ-
κή αεράµυνα έχει 
ισραηλινό χαρα-
κτήρα και γιατί 
Γάλλοι και Ιταλοί 
προβάλλουν εν-
στάσεις 

ΚΥΠΡΙΑΚΟ
Έτοιµος να στρώ-

σει το έδαφος 
στον κατοχικό

ηγέτη ο Γκουτέρες 
ΣΕΛΙ∆Α 14

ΤΟΥΡΙΣΜΟΣ
Ανθεκτικός 

(ξανά) 
σε δύσκολους 

καιρούς 
Υφυπουργός Τουρι-
σµού και φορείς του 
τοµέα µιλούν στη «Σ» 
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Ενώ η Κύπρος τελεί υπό κατοχή και αντιµετωπίζει καθηµερινά την τουρκική απειλή είναι επί 
του παρόντος εκτός της Πρωτοβουλίας για την Ευρωπαϊκή Εναέρια Ασπίδα (European Sky 
Shield Initiative ESSI), που είχε ξεκινήσει από τη Γερµανία το 2022, µετά την επίθεση της 

Ρωσίας σε βάρος της Ουκρανίας. Αρχικά, η πρωτοβουλία υπεγράφη από 17 χώρες, αργότερα 
προσχώρησαν οι ουδέτερες σε σχέση µε το ΝΑΤΟ χώρες της Αυστρίας και της Ελβετίας, ενώ 
τον περασµένο Φεβρουάριο ενσωµατώθηκαν χέρι-χέρι η Ελλάδα µε την Τουρκία. ΣΕΛΙ∆ΕΣ 4-5

ΜΕ ΚΟΜΜΕΝΑ 
ΦΤΕΡΑ Η ΚΥΠΡΟΣ

κόλλησε στον προθάλαµο 
του «Σιδηρού Θόλου» της Ευρώπης 

Παίζουν ξανά µε 
τη φωτιά του πολέµου 

στη Μέση Ανατολή ΣΕΛΙ∆ΕΣ 24-25

ΠΑΙΚΤΕΣ ΠΟΥ ΕΓΡΑΨΑΝ ΙΣΤΟΡΙΑ
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Συνέχεια από την 1η σελίδα

Η Μέση Ανατολή είναι 
στις φλόγες. Και η Τουρκία 
του Ερντογάν εμφανίζεται 
ως η προστάτιδα της τρο-
μοκρατίας. Και της Χαμάς 
και της Χεζμπολάχ. Και τι 
μας είπε τις προάλλες ο 
Πρόεδρος; Ότι θα πρέπει 
να βρούμε λύση με τον 
Ερντογάν, διότι αυτός είναι 
ο μόνος που μπορεί να την 
επιβάλει! Έχει τη δική της 
λογική αυτή η αντίληψη, 
λόγω του δεσποτικού φα-
σιστικού χαρακτήρα του 
Σουλτάνου. Εκείνο που ο 
Πρόεδρος δεν μας εξήγησε 
είναι τι λύση θα βρει με τον 
Ερντογάν και τον Τατάρ,  
όταν υπάρχει η απόφαση 
της Μεγάλης Τουρκικής 
Εθνοσυνέλευσης, με την 
οποία καθίσταται σαφές, 
κατά τρόπον  δεσμευτικό, 
ότι η διευθέτηση του Κυ-
πριακού θα είναι αυτή της 
ισότιμης κυριαρχίας και 
των δύο κρατών. Πού στη-
ρίζει, λοιπόν,  την αισιοδο-
ξία του για θετικές εξελίξεις 
ο Πρόεδρος; Εκτός και αν 
θα υποχωρήσει προς τις 
τουρκικές θέσεις, τις οποίες 

θα εμφανίσει ως τολμηρές 
αποφάσεις. 

Εάν πάει ο Πρόεδρος σε 
Τριμερή ή Πενταμερή θα 
επιτρέψει στην τουρκική 
πλευρά να θέσει επί τάπητος 
τα δύο κράτη και την ισότι-
μη κυριαρχία. Είτε άμεσα 
είτε έμμεσα, μέσω των ΜΟΕ 
και του ανοίγματος, για πα-
ράδειγμα, της Τύμπου, που 
σημαίνει χωριστή κυριαρ-
χία στον αέρα, στο FIR και 
διεθνή εκπροσώπηση. Με 
άλλα λόγια, πρόκειται για 
χωριστή οντότητα στη βάση 
της ισότιμης κυριαρχίας.

Να πάρει, λοιπόν, ο Πρό-
εδρος τολμηρές αποφάσεις, 
αλλά όχι για τη διχοτόμη-
ση. Να πάρει μια τολμηρή 
απόφαση, που θα εξηγεί 
στον κόσμο πώς θα απε-
λευθερώσει, όπως ο ίδιος 
τονίζει, την Κύπρο. Πάντως, 
η ομοσπονδία ή συνομο-
σπονδία είναι τουρκικές 
διχοτομικές λύσεις. Δεν 
είναι απελευθέρωση. Και 
το γνωρίζει ο Πρόεδρος ως 
ιστορικός, που εκτός των 
άλλων, είναι. Άρα δεν έχει 
άλλοθι ούτε ως άτομο, ούτε 
ως επιστήμονας, ούτε ως 
Πρόεδρος. 
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Σ
ε ένα από τα μεγαλύ-
τερα σκάνδαλα στην 
ιστορία της Κυπρι-
ακής Δημοκρατίας 
εξελίσσεται το τερ-
ματικό του σταθμού 
παραλαβής και επα-

ναεριοποίησης υγροποιημένου 
Φυσικού Αερίου στην περιοχή του 
Βασιλικού. Τουλάχιστον έτσι φαί-
νεται από τα στοιχεία που εξετάζει 
η Ευρωπαϊκή Εισαγγελία, η οποία 
κινητοποιήθηκε άμεσα, καθώς το 
έργο υλοποιείται με ευρωπαϊκά 
κονδύλια.  

Για άλλη μια φορά η χώρα μας 
πρωταγωνιστεί για τους λάθος λό-
γους, αφού οι ευρωπαϊκές Αρχές 
επιδιώκουν να ανακτήσουν τα 69 
εκατομμύρια ευρώ που ήδη δό-
θηκαν ως χρηματοδότηση λόγω 
παραβάσεων, τόσο στην κατακύρω-
ση προσφοράς στην κινεζική κοι-
νοπραξία, όσο και στην πληρωμή 
επιπρόσθετων 25 εκατομμυρίων 

ευρώ, με πρόφαση την αύξηση της 
τιμής του χάλυβα διεθνώς. 

Το χρονικό του ναυαγίου
Στις 13 Δεκεμβρίου 2019 υπε-

γράφη στο Προεδρικό Μέγαρο 
η σύμβαση για το τερματικό στο 
Βασιλικό, ανάμεσα στην ΕΤΥΦΑ 
και την κινεζική κοινοπραξία, με 
την απόφαση για τις υπογραφές 

να «κλειδώνει», σύμφωνα με την 
Ελεγκτική Υπηρεσία, ένα μήνα 
νωρίτερα στο Προεδρικό, στην 
παρουσία όλων των εμπλεκομένων.

Σε συνέχεια σύσκεψης και της θέ-
σης του τότε Υπουργού Οικονομικών 

ότι το έργο θα έπρεπε οπωσδήποτε 
να προχωρήσει με ανάδοχο την εν 
λόγω κοινοπραξία, ακόμη κι αν αυτό 
θα σήμαινε την απώλεια της χορηγίας 
των €101 εκ. από την ΕΕ, η ΕΤΥ-
ΦΑ, προβάλλοντας ως αιτιολογικό 
την κατεπείγουσα φύση του έργου, 
προχώρησε σε υπογραφή της σύμ-
βασης στις 13 Δεκεμβρίου 2019. 

Η αρχική εντολή της ΕΤΥΦΑ 
προέβλεπε την ολοκλήρωση του 
έργου τις 27 Σεπτεμβρίου 2022. 
Στις 27 Οκτωβρίου 2021, ο εργολά-
βος υπέβαλε γραπτώς ειδοποίηση 
καθυστέρησης εννέα μηνών λόγω 
της πανδημίας.

Αρχές του 2022 ο εργολάβος 
ζήτησε επιπλέον 25 εκατομμύρια 
ευρώ, με πρόσχημα την αύξηση 
στην τιμή του χάλυβα.

Πρώτη Ιουνίου 2022 υπεγράφη 
διμερής συμφωνία της ΕΤΥΦΑ με 
τον οικονομικό φορέα της αναδό-
χου κοινοπραξίας και έγινε απο-
δεκτό το αίτημα της κοινοπραξίας 
για ολοκλήρωση έργων στις 31 
Ιουλίου 2023.

Μετά την αναθεώρηση του 
χρονοδιαγράμματος από τον ερ-
γολάβο για ολοκλήρωση των έργων 
στις 20 Οκτωβρίου 2023 και στη 
συνέχεια στις 23 Ιουλίου 2024, η 

Θα πρέπει να απα-
ντηθεί, γιατί επι-
λέχθηκε µία εται-
ρεία που δεν έχει 

αναλάβει ποτέ στο 
παρελθόν παρό-

µοιο έργο να ανα-
λάβει εξολοκλήρου 

το τερµατικό στο 
Βασιλικό
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Τα πρόσωπα που βρίσκονταν τότε σε θέσεις - 
κλειδιά για το έργο του τερματικού θα κλη-

θούν να καταθέσουν τα σχετικά έγγραφα και 
θα ξεκινήσει ο έλεγχος των περιουσιακών 

τους στοιχείων 
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Απεβίωσε την Τετάρ-
τη, 31 Ιουλίου 2024, 
σε ηλικία 77 ετών, ο 

γνωστός δικηγόρος και πρώην 
βουλευτής του ΔΗΚΟ, Ανδρέ-
ας Σ. Αγγελίδης. Αφήνει πίσω 
του ένα δυσαναπλήρωτο κενό, 
καθώς θεωρείτο δίκαια μία εκ 
των αυθεντιών και κορυφαίων 
Δικηγόρων στην Κύπρο και ει-
δικά σε θέματα Διοικητικού και 
Συνταγματικού Δικαίου. 

Η φιλοσοφία 
και ο βίος του

Ο Ανδρέας Σ. Αγγελίδης 
γεννήθηκε στη Λάρνακα, στις 
12 Δεκεμβρίου 1946. Μετά 
την ολοκλήρωση των 
γυμνασιακών του 
σπουδών φοί-
τησε στη Νομι-
κή Σχολή και 
ακολούθως 
στη Σχολή 
Οικονομικών 
και Πολιτικών 
Επιστημών του 
Εθνικού και Καποδι-
στριακού Πανεπιστημίου 
Αθηνών, από όπου αποφοίτησε 
το 1969 και το 1975, αντίστοιχα.

Στις 13/7/1971 ενεγράφη 
στο Μητρώο Δικηγόρων και 
άσκησε τη δικηγορία για πέντε 
και πλέον δεκαετίες με συνέπεια, 
τιμώντας το λειτούργημα του 
δικηγόρου. Χειρίστηκε μεγά-
λο αριθμό υποθέσεων ενώπιον 
όλων των δικαστικών βαθμίδων, 
συμβάλλοντας στον εμπλουτισμό 
της νομολογίας επί ουσιαστικών 
και δικονομικών ζητημάτων.

Ήταν ο Ιδρυτής και Διευθύ-
νων Σύμβουλος της αναγνωρι-
σμένης και εγνωσμένου κύρους 
Δικηγορικής Εταιρείας Ανδρέας 
Σ. Αγγελίδης δ.ε.π.ε.

Φιλοσοφία αλλά και βίος 
του, η υπεροχή του Δικαίου 
έναντι πάντων. Το όραμα αυτό, 
το προώθησε με συνέπεια και 
διαρκώς, με αποτέλεσμα να 
επιτύχει δικαστικές αποφάσεις 
που αποτέλεσαν τομές δικαίου, 
συμβάλλοντας στον εμπλουτισμό 
της νομολογίας επί ουσιαστικών 
και δικονομικών ζητημάτων.

Πίστευε στη διαρκή, καθημε-
ρινή πρόκληση και αμφισβήτηση 
ενώπιον Δικαστηρίων κάθε άδικης 
και εσφαλμένης απόφασης της 
Διοίκησης, στην οποία έχουν 
εμφιλοχωρήσει αλλότριοι και μη 
επιτρεπτοί παράγοντες. Αγωνιζόταν 
για 50 χρόνια, ώστε να βελτιωθεί 
το Κράτος, η Πολιτεία, η Διοίκη-
ση και να καταστεί η Κυπριακή 
Δημοκρατία, κατά το δυνατό, ένα 
πραγματικό Κράτος Δικαίου, το 
οποίο εφαρμόζει χρηστή διοίκηση 
και φυσική δικαιοσύνη για όλους. 
Διεκδικούσε την εδραίωση του 
σεβασμού του πολίτη αλλά και 
των δικαιωμάτων του.

Θεωρείτο δίκαια μία εκ των 
αυθεντιών και κορυφαίων Δι-
κηγόρων στην Κύπρο, στους 
τομείς που ασχολείτο και ειδι-
κά, σε θέματα Διοικητικού και 
Συνταγματικού Δικαίου.

Διετέλεσε βουλευτής ΔΗΚΟ 
Λευκωσίας για την περίοδο 2006-
2011 και Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΔΗΚΟ. Το 2013 
εντάχθηκε στη Συμμαχία Πολιτών.

Έχει δημοσιεύσει πληθώ-
ρα άρθρων στον ημερήσιο 
Τύπο και μελέτες σε νομικά 
περιοδικά της Κύπρου και 
του εξωτερικού, ενώ υπήρξε 
για χρόνια στενός συνεργάτης 
και αρθρογράφος της εφημερί-

δας «Η Σημερινή».
Έχει συγγράψει το 

νομικό βιβλίο με 
τίτλο «Ο περί των 
Γενικών Αρχών 
του Διοικητικού 
Δικαίου Νόμος 
(Ν.158(Ι)/99) και 

η μεταγενέστερη 
νομολογία του Ανω-

τάτου Δικαστηρίου της 
Κυπριακής Δημοκρατίας», 

που εκδόθηκε από τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων το 2008. 
Συνέγραψε, επίσης, με τον γιο 
του Σίμο Α. Αγγελίδη, το βιβλίο 
«Διοικητικό Δικονομικό Δίκαιο», 
το οποίο αποτελεί έκδοση του Πα-
γκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου 
του 2012, με επανέκδοση το 2020, 
και το οποίο διέθεσε δωρεάν για 
τους ασκούμενους δικηγόρους.

«Αφήνει μια βαριά 
κληρονομιά»

Ο υιός του, Σίμος Αγγελίδης, με 
μία ανάρτηση στο Facebook θέλη-
σε να αποχαιρετήσει τον πατέρα 
του, γράφοντας μεταξύ άλλων πως 
«σπάνια, κάθε πολλά χρόνια, έρχεται 
ένας Άνθρωπος ατόφιος, αληθινός, 
δίκαιος, έντιμος, διεκδικητικός, ενά-
ρετος, καλοσυνάτος, χαρισματικός, 
με αρχές και αξίες. Ένας άνθρωπος 
γεμάτος αξιοπρέπεια, γνώσεις, ανι-
διοτελής και με φιλοπατρία, χαμη-
λών τόνων, συνενωτικός, με βαθιά 
και γνήσια ανησυχία και αγάπη 
για την πατρίδα. Ένας άνθρωπος 
που ξεχώρισε για την απλότητα, τη 
σκληρή εργασία του, το πάθος και 
το ήθος, την ατελείωτη αγάπη που 
έδειχνε και έδινε έμπρακτα. Που 
με το πέρασμά του στη γη αφήνει 
ένα εξαιρετικά θετικό πρόσημο, 
ένα χαμόγελο, ένα καθαρό όνομα, 
μια βαριά κληρονομιά». 

Η εξόδιος ακολουθία τελέ-
στηκε την Παρασκευή, 2 Αυ-
γούστου 2024, από τον ιερό 
ναό Της Του Θεού Σοφίας, 
στον Στρόβολο. 

Η «Σημερινή» και το Συγκρό-
τημα ΔΙΑΣ απευθύνουν ειλικρινή 
συλλυπητήρια προς την οικογέ-
νεια και τους οικείους του.

Ας είναι η μνήμη του αιώνια. 

Έφυγε ο Ανδρέας Αγγελίδης: 
Ένας πραγματικός Kύριος

κινεζική κοινοπραξία ανακοίνωσε 
τον τερματισμό της σύμβασης με 
την ΕΤΥΦΑ στις 8 Ιουλίου 2024.

«Καμπανάκι» 
από την Ελεγκτική

Με έκθεσή της η Ελεγκτική 
Υπηρεσία προειδοποιούσε ότι 
η προσπάθεια κατασκευής του 
έργου είχε ξεκινήσει στραβά από 
την αρχή που κατακυρώθηκε ο 
διαγωνισμός στην κινεζική κοινο-
πραξία. Συγκεκριμένα, διαπίστωσε 
ότι δεν είχε αναπτυχθεί επαρκής 
ανταγωνισμός, αφού κατά την προ-
επιλογή εξαιρέθηκαν οι δύο από 
τις τρεις κοινοπραξίες.

Σημείωνε, μάλιστα, ότι σε ένα 
από τα μέλη της κοινοπραξίας 
είχε επιβληθεί πρόστιμο 38,5 εκ. 
ευρώ στην Ελλάδα για νόθευση 

διαγωνισμών δημοσίων έργων. 
Υπογράμμιζε, επίσης, παραβιάσεις 
της περί Δημοσίων Συμβάσεων 
Νομοθεσίας, οι οποίες έθεταν σε 
κίνδυνο απώλειας των 101 εκα-
τομμυρίων ευρώ από ευρωπαϊκές 
χορηγίες. Συνεπώς, εισηγήθηκε τη 
ματαίωση και επαναπροκήρυξη 
του διαγωνισμού.

Όπως είναι σε θέση να γνωρίζει η 
«Σ», σήμερα η Ελεγκτική Υπηρεσία 
εξετάζει και τoυς χειρισμούς της 
παρούσας κυβέρνησης για τυχόν 
παραλείψεις και κατά πόσον υπήρξε 
καθυστέρηση στον τερματισμό της 
σύμβασης με την κινεζική κοινο-
πραξία. Στο μικροσκόπιο βρίσκονται 
επίσης πληρωμές που έγιναν τον 
Δεκέμβριο 2023 και Ιανουάριο του 
2024 από την Κυβέρνηση για να 
καλοπιάσει την κινεζική εταιρεία, την 
ώρα που τα έργα είχαν ανασταλεί 
και δεν γίνονταν εργασίες επί του 
εδάφους για πολύ καιρό. 

«Ξεσκονίζουν» 
λογαριασμούς

Σύμφωνα με πληροφορίες της 
«Σ», οι Αρχές αναμένεται να προ-
χωρήσουν σε ελέγχους, ώστε να 
διαπιστωθεί το κατά πόσον υπήρξε 
αδικαιολόγητη μεταβολή στα περι-
ουσιακά στοιχεία όσων βρίσκονταν 
σε θέσεις που μπορούσαν να επηρε-
άσουν τις αποφάσεις του έργου και 
το κατά πόσον αυτή δικαιολογείται 
από τα εισοδήματά τους και άλλες 
οικονομικές τους δραστηριότητες.  

Σύμφωνα με τις προβλεπόμενες 
διαδικασίες, τα πρόσωπα που βρί-

σκονταν τότε σε θέσεις - κλειδιά για 
το έργο του τερματικού θα κληθούν 
να καταθέσουν τα σχετικά έγγραφα 
και θα ξεκινήσει ο έλεγχος. 

Πρόθεση, πάντως, της Κυβέρ-
νησης είναι να μην αφεθεί οποια-
δήποτε σκιά. Αυτό μεταφέρθηκε, 
εξάλλου, μέσω του Αναπληρωτή 
Κυβερνητικού Εκπροσώπου, Γιάν-
νη Αντωνίου, ο οποίος είπε πως 
θα λογοδοτήσουν όσοι ευθύνονται 
για το σκάνδαλο.

Την ίδια ώρα, βουλευτές ζή-
τησαν από τους εμπλεκομένους 
να παρουσιαστούν στην Επιτροπή 
Ελέγχου για να τεθούν ενώπιόν 
τους μία σειρά από ερωτήματα τα 
οποία προκύπτουν.

Τα επόμενα βήματα
Η Κυβέρνηση παρουσίασε εναλ-

λακτικές λύσεις για να προχωρήσει 
η υλοποίηση του έργου της έλευσης 
υγροποιημένου φυσικού αερίου, 
παρά τον τερματισμό της σύμβασης 
με τη κινεζική κοινοπραξία.

Συγκεκριμένα, θα προκηρυ-
χθούν νέες προσφορές και θα 
επιλεγεί η πιο φθηνή εταιρεία για 
ν’ αναλάβει το έργο. Διευκρίνισε, 
δε, ότι η Εταιρεία Υποδοµών Φυ-
σικού Αερίου θα προχωρήσει σε 
ανοιχτή διαδικασία προσφορών 
για την υλοποίηση του χερσαίου 
τμήματος και της προβλήτας.

Σημειώνεται πως, η διαδικα-
σία ολοκλήρωσης για το πλοίο 
βρίσκεται στο 98%, η προβλήτα 
έχει περατωθεί κατά 50%, ενώ το 
χερσαίο τμήμα κατά 30%.

Πολλά είναι τα ερωτήματα 
που προκύπτουν προκειμένου 
να εξαφανιστούν οι σκιές πάνω 
από το έργο του τερματικού.

Αρχικά γιατί δεν λήφθηκαν υπ’ 
όψιν οι ανησυχίες του Γενικού 
Ελεγκτή, ο οποίος είχε σημειώσει 
από το 2019 ότι είναι προβλη-
ματική συμφωνία.

Ποιο ήταν το σκεπτικό πίσω 
από την απόφαση να γίνει το έργο 
είτε χάσουμε είτε δεν χάσουμε τη 
χορηγία των 101 εκ. ευρώ και 
πώς αξιολογήθηκε αυτή η συμ-
φωνία,  που τελικά αποδείχθηκε 
λανθασμένη και σε βάρος του 
δημοσίου συμφέροντος;

Πρέπει επίσης να διευκρινιστεί 
τι συνέβη στην πορεία και δεν 
φρόντισαν έτσι ώστε η συμφωνία 
να τεθεί έγκαιρα σε λειτουργία 
και να ξεκινήσει υλοποίηση του 

έργου. 
Στη συνέχεια, τι έπραξαν για να 

επισπευσθούν οι εργασίες, διότι 
ήταν φανερό ότι δεν θα ολοκλη-
ρωνόταν το έργο το 2022 όπως 
είχε λεχθεί, αλλά και γιατί τελικά 
δόθηκαν επιπλέον 25 εκατομ-
μύρια ευρώ στους Κινέζους, ενώ 
τόσο ο Γενικός Ελεγκτής όσο και 
το Γενικό Λογιστήριο του κρά-
τους είχαν διαφορετική άποψη 
γι’  αυτό το θέμα;

Όσον αφορά τη διαδικασία που 
ακολουθήθηκε, πρέπει να απο-
σαφηνιστεί πώς μείναμε τελικά 
με μία μόνο εταιρεία, ενώ βάλαμε 
τέτοιους όρους που αποκλείαμε 
εταιρείες οι οποίες ήταν έμπει-
ρες και δοκιμασμένες σε τέτοιου 
είδους έργα, αλλά και πώς κα-
ταλήξαμε στην κοινοπραξία από 
τη στιγμή που βασικό στέλεχος 

είχε καταδικαστεί για διαφθορά 
και δεν είχαν κάνει ποτέ έργο 
χερσαίου τερματικού. 

Υπενθυμίζεται ότι είχε γίνει ένας 
επιμερισμός έργων. Αρχικά η κινε-
ζική κοινοπραξία ήταν υπεύθυνη 
για το πλοίο, όταν αποχώρησαν 
οι ελληνικές εταιρείες και στη 
συνέχεια η νορβηγική, ανέλαβαν 
πλήρως το έργο οι Κινέζοι. 

Συνεπώς θα πρέπει να απα-
ντηθεί, με ποια λογική προχώ-
ρησαν και έκαναν αποδεκτό μία 
εταιρεία που δεν έχει αναλάβει 
ποτέ στο παρελθόν παρόμοιο 
έργο να αναλάβει εξολοκλήρου 
το τερματικό στο Βασιλικό. Θα 
πρέπει επίσης να τεθεί και το 
ερώτημα γιατί αποδέχτηκαν να 
υπάρχει μία εταιρεία, η οποία 
επιδικάστηκε στην Κύπρο και 
στην Ελλάδα. 

Τα αναπάντητα ερωτήματα
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Ε
νώ η Κύπρος τελεί 
υπό κατοχή και 
αντιμετωπίζει κα-
θημερινά την τουρ-
κική απειλή είναι 
επί του παρόντος 
εκτός της Πρωτο-

βουλίας για την Ευρωπαϊκή Εναέ-
ρια Ασπίδα (European Sky Shield 
Initiative ESSI), που είχε ξεκινήσει 
από τη Γερμανία το 2022, μετά την 
επίθεση της Ρωσίας σε βάρος της 
Ουκρανίας. Λίαν προσφάτως, όταν 
η Πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν 
επανεξελέγη, εξήγησε ότι η Κοινή 
Ευρωπαϊκή Ασπίδα Αεράμυνας 
είναι στην ατζέντα της με στόχο 
την υλοποίησή της. Και συμβαίνει 
αυτό, παρά τα προβλήματα που 
υπάρχουν επί του θέματος εντός 
της ΕΕ και τα οποία εγείρονται από 
τη Γαλλία, κυρίως, και μετά από 
την Ιταλία και την Ισπανία, που 
επί του παρόντος μένουν εκτός 
λόγω των δικών τους εθνικών 
συμφερόντων. Αυτό σημαίνει τη 
λειτουργία και τα κέρδη των δικών 
τους πολεμικών βιομηχανιών ως 
προς τα συστήματα, τα οποία θα 
χρησιμοποιηθούν για την Ευρω-
παϊκή Εναέρια Ασπίδα. Η αλήθεια 
της μη συμμετοχής τους είναι ότι 
το γαλλο-ιταλικό σύστημα SAMP-T 
εξαιρείται από το ESSI. 

Γερμανική πρωτοβουλία 
Αρχικά, η πρωτοβουλία της Γερ-

μανίας υπεγράφη από 17 χώρες,  
όπως είναι η Γερμανία, το Ηνωμένο 
Βασίλειο, το Βέλγιο, η  Ολλανδία, 
η Ουγγαρία, η Εσθονία, η Λετονία, 
η Φινλανδία, η Σλοβενία, η Σλο-
βακία, η Εσθονία, η Ρουμανία, η 
Τσεχική Δημοκρατία, η Βουλγαρία, 
η Νορβηγία, η Δανία και η Σουη-
δία. Αργότερα, προσχώρησαν οι 
ουδέτερες σε σχέση με το ΝΑΤΟ 
χώρες της Αυστρίας και της Ελβε-
τίας. Εν συνεχεία ενσωματώθηκαν 
τον Φεβρουάριο η Ελλάδα με την 

Τουρκία, χωρίς, όμως, την Κύπρο 
να ενεργεί αναλόγως, παραμένοντας 
στο στρατόπεδο της Γαλλίας, της 
Ισπανίας και της Ιταλίας. Είναι, δε, 
γνωστή η συναφής πρωτοβουλία 
των Μητσοτάκη -  Ντουσκ για την 
Κοινή Ευρωπαϊκή Αεράμυνα, που 
είναι πλέον στα πλάνα της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής, όμως δεν μπορεί να 
αποσυνδεθεί από την προσπάθεια, 
η οποία έχει ξεκινήσει και είναι εκ 
των πραγμάτων συνδεδεμένη με 
το ΝΑΤΟ και θεσμικά, ως προς τις 
Συνθήκες της ΕΕ, αλλά και πρα-
κτικά. Το γεγονός αυτό έφερε και 
την Πολωνία εντός του κλαμπ των 
χωρών της ESSI. 

Ζώνες αεράμυνας και 
Τεχνητή Νοημοσύνη 

Η Ασπίδα της Ευρωπαϊκής 
Αεράμυνας έχει τέσσερεις βασικές 
ζώνες, και περιλαμβάνει πυραυλι-
κά συστήματα μικρού βεληνεκούς, 
όπως τα Skyranger 30, μεσαίου βε-
ληνεκούς, όπως τα IRIS-T, μεγάλου 
βεληνεκούς, όπως τα MIM-104 
Patriot και πολύ μεγάλου βεληνε-
κούς, όπως τα ισραηλινά Arrow 3 
(εξωατμοσφαιρικά), που αμύνονται 
πυραύλων μεγάλου βεληνεκούς. Οι 
Γερμανοί ήταν ιδιαίτερα ανήσυχοι 
μετά την επίθεση της Ρωσίας σε βά-

ρος της Ουκρανίας και ειδικότερα 
την  απειλή που δέχονται μέσω του 
Καλίνιγκραντ, όπου η Μόσχα δια-
θέτει υπερηχητικούς πυραύλους, οι 
οποίοι σε χρόνο ρεκόρ μπορούν να 
κτυπήσουν στο Βερολίνο. Σε αυτά 
προστίθενται τα νέα πολεμικά όπλα, 
όπως αυτά προκύπτουν μέσω της 
Τεχνητής Νοημοσύνης (Artificial 

Intelligence). Μεταξύ αυτών περι-
λαμβάνονται τα λεγόμενα αυτόνομα 
όπλα (autonomous weapons) και 
περιφερόμενα πυρομαχικά (loitering 
weapons), που αλλάζουν πλέον τις 
ταχύτητες και τον χαρακτήρα του πο-
λέμου, αφού ενεργούν προγραμμα-
τισμένα και κτυπούν στόχους χωρίς 
την ανθρώπινη παρέμβαση, με τη 
μορφή «μηχανών καμικάζι». Τέτοια, 
ισραηλινής κατασκευής και προέ-
λευσης, δηλαδή «drone καμικάζι», 
είχαν χρησιμοποιηθεί από το Αζερ-
μπαϊτζάν στον πόλεμο του Ναγκόρνο 

Καραμπάχ σε βάρος αρμάτων μάχης 
και μονάδων πυροβολικού με τρο-
μερή επιτυχία, αλλάζοντας ριζικά τα 
ισοζύγια δυνάμεων. Ανάλογα οπλικά 
συστήματα Τεχνητής Νοημοσύνης 
χρησιμοποιούνται στον πόλεμο της 
Ουκρανίας και στη Γάζα από τους 
Ισραηλινούς. Ο «Σιδηρούς θόλος» 
(Iron Dome) του Ισραήλ συνιστά 
ένα ολοκληρωμένο σύστημα Τε-
χνητής Νοημοσύνης,  που ενερ-
γεί κατά τρόπο αυτόνομο και σε 
συνεργασία με τον κυβερνοχώρο 
(cyberspace), τους δορυφόρους και 
αντιβαλλιστικά συστήματα μικρού, 
μεσαίου και μεγάλου βεληνεκούς. 
Έχει χρησιμοποιηθεί με επιτυχία της 
τάξης του 95% για την απόκρουση 
της ιρανικής επίθεσης του περα-
σμένου Απριλίου, που διεξήχθη 
με drones και πυραύλους. 

Γαλλικές ενστάσεις… και 
συμφέροντα 

Κάτι ανάλογο με το μοντέλο 
του Ισραήλ οραματίστηκε και η 
Γερμανία για την ίδια και την Ευ-
ρώπη, είτε τα κράτη της ανήκουν 
στο ΝΑΤΟ είτε όχι. Η συντριπτική 
πλειοψηφία ανήκουν  στη Συμμαχία, 
ακόμη και εκείνα, όπως η Γαλλία, 
η Ιταλία και η Ισπανία, που δεν 
μπήκαν στο παιχνίδι της Ευρωπαϊ-

κής  Εναέριας Ασπίδας και η οποία 
υιοθετείται πλέον από την ίδια την 
ΕΕ. Το θέμα για τις χώρες που είναι 
εκτός αφορά πολύ περισσότερο τις 
δικές τους πολεμικές βιομηχανίες 
και τα κέρδη που θέλουν να έχουν 
και πολύ λιγότερο επί της ουσίας. 
Εγείρουν, δε, το ζήτημα για τη μεί-
ωση της απεξάρτησης της Ευρώ-
πης από την αμερικανική και την 
ισραηλινή πολεμική βιομηχανία 
και την ενίσχυση της ευρωπαϊκής, 
την οποία εντάσσουν στο πλαίσιο 
κοινών προγραμμάτων, που είναι 
συναφή με τη διάθεση κονδυλίων 
και την έρευνα και τεχνολογία. 

Ελλάδα, Τουρκία
και Ισραήλ

Επί τη βάσει των ανωτέρω 
είναι που συμβαίνουν εξελίξεις 
με ερωτηματικά και οι οποίες θα 
πρέπει να απασχολούν: 

Πρώτο, η Ελλάδα προσχωρεί 
στην ESSI μαζί με την Τουρκία και 
η Κύπρος είναι έξω. Γιατί; Ήταν 
απόφαση της κυπριακής Κυβέρ-
νησης; Ρωτήσαμε το Υπουργείο 
Άμυνας, χωρίς να υπάρξει απά-
ντηση. Πώς συντονίζονται Αθήνα 
και Λευκωσία όταν, όπως τονίζουν, 
υπάρχει κοινή άμυνα; Δεύτερο, θα 
μπορούσε να ισχυριστεί η Λευκω-

Γιατί Γάλλοι και 
Ιταλοί προβάλλουν 

ενστάσεις

ΓΙΑΝΝΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ, 
Δρ των Διεθνών 
Σχέσεων

Με κομμένα φτερά η Κύπρος
κόλλησε στον προθάλαμο
του «Σιδηρού Θόλου» της Ευρώπης

ΕΝΏ Η ΤΟΥΡΚΙΑ ΕΝΤΑΧΘΗΚΕ ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ…

Το μελετά ακόμη η Λευκωσία, ενώ υπάρχει αριθμός ωφελημάτων που εξουδετερώνουν
τις τουρκικές και ισλαμικές απειλές για αγορά συστημάτων αεράμυνας από το Ισραήλ

Ο χάρτης αποτυπώνει 
αεροδρόμια και λιμάνια 
των κατοχικών δυνάμεων 
του Αττίλα και ταυτοχρό-
νως εκείνα των ελεύθερων 
περιοχών. Στην ένθετη 
δορυφορική φωτογραφία 
εμφανίζεται το αεροδρόμιο 
του Λευκονοίκου, το οποίο 
αποτελεί πλέον βάση των 
τουρκικών drones, που 
συλλέγουν πληροφορίες 
τόσο στην Κύπρο όσο και 
στην ευρύτερη περιοχή. 
Πρόκειται για άλλη μια κί-
νηση των εναέριων και θα-
λάσσιων οδών, τις οποίες η 
Τουρκία θέλει να θέσει υπό 
τον έλεγχό της στο πλαίσιο 
της Γαλάζιας Πατρίδας. 
Ως εκ τούτου καθίσταται 
αναγκαία η ενίσχυση -και ο 
εκσυγχρονισμός- της αερά-
μυνας της Κύπρου. 
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σία ότι έμεινε εκτός επειδή στην 
Πρωτοβουλία για την Ευρωπαϊκή 
Εναέρια Ασπίδα συμμετείχαν αρ-
χικά κράτη μέλη του ΝΑΤΟ και 
ότι η Γαλλία, με την οποία έχουμε 
καλές αμυντικές σχέσεις και είναι 
ένας από τους προμηθευτές μας στα 
οπλικά συστήματα, έμεινε εκτός. 
Αυτοί οι ισχυρισμοί καταρρίπτονται, 
διότι κράτη που είναι ουδέτερα, 
όπως η Αυστρία και η Ελβετία, 
έχουν ήδη προσχωρήσει στην 
Ευρωπαϊκή Ασπίδα στον Αέρα. 
Υπάρχει όμως και κάτι άλλο: Η 
Κυπριακή Δημοκρατία έχει πα-
ραγγείλει από το Ισραήλ σύστημα 
αεράμυνας, που αποτελεί τμήμα 
του «Σιδηρού Θόλου». Εφόσον οι 
Ευρωπαίοι, και δη οι Γερμανοί, αλλά 
και το όλο οικοδόμημα της Ευρω-
παϊκής Αεράμυνας περιλαμβάνει 
οπλικά συστήματα από το Ισραήλ, 
η Κύπρος γιατί να είναι εκτός; Γιατί 
τονίζεται αυτό; Διότι τα συστήματα 
που θα πάρει από το Ισραήλ θα είναι 
συμβατά με εκείνα της υπόλοιπης 
Ευρωπαϊκής Αεράμυνας ως εκ της 
φύσεως και της προελεύσεώς τους. 

Κοινή πολεμική 
βιομηχανία 

Πέραν των ανωτέρω, θα πρέπει 
να μας προβληματίσει το εξής: Εάν 
προχωρήσει η κοινή πολεμική βι-
ομηχανία της Ευρώπης, η Τουρκία 
θα έχει πλεονέκτημα και θα αξιώ-
σει συμμετοχή. Για δυο λόγους. Ο 
ένας είναι η προσχώρησή της στην 
ESSI, άρα ακόμη και αν υπάρξει 
μια μορφή μετεξέλιξης λόγω της 
πρωτοβουλίας, που αναλαμβάνει 
η ΕΕ, κανείς δεν θα την πετάξει 
έξω. Ο άλλος είναι ότι η Τουρκία 
διαθέτει τη δική της πολεμική βι-
ομηχανία, χωρίς να συμβαίνει το 
ίδιο με την Κύπρο κα την Ελλάδα. 
Άρα, αντί να γίνεται λόγος για την 
επιβολή εμπάργκο στρατιωτικού 
υλικού σε βάρος της Τουρκίας 
ένεκα της κατοχής της Κύπρου, 
η Άγκυρα θα απαιτεί συμμετοχή 
σε νέα προγράμματα αεράμυνας, 
που θα ανήκουν στην ΕΕ. Και το 
φοβερό είναι ότι, επί του παρόντος, 
η Τουρκία, που κατέχει και απει-
λεί την Κύπρο, έχει προσχωρήσει 
στην Ευρωπαϊκή Εναέρια Ασπίδα, 
ενώ εμείς είμαστε εκτός! Δεν κα-
λυπτόμαστε από την Ευρώπη. Και 
ποιος θα μας καλύψει; Η κοντινή 
Τουρκία με τα drones της από το 
Λευκόνοικο ή με τα περιφερόμενα 
πυρομαχικά που διαθέτει και τα 
προγραμματίζει να δρουν δίκην 
καμικάζι σε βάρος στόχων της 
Εθνικής Φρουράς; 

Επί των ανωτέρω θα πρέπει να 
επισημανθούν τα εξής: Η Τουρκία, 
λόγω της κρίσης στη Μέση Ανατο-
λή, χρησιμοποιεί την Χεζμπολάχ, 
με την οποία έχει σχέσεις, για να 
απειλεί την Κύπρο. Στόχος της εί-
ναι, μεταξύ άλλων, να ματαιώσει 
τις αγορές τόσο του συστήματος 
αεράμυνας όσο και των αρμάτων 
μάχης «Markava». Οι απειλές της 
Άγκυρας και της Χεζμπολάχ για 
συνεργασία με Κύπρου - Ισραήλ 
εξουδετερώνονται με τη συμμετο-

χή της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 
Εναέρια Ασπίδα. Γιατί; Διότι, εκ των 
πραγμάτων, η τέταρτη ζώνη αερά-
μυνας θα καλύπτεται από ισραηλινά 
συστήματα. Ήδη η Γερμανία έχει  
παραγγείλει σύστημα «Iron Dome» 
από το Ισραήλ, ενώ στα οπλικά συ-
στήματα που θα χρησιμοποιηθούν 
για την Ευρωπαϊκή Αεράμυνα πε-
ριλαμβάνονται τα “Arrow 3”. Υπό 
αυτές τις συνθήκες, πώς η Τουρκία 
μπορεί να θεωρεί ότι η αγορά από 
μέρους της Κύπρου ισραηλινών 
και δη συστημάτων αεράμυνας 
είναι απαράδεκτη και απειλή για 
την ίδια, που μπορεί μάλιστα να 
επιφέρει τιμωρία, όταν ολόκληρο το 

σύστημα της νέας Ευρωπαϊκής Αε-
ράμυνας περιλαμβάνει τα αντίστοιχα 
ισραηλινά οπλικά συστήματα; Και 
αυτό συμβαίνει ανεξαρτήτως εάν 

η Άγκυρα συμμετέχει στην ESSI. 
Εξάλλου, η Κυπριακή Δημοκρατία 
έχει δικαίωμα χρήσης του άρθρου 

51 του Χάρτη του ΟΗΕ περί της 
αυτοάμυνας εφόσον τελεί υπό κα-
τοχή, που παραπέμπει στο 42,7 των 
Συνθηκών της ΕΕ και στη στήριξή 
μας ακόμη και στρατιωτικά από τα 
κράτη - μέλη της Ένωσης σε περί-
πτωση εξωτερικής επίθεσης. Μια 
θέση, που διατυπώθηκε δημόσια 
από την Επιτροπή όταν ο Νασρά-
λα είχε απειλήσει την Κυπριακή 
Δημοκρατία για τις όποιες σχέσεις 
της με το Ισραήλ. 

Ο κοινός συντονισμός 
Ο Πρόεδρος έχει αναφερθεί σε 

τολμηρές αποφάσεις λίαν συντόμως 
στο Κυπριακό, το οποίο, βεβαίως, 

είναι πρόβλημα εισβολής και κατο-
χής, καθώς και ασφάλειας. Χωρίς 
να καλύπτει τα νώτα του πώς θα 
πάει σε συνομιλίες για να επιτύχει 
κάτι θετικό, όταν η Τουρκία θεωρεί 
ότι η Κύπρος, είτε επιλυθεί είτε όχι 
το Κυπριακό, τελεί υπό τον δικό 
της έλεγχο ασφάλειας; Εφόσον 
αυτή έχει προχωρήσει σε βήμα 
μπροστά με την προσχώρηση στην 
ESSI αποκτά άλλο ένα πλεονέκτη-
μα, ενώ ακόμη η Κύπρος συζητά 
εάν και πώς θα συμμετάσχει, τη 
στιγμή κατά την οποία η Ελλάδα 
έχει ήδη ενταχθεί. Όχι δόγμα δεν 
υπάρχει, αλλά ως φαίνεται ούτε 
καν συντονισμός. 

Πώς η ευρωπαϊκή 
αεράμυνα έχει ισ-

ραηλινό χαρακτήρα 

04.08.2024

Ο χάρτης αυτός αποτυπώνει 
τις ρωσικές δυνάμεις στο 
καντόνι του Καλίνιγκραντ. 
Από εκεί απειλούνται άμεσα 
τόσο η Γερμανία όσο και η 
Πολωνία, καθώς και άλλες 
χώρες με σύγχρονα οπλικά 
συστήματα, όπως είναι οι 
υπερηχητικοί πύραυλοι, που 
λόγω εγγύτητας και ταχύτη-
τας μπορούν να κτυπούν σε 
χρόνο ρεκόρ. Η επίθεση της 
Ρωσίας σε βάρος της Ου-
κρανίας σήμανε συναγερμό 
και για τις βαλτικές χώρες, 
αλλά κυρίως για τη Γερμανία 
και την Πολωνία. Το Βερολί-
νο προχώρησε σε συμφωνία 
για την αγορά από το Ισραήλ 
συστήματος ανάλογου με 
το «Iron dome» και ηγήθηκε 
της πρωτοβουλίας για τη 
δημιουργία μιας Ευρωπαϊ-
κής Εναέριας Ασπίδας, στην 
οποία, όμως, η Κύπρος δεν 
έχει ακόμη ενταχθεί, παρότι 
το έπραξαν από κοινού Ελ-
λάδα και Τουρκία, χέρι - χέρι. 

Ο χάρτης μιλά από μόνος του και παρουσιάζει τις χώρες οι οποίες έχουν προχωρήσει και έχουν ενταχθεί στο «European Sky Shield Initiative». Η 
Κύπρος παραμένει κολλημένη στον προθάλαμο, παρότι θα έπρεπε λογικά να ήταν από τις πρώτες χώρες ένταξης λόγω της τουρκικής κατοχής και 
συνεχούς απειλής, καθώς και των κενών που παρουσιάζει στο σύστημα της αεράμυνάς της. 
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Ο Μακροχρόνιος πολυχρονίζει...   
ΛΑΖAΡΟΣ Α. ΜΑΥΡΟΣ

Π
ΑΡ’ ΟΤΙ ο ίδιος 
υπηρετεί καθη-
κόντως, επί 25 
χρόνια, με αδιά-
κοπη συνέχεια 
την πολιτική του 
Μακροχρόνι-

ου Αγώνα, ο νυν 51χρονος ΠτΔ, 
Νίκος Χριστοδουλίδης, δήλωσε 
αίφνης σε συνέντευξή του στον 
«Άλφα» την παρελθούσα εβδομάδα 
(28.7.2024) ότι αποκηρύσσει τον... 
Μακροχρόνιο!!!

Πράγματι: Υπηρεσιακώς από 
το 1999 ως διπλωμάτης, κατό-
πιν 2013 - 2018 ως Διευθυντής 
του διπλωματικού γραφείου του 
ΠτΔ και Κυβερνητικός Εκπρόσω-
πος, ακολούθως 2018 - 2022 ως 
Υπουργός Εξωτερικών και από 1η 
Μαρτίου 2023 ως εκλελεγμένος, 
8ος στη σειρά, Πρόεδρος της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας, υπηρετεί 
ό,τι επί 47 χρόνια φέρει τ’ όνομα 
Πολιτική Μακροχρόνιου Αγώνα.

ΠΡΟΣ αποφυγήν παρεξηγή-
σεων, οφειλόμενη η επισήμανση 
ότι: Στην εν λόγω συνέντευξή του 
ο ΠτΔ δεν διευκρίνισε τι περιε-
χόμενο προσδίδει τώρα ο ίδιος 
στην έννοια του Μακροχρόνιου. 
Ίσως κάτι άλλο έχει στο μυαλό του. 
Μήπως διαφορετικό, πλέον, από 
τη γενικότερη αντίληψη που επι-
κρατεί από το 1977 για το αληθές 
νόημα του Μακροχρόνιου; Αντί-
ληψη, την οποία γνωρίζει κιόλας 
ως πανεπιστημιακός μελετητής 
του Κυπριακού και συγγραφέας 
ειδικών περί τούτου βιβλίων:

ΤΟΝ ΜΑΚΡΟΧΡΟΝΙΟ τον 
είχε διακηρύξει το βράδυ της 20ής 
Ιουλίου 1977, στην τελευταία - 14 
μέρες προ του θανάτου του - δη-
μηγορία του, από τον Προμαχώνα 
των τειχών της διχοτομημένης Λευ-
κωσίας, στο αντικατοχικό συλλα-
λητήριο της πλατείας Ελευθερίας, 
ο Εθνάρχης Μακάριος. Πρώτος, 
και τω όντι τραγικότερος πάντων, 
Πρόεδρος της καθημαγμένης Κυ-
πριακής Δημοκρατίας.

- Έκτοτε ο Μακροχρόνιος απετέ-
λεσε τον αναλλοίωτο μέχρι σήμερα 
κεντρικό πυρήνα της πολιτικής όλων 
των διαδοχικών Προέδρων της Κύ-
πρου: Μακαρίου, Κυπριανού, Βασι-
λείου, Κληρίδη, Τάσσου, Χριστόφια, 
Αναστασιάδη και Χριστοδουλίδη.

- Εκ των οποίων ΟΥΔΕΙΣ ποτέ, 
ασκών την προεδρική εξουσία, 
ενέδωσε σε τέτοιο βαθμό ώστε να 
νομιμοποιήσει με την υπογραφή του 
τις απαιτήσεις των Τούρκων κατα-
κτητών και να τερματίσει την μέχρι 
τώρα μακροχρόνια, μισού ήδη αιώνα, 
ΑΡΝΗΣΗ των Ελλήνων της Κύπρου 
να παραδοθούν στην Τουρτζιάν.

- Αυτή η άρνηση, εν άλλοις λό-
γοις η ΑΝΤΙΣΤΑΣΗ έναντι των 
τουρκικών απαιτήσεων, συνιστά 
το ακριβές συνώνυμο του Μακρο-

χρόνιου. Προς υπενθύμιση λοιπόν:
Ο ΜΑΚΑΡΙΟΣ είχε ήδη γευτεί 

τότε την πικρή γεύση τής κατάρ-
ρευσης των ελπίδων για «λύση», 
οι οποίες είχαν καλλιεργηθεί με 
την συμφωνία των «Τεσσάρων 
Κατευθυντηρίων Γραμμών» της 
12ης Φεβρουαρίου 1977,  που 
είχε επιτύχει ο τότε Γ.Γρ. του 
ΟΗΕ, Κουρτ Βάλντχαϊμ,  μεταξύ 
Μακαρίου και Ντενκτάς. Είχε ήδη 
βιώσει ιδίως το πολύ πικρότερο 
φαρμάκι της αμερικανικής εξα-
πάτησης ότι θα πίεζαν δήθεν την 
Τουρκία οι ΗΠΑ, ούτως ώστε με 
την έναρξη των «διακοινοτικών» 
συνομιλιών «λύσης» να πεισθεί 
και το Κογκρέσο να άρει το αμε-
ρικανικό εμπάργκο όπλων προς 

την Τουρκία, που είχε επιβληθεί 
από το 1975 εξαιτίας της τουρκικής 
εισβολής στην Κύπρο.

- ΔΙΕΓΝΩΣΕ ήδη τότε ο Μακά-
ριος και είπε ότι: «Αλλεπάλληλοι 
κύκλοι συνομιλιών προσέκρου-
σαν στην τουρκικήν αδιαλλαξίαν. 
Και δεν κατέληξαν σε κανένα θε-
τικόν αποτέλεσμα. Ο χρόνος των 
συνομιλιών χρησιμοποιείται από 
τουρκικής πλευράς για την άνετη 
εδραίωση των τετελεσμένων [της 
εισβολής] γεγονότων, την συγκά-

λυψη διχοτομικών σχεδίων και για 
την εκ μέρους μας αποδοχή των 
τετελεσμένων γεγονότων»...

- ΔΙΑΒΕΒΑΙΩΣΕ, ως εκ τούτου, 
ό,τι ακριβώς αποτελεί έκτοτε την 
πολιτική και όλων όσοι τον δια-
δέχθηκαν στο προεδρικό αξίωμα: 
«Ουδέποτε όμως θα τα αναγνωρί-
σουμε [τα τετελεσμένα] και θα τα 
νομιμοποιήσουμε με την υπογραφή 
μας. Δεν θα ενδώσουμε και δεν 
θα απεμπολήσουμε τα δίκαια και 
τα δικαιώματά μας. Και αγώνας, 
αγώνας Μακροχρόνιος είναι η 
εθνική ανάγκη και επιταγή για να 
βρούμε τη δικαίωση»... (Αυτολεξεί 
τα αποσπάσματα από την ομιλία 
Μακαρίου, 20.7.1977).

ΑΥΤΟ ήταν το νόημα - το διαρ-

κές, το μόνο και όχι κάποιο άλλο 
νόημα - του Μακροχρόνιου. Και η 
διεθνοποίηση, η μόνη εξαγγελθείσα 
τότε κατεύθυνση του αγώνα. Τον 
οποίον έκτοτε, παρά τις διαφορετικές 
κατά καιρούς παραλλαγές τής υπό 
διαπραγμάτευση «δικαίωσης» ή 
«βιωσιμότητας» ή «λειτουργικότη-
τας» τής «λύσης», ακολουθούν όλοι 
ανεξαιρέτως οι εν εξουσία Πρόεδροι 
της Κύπρου. Πασιφανώς, λόγω του 
ότι δεν υπήρξε, δεν προέκυψε, δεν 
προσφέρθηκε και ούτε αποφασί-

στηκε ποτέ άλλη επιλογή.
- ΕΠΕΙΔΗ: Παραμένει σταθερά 

πασίγνωστο και διαρκώς παγιωμένο 
ότι: Όλες οι διαδοχικές κυβερνήσεις 
της Τουρκίας, εκλελεγμένες ή στρα-
το-δικτατορικές, αμιγώς κεμαλικές, 
δεξιές ή αριστερές, κεμαλο-ισλαμι-
στικές ή και αμιγώς ισλαμιστικές, 
όπως από το 2002 άχρι τούδε τού 
Ερντογάν, υλοποιούν αταλάντευτα, 
μεθοδικά, επίμονα και ανυποχώ-
ρητα την σχεδιασμένη από το 1956 
τουρκική επεκτατική στρατηγική 
«Επανάκτησης Κύπρου». Με κύ-
ρια μεσοπρόθεσμη απαίτηση να 
αποσπάσουν την υπογραφή των 
Ελλήνων Κυπρίων για να νομιμο-
ποιηθούν οι Τούρκοι ως «Αφέντες 
στον Βορρά και Συνέταιροι στον 
Νότο». Ώστε να επεκτείνουν τον 
τουρκικό στρατηγικό έλεγχο εφ’ 
όλων των εδαφών της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. Μοιραζόμενοι την 
γεωστρατηγική αξιοποίηση της 
νήσου, με τους Βρετανούς των εν 
Κύπρω βρετανικών στρατιωτικών 
Βάσεων...

ΚΟΡΥΦΑΙΟ γεγονός δημο-
κρατικής παλλαϊκής εντολής για 
περαιτέρω μακροημέρευση του 
Μακροχρόνιου, ακόμα και σε 
αντίθεση προς τις ηγεσίες των δύο 
μεγαλύτερων κομμάτων, υπήρξε 
βέβαια το Δημοψήφισμα της 24ης 
Απριλίου 2004. Κατά το οποίο, 
το 76% του λαού απέρριψε τη 
«λύση Ανάν» και είπε ΟΧΙ στον 
τερματισμό τού Μακροχρόνιου. 
Ήταν η πρώτη φορά που ο λαός 
δεν πειθάρχησε στις ηγεσίες των 
μεγαλύτερων κομμάτων του. Ει-
ρήσθω εν παρόδω ότι η δεύτερη 
φορά ήταν στις προεδρικές εκλογές 
του 2023, οπότε ο λαός ανέδειξε 
ΠτΔ τον Χριστοδουλίδη ενάντια 
στους υποψηφίους των δύο με-

γάλων κομμάτων...
ΚΑΝΕΝΑΣ, βεβαίως, μετά τον 

όλεθρο του 1974 ΠτΔ δεν προ-
γραμμάτισε πόσο... μακροχρόνιος 
θα είναι ο Μακροχρόνιος. Και ου-
δείς θέλησε να διαρκέσει ήδη μισό 
αιώνα, χωρίς να διαφαίνεται καν 
πλησιέστερο κι εφικτό το τέρμα του. 
Αντίθετα: Άπαντες επέδειξαν θέλη-
ση και διαπραγματεύτηκαν έως και 
άκρως επικίνδυνες υποχωρήσεις 
για να επιτύχουν «λύση χθες» και 
να ζήσουν επί των ημερών τους την 
ευτυχία λήξης του Μακροχρόνιου. 
Πλην, όμως, «άλλαι αι βουλαί» της 
Τουρκίας, της Βρετανίας, του ΟΗΕ, 
των ΗΠΑ. Ουδόλως ευνοϊκός ει-
σέτι ο συσχετισμός δυνάμεων. Και 
αντίξοες μέχρι τώρα στην περιοχή 
οι παγκόσμιες συγκυρίες. Ιδίως 
για όσους «δρώντες» αμέλησαν 
να προπαρασκευάσουν επαρκώς 
όλους του συντελεστές της εθνι-
κής τους ισχύος καραδοκώντας 
τις ευκαιρίες...

Ο ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗΣ διατεί-
νεται τώρα την ύπαρξη προοπτικών 
κάμψης της τουρκικής αδιαλλαξίας. 
Και υπόσχεται (!!!) περισσότερα 
κέρδη στην Τουρκία με τη «λύση» 
του Κυπριακού. Δεν είναι γνω-
στό τι άλλο διαφορετικό από τα 
γνωστά τοις πάσι γνωρίζει ο ίδιος 
περί Τουρκίας. Και τα πασίγνωστα 
επιβεβαιώνουν μάλλον ότι, φευ, 
ο ΠτΔ διακατέχεται από τις μα-
κροχρονίως και κατ’ επανάληψιν 
αποδεικνυόμενες ψευδαισθήσεις 
και αυταπάτες. Παραγόμενες και 
αναπαραγόμενες συνεχώς από 
την πολιτική Κατευνασμού που 
συνεχίζει έναντι της Τουρκίας ο 
Ελληνισμός (Αθήνα και Λευκωσία) 
και αμφοτέρων τα Ηττημένα μας 
Μυαλά. Τουτέστιν: Μακροχρόνια 
κοροϊδία εαυτών και αλλήλων...

Τα πασίγνωστα επιβεβαιώνουν μάλλον 
ότι, φευ, ο ΠτΔ διακατέχεται από τις μα-

κροχρονίως και κατ’ επανάληψιν αποδει-
κνυόμενες ψευδαισθήσεις και αυταπάτες. 
Παραγόμενες και αναπαραγόμενες συνε-
χώς από την πολιτική Κατευνασμού που 
συνεχίζει έναντι της Τουρκίας ο Ελληνι-
σμός (Αθήνα και Λευκωσία) και αμφοτέ-

ρων τα Ηττημένα μας Μυαλά 

Ένας αρχαίος έφηβος Σπαρτιάτης παραπονέθηκε στην μάνα του ότι το ξίφος που του έδωσε ήταν μικρό. Εκείνη τον πρόσταξε «Βήμα Πρόσθες». Το 
έγραψε ο Πλούταρχος στα «Ηθικά» του: «Πρὸς τὸν υἱὸν λέγοντα μικρὸν ἔχειν τὸ ξίφος εἶπε “καὶ βῆμα πρόσθες”». Το θυμηθήκαμε βλέποντας τον 
ΠτΔ Ν. Χριστοδουλίδη στη φτγρ. με το ξίφος του Άλεξ Τοφαλίδη, 30.7.2024, στους Oλυμπιακούς του Παρισιού...
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ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Η
Κυπριακή ∆η-
μοκρατία και 
οι Κύπριοι δεν 
πρόκειται να 
ησυχάσουν αν 
δεν τερματιστεί 
διά ροπάλου η 

ατιμωρησία, η οποία συντρίβει το 
κράτος δικαίου. Η διαχρονική ατι-
μωρησία αιμοδοτεί το θράσος των 
λυμεώνων, που εκβιάζουν την 
ανοχή, η οποία καταλήγει στη  
γνωστή κυπριακή νοοτροπία, 
«κρύψε να περάσουμε»! Όμως, 
κρύβονται οι απάτες; Κρύβεται η 
λεηλασία του κράτους; Κρύβονται 
οι διεφθαρμένοι; Και πόσο ακόμα 
οι Κύπριοι να αντέξουν τη βρόμα 
και τη δυσωδία, τη σαπίλα και τη 
σαπρία, που αναδίδεται χρόνια 
τώρα δηλητηριώδης από σκάν-
δαλα μεγατόνων, διαρπαγή και 
λαμογιά, ατασθαλίες, λεηλασίες, 
ασωτίες πολιτικών, κυβερνώντων 
και δημοσίων λειτουργών; Όλα 
ατιμώρητα, ακαταδίωκτα, ανέλε-
γκτα, χωρίς λογοδοσία! Λογικά, 
οι Κύπριοι κάθε μέρα έπρεπε 
να διαδηλώνουν στους δρόμους 
και να απαιτούν κάθαρση, τιμω-
ρία, φυλάκιση των αρπάγων του 
δημόσιου πλούτου. 

Στη μακαρία, δήθεν ευρωπαϊκή 
Κύπρο, τέτοιες εκδηλώσεις διαμαρ-
τυρίας δεν… οργανώνονται. Είμαστε 
η τελευταία αφρικανική χώρα της 
Ευρώπης! Στην υπανάπτυκτη, όμως, 
και φτωχή Μπανγκλαντές, πρόσφατα 
οργανώθηκαν οργισμένες εκδηλώ-
σεις διαμαρτυρίας για τη διαφθορά 
στην Αστυνομία. Σκοτώθηκαν δεκά-
δες και τραυματίστηκαν εκατοντά-
δες. Στην ευρωπαϊκή Κύπρο, ούτε 
διαδηλώσεις, ούτε διαμαρτυρίες, 
ούτε οργίλες απαιτήσεις για να οδη-
γηθούν στη ∆ικαιοσύνη πολιτικά 
λαμόγια, που κατασπαράζουν τον 
τόπο. Όλα ήρεμα, πλην κάποιων 
δηλώσεων από κομματικούς ηγέτες, 
που ζητούν να λάμψει η αλήθεια. 

Μα, η αλήθεια είναι μπροστά 
τους και σε όλον τον κυπριακό λαό: 
Η προηγούμενη Κυβέρνηση προι-
κοδότησε τον νυν Πρόεδρο Χρι-
στοδουλίδη (άριστο μαθητή του Ν. 
Αναστασιάδη και άξιο συνεχιστή 
της πολιτικής του) με σκανδαλώ-
δεις υποθέσεις μεγατονικών δια-
στάσεων, που διασύρουν ξανά την 
Κύπρο και την εκθέτουν διεθνώς. 
Να επισημάνουμε, π.χ., το τερματικό 
φυσικού αερίου στο Βασιλικό, του 
οποίου το κόστος, με το πλοίο απο-
ϋγροποίησης, ξεπερνά τα 700 εκ. 
ευρώ. Η κυβέρνηση Αναστασιάδη, 
με Υπουργό Ενέργειας τον Γ. Λακ-
κοτρύπη και Υπουργό Οικονομικών 
τον Χ. Γεωργιάδη (νυν αν. Πρόεδρο 
του ∆ΗΣΥ), αποφάσισε το 2019 να 
αναθέσει σε κινεζική εταιρεία την 
κατασκευή του τερματικού και του 
πλοίου «Προμηθέας». Στην κατα-

κύρωση της μοναδικής προσφοράς 
επέμενε και ο τότε διευθυντής της 
∆ΕΦΑ, Σ. Κασσιανίδης.

Το έργο έπρεπε ήδη να παραδο-
θεί και το τερματικό να λειτουργεί, 
ώστε να μειωθεί η τιμή του ηλε-
κτρικού ρεύματος για τον Κύπριο 
καταναλωτή. Αμ, δε! Οι Κινέζοι 
κατήγγειλαν τη σύμβαση και απο-
χώρησαν και το έργο τινάχτηκε 
στον αέρα. Όπως και τα 700 εκ. 
ή και περισσότερα, αφού θα ακο-
λουθήσουν δικαστικοί αγώνες. Ο 
Γενικός Ελεγκτής, Οδ. Μιχαηλίδης, 
ναι, αυτός που τώρα διώκεται από 
τον Γενικό και τον Βοηθό Γενικό Ει-
σαγγελέα (διορισθέντες υπό του Ν. 
Αναστασιάδη), για κατ’ ισχυρισμόν 
«ανάρμοστη συμπεριφορά», είχε 
κατ’ επανάληψιν προειδοποιήσει 
έντονα τον Αναστασιάδη να μην  
προχωρήσει με τους Κινέζους, διότι 
υπήρχαν παράνομες αποφάσεις 
και αξιολογήσεις από τη  ∆ΕΦΑ 
(∆ημόσια Εταιρεία Φυσικού Αε-
ρίου). ∆εν εισακούστηκε! 

Τώρα αναμένονται ραγδαίες και 
ελπίζουμε καταλυτικές εξελίξεις. 
Τον περ. Μάρτιο η Ευρωπαϊκή 
Εισαγγελία (ΕΡΡΟ) άρχισε έρευ-
να σε βάθος για πιθανή διάπραξη 
ποινικών αδικημάτων, απάτης και 
διαφθοράς. Η Κυβέρνηση Χριστο-
δουλίδη απέκρυψε την έρευνα με 
το κωμικό επιχείρημα ότι δεν ήθελε 
να… παρέμβει στις διεξαγόμενες 
έρευνες. Και το κερασάκι (όχι το 
τελευταίο…) στην τούρτα αυτού 
του πρωτοφανούς σκανδάλου: Η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή ζητά από 
την Κυπριακή ∆ημοκρατία την 
επιστροφή 68,6 εκ. ευρώ, που της 
χορηγήθηκαν για την κατασκευή του 
τερματικού στο Βασιλικό. Πλήρης 
διασυρμός της Κυπριακής ∆ημο-

κρατίας, που εμφανίζεται ξανά στο 
ευρωπαϊκό προσκήνιο ως μια από 
τις διεφθαρμένες χώρες της Ένωσης. 

Να υπενθυμίσουμε το μέγα 
σκάνδαλο με τα χρυσά διαβατή-
ρια και τα δισεκατομμύρια που 
κατασπαράχθηκαν από πολιτικούς, 
οικονομικούς, επιχειρηματικούς 
και νομικούς λυμεώνες. Ήταν από 
τις… κορωνίδες της διεφθαρμένης 
διακυβέρνησης Αναστασιάδη. 
Ο τέως Πρόεδρος άφησε γερή… 
προίκα στον μαθητή του, Ν. Χρι-
στοδουλίδη: Πέραν του τερματικού 
του Βασιλικού, είναι και η ηλε-
κτρική διασύνδεση της Κύπρου 
με την Ελλάδα μέσω του Ισραήλ. 
Το έργο, ύψους πέραν του 1,5 δι-

σεκ. ευρώ, οδηγείται και αυτό σε 
κατάρρευση. Λίγο πριν από τις 
προεδρικές εκλογές του 2023, ο 
Ν. Αναστασιάδης πανηγύριζε, για 
να αποδειχθεί σήμερα ότι είναι μία 
άκρως προβληματική επιχείρηση, 
με προσπάθεια εξαπάτησης των 
πολιτών. 

∆εν είναι μόνο η ηλεκτρική δια-
σύνδεση, αναγκαία και επιβαλλόμενη 
μεν, αλλά αποδείχτηκε μια επικοι-

νωνιακή φούσκα και απάτη της προ-
ηγούμενης Κυβέρνησης. Είναι και 
η περίπτωση της ενιαίας ανάπτυξης 
της μαρίνας και του λιμανιού της 
Λάρνακας, ένα mega-project, όπως 
διθυραμβικά διαφημίστηκε από την 
εταιρεία και την Κυβέρνηση Αναστα-
σιάδη, ύψους 1,2 δισεκ. ευρώ. Τον 
περ. Μάιο, η Κυβέρνηση Χριστο-
δουλίδη ανακοίνωσε τον τερματισμό 
της συμφωνίας με την Kition Ocean 
Holdings. Να συμπληρώσουμε σε 
αυτά τα σκανδαλώδη και δυσώδη, 
και την περίπτωση του Ακάμα, τον 
αυτοκινητόδρομο Πάφου-Πόλεως, 
την αντι-drone ασπίδα ευαίσθητων 
τομέων, κλπ. Η Κυβέρνηση Χριστο-
δουλίδη κληρονόμησε κυριολεκτικά 

μια πρωτοφανή βορβορώδη προίκα 
από την προηγούμενη Κυβέρνηση 
Αναστασιάδη. 

Καλείται και οφείλει να την αντι-
μετωπίσει με αποφασιστικότητα 
και άτεγκτη επιμονή. ∆εν έχει άλλη 
επιλογή. Η μόνη ασπίδα και το 
ισχυρότερο όπλο της είναι η δια-
φάνεια και η λογοδοσία αλλά διά 
της καταδίωξης και προσαγωγής 
ενώπιον της ∆ικαιοσύνης όλων 

όσοι λεηλάτησαν τον τόπο, δι’ απο-
φάσεων, παραλείψεων, ύποπτων 
διαδικασιών και συναγελασμών με 
οικονομικά και άλλα συμφέροντα. 
Ο Ν. Χριστοδουλίδης θα τολμήσει 
να υλοποιήσει όσα καθημερινά 
διακηρύσσει; Θα είναι «απόλυτα 
ειλικρινής» προς τους πολίτες και 
θα καθαρίσει τον στάβλο που του 
κληρονόμησε ο Αναστασιάδης; 

Οι ένοχοι των mega-σκανδάλων, 
που συνιστούν αφόρητη λεηλασία του 
κυπριακού κράτους, είναι σε πολλά 
επίπεδα: Πολιτικά, πολιτειακά, κομ-
ματικά, οικονομικά, επιχειρηματικά, 
δικηγορικά. Είναι πασίγνωστοι! Έχουν 
ονόματα και διευθύνσεις! Όσον αφο-
ρά, τουλάχιστον, το τερματικό φυσι-
κού αερίου στο Βασιλικό, υπάρχει 
μία βάσιμη ελπίδα ότι οι ένοχοι θα 
προσαχθούν ενώπιον της ∆ικαιο-
σύνης, αφού την έρευνα ανέλαβε 
η Ευρωπαϊκή Εισαγγελία! Και θα 
εισπράξουν ανθ’ ων έπραξαν.

Η διαφθορά στην Κύπρο είναι 
πυώδης και δυσώδης γάγγραινα, 
που κατατρώγει κάθε ζείδωρη ικ-
μάδα ανάπτυξης κα προκοπής του 
τόπου. Όταν ο Γ. Βασιλείου ανήλθε 
στην προεδρία, είχε υποσχεθεί να 
καταστήσει την Κύπρο, «Σιγκαπού-
ρη της Μεσογείου». Θα μπορούσε 
να γίνει και να είναι υπόδειγμα 
σοβαρού κράτους, εύρωστης 
και αξιοκρατικής διοίκησης και 
πρότυπο ανάπτυξης. Γιατί δεν το 
πέτυχε; ∆ιότι η Κύπρος υποφέρει 
από τη μάστιγα της κομματοκρατίας, 
συνθλίβεται από την αναξιοκρατία 
και αχρηστοκρατία και παραλύει 
από την καταλήστευση του δημό-
σιου πλούτου εξαιτίας ανίκανων 
και ιδιοτελών κυβερνώντων. Χωρίς 
επαναστατικές, σωτήριες, καθαρτι-
κές αντιδράσεις από τους πολίτες. 

Η καλπάζουσα διαφθορά διασύρει ξανά την Κύπρο.
Ποιοι να λογοδοτήσουν για μεγατονικά σκάνδαλα; ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Οι ένοχοι των mega-σκανδάλων είναι 
σε πολλά επίπεδα: Πολιτικά, πολιτειακά, 
κοµµατικά, οικονοµικά, επιχειρηµατικά, 
δικηγορικά. Είναι πασίγνωστοι! Έχουν 

ονόµατα και διευθύνσεις! Όσον αφορά, 
τουλάχιστον, το τερµατικό φυσικού αε-
ρίου στο Βασιλικό, υπάρχει µια βάσιµη 

ελπίδα ότι οι ένοχοι θα προσαχθούν ενώ-
πιον της ∆ικαιοσύνης, αφού την έρευνα 

ανέλαβε η Ευρωπαϊκή Εισαγγελία! 

04.08.2024
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Το έχουμε παράπονο, ρε παιδί 
μου, εμείς οι πολίτες αυτής της 
μικρομεγαλονησίδας. Να δούμε 
ένα μεγάλο έργο (έργο-μαμούθ 
όπως επεκράτησε να λέγεται), 
να τελειώνει στην ώρα του και 
να στοιχίζει όσα ακριβώς είχε 
προϋπολογιστεί. Ποτέ δεν έγινε 
αυτό. Ταΐζαμε αυτά τα αδηφάγα 
μαμούθ μέχρι πρηξίματος και 
όταν αυτά τα κακάρωναν ξαφνι-
κά, πληρώναμε και τα έξοδα της 
κηδείας! Συνήθισε και ο λαός, 
με την πάροδο των χρόνων. Έτσι, 
κάθε φορά που άρχιζε η κατα-
σκευή ενός μεγάλου έργου, η 
πρώτη ερώτηση που υπέβαλλε ο 
απλός φορολογούμενος πολίτης 
ήταν: «Πόσο μεγαλύτερο θα εί-
ναι το παλούκι (με το συμπάθιο) 
από αυτό που μας έδειξαν στην 
αρχή;».

Το νέο σκάνδαλο που ταλανί-
ζει τον τόπο, αυτό του τερματικού 
στο Βασιλικό, είναι ένα κλασικό 
παράδειγμα αυτής της θλιβερής 
πραγματικότητας. Είναι ένα έργο 
που ξεκίνησε με μισό δισεκατομ-
μύριο, πήγε στα 550.000.000, 
ίσως ανεβεί στα 800.000.000 
και ακόμα στα χέρια μας δεν 
έχουμε τίποτε. Ούτε εγκαταστά-
σεις τερματικού, ούτε πλωτή μο-
νάδα επαναεριοποίησης, ούτε, 
βεβαίως, αέριο. 

Τώρα ψάχνουμε να βρούμε 
τι πήγε λάθος, ποιοι ευθύνονται 
που πήγε λάθος, αν μπορούσε 
να αποφευχθεί το λάθος, αν κά-
ποιοι συγκάλυπταν το λάθος και 
τελικά να σουμάρουμε πόσα θα 
στοιχίσει σε όλους μας αυτό το 
λάθος που έκαναν άλλοι. 

Το λάθος ξεκίνησε από την 
προηγούμενη Κυβέρνηση. Αλλά 

πίσω από το λάθος κρύβονται 
διάφορα και διάφοροι. Κρύβο-
νται σκοπιμότητες, συμφέροντα, 
πιθανή διαφθορά και διαπλοκή, 
ανικανότητες, ανευθυνότητες, 
αποφυγή ελέγχου, εκβιασμοί 
από την κινεζική εταιρεία και 
πολλά άλλα. Κρύβονται επίσης 
συγκεκριμένα άτομα που έπαιρ-
ναν τις αποφάσεις, που έβαζαν 
την υπογραφή τους, που διαβε-
βαίωναν ότι όλα ήταν εντάξει, 
που αγνοούσαν τις καμπάνες 
προειδοποίησης που έπαιζε ο 
Γενικός Ελεγκτής και τις εκλάμ-
βαναν ως χαρούμενα jingle bells 
των Χριστουγέννων, τέλος πά-
ντων όλοι όσοι είχαν ανάμειξη 
στο σκάνδαλο, με τον έναν ή τον 
άλλον τρόπο.

Το κρίσιμο ερώτημα είναι αν 
οι διεξαγόμενες έρευνες θα ρί-
ξουν φως στο τι ακριβώς έγινε 
και ποιοι ευθύνονται. Ωστόσο, 
πιο κρίσιμο είναι το ερώτημα τι 
θα γίνει απ’ εδώ και μπρος και 
αν και πότε θα δούμε τελικά το 
τερματικό σε λειτουργία. Και το 
ακόμα πιο κρίσιμο ερώτημα είναι 
πόσο θα είναι τελικά το παλούκι 
(που λέγαμε και στην αρχή) για 
τους φορολογούμενους πολίτες. 
Μάλλον... King (βασιλικό) size!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Η Αστυνομία στην Αγία Νάπα 
εντόπισε και κατέσχεσε  κάπου 
400 φιαλίδια με το λεγόμενο «αέ-
ριο του γέλιου» (laughing gas), το 
οποίο έχει αποκληθεί έτσι επειδή 
προκαλεί ευθυμία και ευφορία 
όταν εισπνέεται, αλλά είναι πολύ 
επικίνδυνο για την υγεία. 

Στη θαυμαστή Κύπρο, όμως, έχου-
με ανακαλύψει και μιαν άλλη πατέντα, 
το «αέριο... του κλάματος»! Πρόκειται 
για αέριο που και μόνο η αναφορά του 
προκαλεί ακατάσχετο κλάμα στους 
ιθαγενείς αυτού του τόπου. Μιλάμε, 
ασφαλώς, για το... φυσικό αέριο, μια 
πραγματικά πονεμένη ιστορία, που 
ιδιαίτερα τον τελευταίο καιρό, κάθε 
φορά που παίζει στις ειδήσεις, κλάα-
ααμαν ο λαός!

Ε, μα πώς να μην οδύρεται όταν 
ακούει ότι το τερματικό φυσικού αε-
ρίου στο Βασιλικό εξελίσσεται σε 
ένα από τα μεγαλύτερα σκάνδαλα 
της νήσου των (Φ)Αγίων και θα το 
πληρώσει, όπως πάντα, ο πολίτης 
από την ήδη στραγγισμένη τσέπη του; 

Έγραφα την περασμένη Κυ-
ριακή για την τραγωδία «Προ-
μηθέας», με αφορμή το διαζύγιο 
με την κινεζική εταιρεία που είχε 
αναλάβει το τερματικό και τελικά 
το τερμάτισε μόνη της και έφυγε, 
κρατώντας, όμως, όμηρο στην Κίνα 
την πλωτή μονάδα «Προμηθέας», 
για την οποία έχουμε ήδη πλη-

ρώσει σχεδόν 200 εκατομμύρια 
ευρώ. Και μας έχει σύρει και στα 
διεθνή δικαστήρια, διεκδικώντας 
άλλα 200 εκατομμύρια, συν 35 
εκατομμύρια για να μας δώσει 
τον «Προμηθέα».

Εν τω μεταξύ προέκυψαν και 
νέες σοβαρές παρενέργειες από 
την εισπνοή του «αερίου... του 
κλάματος». Η Ευρωπαϊκή Ένω-
ση ζήτησε να της δώσουμε πίσω 
68 εκατομμύρια ευρώ, που μας 
είχε παραχωρήσει για το τερματικό, 
επειδή η όλη ιστορία μυρίζει πιθα-
νή απάτη, κατάχρηση κονδυλίων 
της ΕΕ και διαφθορά. Και μάλιστα 
ξεκίνησε σχετική έρευνα από την 
Ευρωπαϊκή Εισαγγελία. Βλέπου-
με, λοιπόν, ότι η τραγωδία παίρνει 
ήδη τραγικότερες διαστάσεις, αφού 

φαίνεται να έδρασαν κάποιοι επιτή-
δειοι... Προμηθείς (εδώ η ονομασία 
Προμηθέας προέρχεται από την... 
προμήθεια, κοινώς μίζα). 

Σημειώνω επίσης ότι το φυσικό 
αέριο αποδίδεται συντομογραφι-
κά και ως ΦΑ. Όπως στη φράση... 
«ΦΑτε να ΦΑμεν»! 

Θα περιμένουμε την ολοκλήρω-
ση των ερευνών, ελπίζοντας ότι θα 
μάθουμε τελικά ποιοι μας φόρτωσαν 
την κινεζική εταιρεία, για την οποία 
ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης δή-
λωσε ότι δεν έπρεπε να της είχαμε 
αναθέσει ποτέ το μεγαλεπήβολο 
αυτό έργο. Προσωπικά, ωστόσο, 
κρατάω μικρό καλάθι για το απο-
τέλεσμα των ερευνών, ή, για την 
περίπτωση, μικρό... γκαζάκι.

ΜΠΟΞΕΡ

Όταν ταΐζεις μέχρι σκασμού...
 τα μαμούθ

Ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης 
παρακολούθησε από κοντά την 
τελετή έναρξης των Ολυμπιακών 
Αγώνων του Παρισιού και παρευ-
ρέθη σε αγωνίσματα στα οποία 
συμμετείχαν Κύπριοι αθλητές 
(ευτυχώς, τους έφερε και γούρι). 

Η στήλη, όμως, διέκρινε και μιαν 
άλλη χρησιμότητα της παρουσίας 
του Προέδρου μας στην Ολυμπιάδα, 
αλλά και μετά την επιστροφή του, 
όταν θα παρακολουθεί τα αγωνίσματα 
από την τηλεόραση. Θα έχει την ευ-
καιρία να αντλήσει... μαθήματα και να 
πάρει ιδέες που θα τον βοηθήσουν 
να ασκήσει αποτελεσματικότερα τη 
διακυβέρνηση της χώρας.

Για παράδειγμα, βλέποντας 
τους αθλητές στο άλμα εις ύψος 
και στο άλμα επί κοντώ, θα μπορεί 
να μελετά τις κινήσεις τους, την 
προετοιμασία τους και την τελική 
τους προσπάθεια, για να βγάλει τα 
ανάλογα συμπεράσματα, δηλαδή 
για το πώς να βάζει ο ίδιος τον... 
πήχη ψηλά, αλλά να τον υπερπηδά 
και όχι να... περνά από κάτω.

Ήδη ο κ. Χριστοδουλίδης, όταν 
επισκέφθηκε το Ολυμπιακό Xω-
ριό, πήρε και κάποια μαθήματα... 
ξιφασκίας, από τον πρωταθλητή 
μας Αλέξανδρο Τοφαλίδη, κάτι που 
θα του δώσει πλεονέκτημα όταν 
θα αντιμετωπίζει... τα ακονισμένα 
ξίφη της αντιπολίτευσης.

Στα αγωνίσματα του δρόμου 
αντοχής ο Πρόεδρος θα προσέξει 
ειδικότερα την τακτική των αθλη-
τών, ώστε να ξεφεύγουν από αυτούς 
που τους κυνηγούν. Διότι κι εμάς 
μας κυνηγούν η ΕΕ που θέλει τα 
λεφτά της πίσω, οι Κινέζοι που 
διεκδικούν περισσότερα λεφτά, 
ο ΑΔΜΗΕ που θέλει λεφτά για 
την ηλεκτρική διασύνδεση κι ένα 
σωρό άλλοι.

Στην ιστιοπλοΐα ο κ. Χριστοδου-
λίδης θα παρακολουθεί στενά τον 
πρωταθλητή μας, Παύλο Κοντίδη, 
προσπαθώντας να τον μιμηθεί, 
αφού και ο Πρόεδρος έχει να 
δαμάσει... κύματα, τα κύματα των 
σκανδάλων, τα κύματα της ακρί-
βειας και άλλων προβλημάτων, 
και τα... σαράντα κύματα ενόψει 
πιθανών εξελίξεων στο Κυπριακό.

Ο Πρόεδρος θα παρακολουθή-
σει επίσης το αγώνισμα της κω-
πηλασίας, επικεντρώνοντας την 
προσοχή του στον ρυθμό των κω-
πηλατών, ώστε να προσπαθήσει να 
συντονίσει καλύτερα τους... δικούς 
του κωπηλάτες (ΔΗΚΟ, ΔΗΠΑ, 
ΕΔΕΚ), που συχνά δεν ξέρουν 
προς τα πού να τραβήξουν κουπί.

Πάντως, το θεαματικό αγώνισμα 
της σκυταλοδρομίας θα προκα-
λέσει στον Πρόεδρο αισθήματα 
μελαγχολίας, γιατί θα θυμηθεί 
ότι πήρε και ο ίδιος τη σκυτάλη 
από τον Αναστασιάδη, αλλά τελικά 
διαπίστωσε ότι, αντί σκυτάλης, ο 
Νίκαρος τού έδωσε... ράβδο δυ-
ναμίτιδας που έσκασε στα χέρια 
του (τερματικό Βασιλικού, λιμάνι 
Λάρνακας κ.λπ.). 

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Ο Πρόεδρος και οι Ολυμπιακοί

Οι «Προμηθείς» και οι... προμήθειες (μίζες) Η ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Τελετή έναρξης Ολυμπιακών Αγώνων Παρίσι 2024 Vs Αθήνα 2004. 
Χωρίς σχόλια… 

04.08.2024
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Ο Ερντογάν, στη σχέση του με το 
Ισραήλ, συμπεριφέρεται όλο και περισ-
σότερο με τον τρόπο που περιγράφεται 
στην κυπριακή ρήση «τρίβκεται πάνω 
στην βέρκαν του βοσκού». 

Τις τελευταίες ημέρες προχώρησε 
και στο αδιανόητο. Να απειλεί και 
το Ισραήλ ότι... θα έρθει ξαφνικά 
ένα βράδυ! Συγκεκριμένα, μιλώ-
ντας σε συνεδρίαση του κόμματός 
του, ο νεο-οθωμανός είπε επί λέξει: 
«Όπως μπήκαμε στο Καραμπάχ, 
όπως μπήκαμε στη Λιβύη, μπορεί 
να τους κάνουμε το ίδιο. Δεν υπάρχει 
τίποτα που δεν μπορούμε να κάνου-
με. Πρέπει μόνο να είμαστε δυνατοί». 

Βρε, βρε, ο μεγάλος νταής! Είναι 
έτοιμος να εισβάλει και στο Ισραήλ, 
λέει. Λέει. Διότι εκεί ακριβώς θα 
μείνει. Στα λόγια. Οι λεονταρισμοί 
του Ερντογάν απευθύνονται απο-
κλειστικά στο τουρκικό ακροατήριο 
και στους όπου Γης μουσουλμά-
νους, θέλοντας για μιαν ακόμη φορά 
να εμφανιστεί ως ο πατερούλης 
τους. Στην πράξη πρόκειται μόνο 
για ρητορικές ρουκέτες, οι οποίες 
όχι μόνο δεν φθάνουν στον στόχο 
τους, αλλά... αυτοκαταστρέφονται 
προτού φθάσουν.   

Μπορεί να είναι παρανοϊκός ο 
Ταγίπ, αλλά όχι τόσο παρανοϊκός 
ώστε να δοκιμάσει να πατήσει πόδι 
στο Ισραήλ. Αυτός εισβάλλει μόνο 

εκεί που ξέρει ότι τον παίρνει. 
Εν πάση περιπτώσει, έχει κατα-

γραφεί από τους Ισραηλινούς και 
αυτή η άκρως εχθρική κίνηση του 
ισλαμοφασίστα. Και, μάλιστα, ο Ισρα-
ηλινός Υπουργός Εξωτερικών, Ισραέλ 
Κατς, προειδοποίησε τον Ερντογάν 
ότι αν επιχειρήσει επίθεση κατά του 
Ισραήλ, θα έχει το κακό τέλος του 
Ιρακινού δικτάτορα Σαντάμ Χουσέιν, 
ενώ ζήτησε και από το ΝΑΤΟ να 
πετάξει έξω την Τουρκία!

Ρίχνοντας και άλλο λάδι στη 
φωτιά, το τουρκικό Υπουργείο 
Εξωτερικών σχολίασε ως εξής: 
«Όπως ήρθε το τέλος του γενο-
κτόνου Χίτλερ, έτσι θα τελειώσει 
και του γενοκτόνου Νετανιάχου».

Ακούγεται σαν μακάβριο αστείο 

να ακούς τους γενοκτόνους των 
Αρμενίων, των Κούρδων και του 
Ποντιακού Ελληνισμού να κατη-
γορούν άλλους ως γενοκτόνους.

Αλλά με την απειλή του για ει-
σβολή στο Ισραήλ, ο Χιτλερντογάν 
ξεπέρασε τον ίδιο τον εαυτό του, 
έστω και αν γνωρίζει πολύ καλά 
ότι δεν μπορεί με τίποτε να επι-
χειρήσει τέτοια επίθεση. Γιατί, σε 
στρατιωτικό επίπεδο, η Τουρκία 
είναι ο «Δαβίδ» και το Ισραήλ ο 
(πυρηνικός) «Γολιάθ». 

Και μπορεί, μεν, να κάνει τώρα τα 
νταηλίκια του στους Ισραηλινούς ο 
Ταγίπ, αλλά θα πρέπει να ξέρει ότι 
αυτά δεν θα είναι ανέξοδα. Τον λογα-
ριασμό θα τον πληρώσει αργότερα...

ΜΠΟΞΕΡ

Το όμορφο χωριό Πάχνα της 
Λεμεσού είναι γνωστό για τα πε-
ρίφημα αμπελουργικά και γαλα-
κτοκομικά του προϊόντα, αλλά και 
για τις... πυρκαγιές του! Δεν κάνω 
πλάκα. Με αφορμή την πυρκαγιά 
που ξέσπασε κοντά στο χωριό την 
περασμένη Κυριακή, έκανα μια 
πρόχειρη έρευνα στο διαδίκτυο και 
κατέληξα σε απίστευτες διαπιστώ-
σεις. Είναι πραγματικά εξωφρενικό 
αυτό που συμβαίνει με τις συνεχείς 
πυρκαγιές στην Πάχνα. Η έρευνά 
μου πήγε πίσω στο 2013. Ίσως να 
είχαμε και πιο πριν φωτιές στην 
ίδια περιοχή, αλλά καταγράφω 
μόνον ενδεικτικές περιπτώσεις, 
για να τεκμηριώσω τη γενική 
διαπίστωσή μου.

Το 2013, λοιπόν, 18 Αυγούστου, 
ξέσπασε πυρκαγιά σε δύσβατη πε-
ριοχή μεταξύ Πάχνας και Αγίου 
Αμβροσίου. 

Στις 23 Σεπτεμβρίου 2015 
πυρκαγιά μεταξύ Πάχνας και 
Ανώγυρας.

Τον επόμενο χρόνο, 2016, μέσα 
στον Οκτώβριο, είχαμε τρεις πυρ-
καγιές την ίδια μέρα, στην Πάχνα.

Στις 26 Ιουλίου 2018 πυρ-
καγιά μεταξύ Πάχνας και Αγίου 
Αμβροσίου. Πυρκαγιά στην ίδια 
περιοχή είχε ξεσπάσει και τρεις 
μέρες νωρίτερα.

Τον Οκτώβριο του 2020 είχαμε 
πυρκαγιά δυτικά της Πάχνας.

Από τις πύρινες γλώσσες, στις 

12 Ιουλίου 2021 κινδύνευσαν και 
σπίτια στην Πάχνα. Τον ίδιο χρόνο 
είχαμε πυρκαγιά στο χωριό και 
μέσα στον... Νοέμβριο. Συγκεκριμέ-
να, 30 Νοεμβρίου, του Αποστόλου 
Ανδρέα, ξέσπασε επικίνδυνη φωτιά 
σε δύσβατη περιοχή, όπου έπνεαν 
και δυνατοί άνεμοι.

Στις 18 Ιουλίου 2022 πυρκαγιά 
μεταξύ Πάχνας και Κυβίδων, σε 
δύο μέτωπα.

Φέτος, οι πυρκαγιές στην Πά-
χνα ξεκίνησαν νωρίς-νωρίς. Στις 
3 Απριλίου 2024 πυρκαγιά με-
ταξύ Πάχνας και Κυβίδων. Στις 
24 Ιουνίου 2024 νέα πυρκαγιά 
μεταξύ Πάχνας και Πραστειού 
Αυδήμου. Στις 22 Ιουλίου και 
άλλη πυρκαγιά μεταξύ Πάχνας 
και Πραστειού, κατά την οποία 
κάηκε και κινητή πυροσβεστική 

μονάδα. Και στις 28 Ιουλίου νέα 
φωτιά, νοτιανατολικά της Πάχνας. 
Δεν είμαι σίγουρος αν, την ώρα 
που διαβάζετε το κείμενο αυτό, 
δεν θα έχει ξεσπάσει και καμιά 
άλλη πυρκαγιά εκεί! 

Πιστεύω, όμως, ότι σας έχω 
δώσει μιαν ολοκληρωμένη και 
σαφή εικόνα, για της Πάχνας 
την... ολόμαυρη ράχη. Δεν μπο-
ρεί να είναι τυχαίες όλες αυτές 
οι πυρκαγιές κάθε χρόνο, κοντά 
στην ίδια κοινότητα. Συνεπώς, θα 
έπρεπε να υπάρχει αυστηρότερη 
και πιο επισταμένη επιτήρηση στη 
συγκεκριμένη περιοχή. Με βάση 
τα δεδομένα που παρέθεσα πιο 
πάνω, μπορεί να προβλεφθεί ότι 
θα υπάρξει και νέα πυρκαγιά. Θα 
κάτσουμε να την περιμένουμε;

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Κρασιά, χαλλούμια και... πυρκαγιές! 

Ο Ερντογάν και η βέρκα του Νετανιάχου

04.08.2024

ART AERI  
Φράνσις Σκοτ Φιτζέραλντ 

ΟΦράνσις Σκοτ Φιτζέ-
ραλντ γεννήθηκε στο 
Σεντ Πολ της Μινεσό-

τα στις 24 Σεπτεμβρίου 1896 
και πέθανε στις 21 Δεκεμβρί-
ου 1940, σε ηλικία μόλις 44 
ετών, από καρδιακή προσβολή. 
Ήταν Αμερικανός συγγραφέας. 
Αποτελεί έναν από τους κύριους 
εκπροσώπους της αποκαλού-
μενης «Χαμένης γενιάς» των 
Αμερικανών λογοτεχνών και 
θεωρείται γενικότερα ένας 
από τους σπουδαιότερους 
συγγραφείς του 20ού αιώνα. 
Ολοκλήρωσε συνολικά τέσσερα 
μυθιστορήματα και πλήθος δι-
ηγημάτων, ενώ το έργο του έχει 
μεταφραστεί στις περισσότερες 
γλώσσες.

Ο Φιτζέραλντ ολοκλήρωσε 
το μυθιστόρημα The Romantic 
Egotist την περίοδο κατά την 
οποία εκπαιδευόταν ως αξιωμα-
τικός στον στρατό. Όταν κατέθεσε 
το έργο του στον εκδοτικό οίκο 
Charles Scribner’s Sons, έλαβε 
ως απάντηση μία επιστολή, στην 
οποία αναγνωριζόταν η πρω-
τοτυπία του αλλά δεν γινόταν 
δεκτό προς δημοσίευση πριν 
να υποστεί αναθεωρήσεις. Αρ-
γότερα, κατέθεσε για δεύτερη 
φορά το μυθιστόρημα, ωστόσο 
απορρίφθηκε εκ νέου.

Την περίοδο της στρατιωτικής 
εκπαίδευσής του, τον Ιούνιο του 
1918, ο Φιτζέραλντ γνώρισε και 
ερωτεύθηκε την Ζέλντα Σάιρ, 
κόρη δικαστή. Τον επόμενο χρό-
νο και μετά τη λήξη του πολέμου, 
μετακόμισαν μαζί στην πόλη 
της Νέας Υόρκης με σκοπό να 
παντρευτούν. Ο Φιτζέρλαντ ερ-
γαζόταν για μία διαφημιστική 
εταιρεία και παράλληλα έγραφε 
διηγήματα, ωστόσο δεν έπεισε 
την Ζέλντα πως θα ήταν ικανός 
να συντηρήσει οικονομικά μία 
οικογένεια, με αποτέλεσμα να 
διαλυθεί ο αρραβώνας τους.

Ο Φιτζέραλντ επέστρεψε 
στους γονείς του, στο Σεντ 
Πολ, προκειμένου να επε-
ξεργαστεί και πάλι το πρώτο 
του μυθιστόρημα. Τελικά, υπό 
τον τίτλο «Η άλλη όψη του Πα-
ραδείσου», έγινε δεκτό προς 
δημοσίευση την άνοιξη του 
1919. Παράλληλα ξεκίνησε 
να γράφει μικρές ιστορίες 
για λογοτεχνικά περιοδικά και 
έντυπα μεγάλης κυκλοφορίας. 
Το μυθιστόρημά του εκδόθη-
κε στις 26 Μαρτίου του 1920 
και κατέστησε τον Φιτζέραλντ, 
έναν από τους πιο δημοφιλείς 
συγγραφείς της εποχής του. Η 
επιτυχία του είχε επίσης ως 
συνέπεια την επανασύνδεσή 
του με τη Ζέλντα, την οποία 
παντρεύτηκε μία εβδομάδα 
μετά την έκδοση του This Side 

of Paradise. Μαζί απέκτησαν 
μία κόρη, τη Φράνσις Σκοτ Φι-
τζέραλντ, γεννημένη στις 26 
Οκτωβρίου του 1921.

Η δεκαετία του 1920 
υπήρξε καθοριστική για 
την εξέλιξη του Φιτζέραλντ. 
Το δεύτερο μυθιστόρημα 
που ολοκλήρωσε, με τίτλο 
The Beautiful and Damned 
(Όμορφοι και Καταραμένοι), 
δημοσιεύτηκε το 1922, ενώ το 
1925 εκδόθηκε το κορυφαίο 
κατά πολλούς έργο του The 
Great Gatsby (Ο υπέροχος 
Γκάτσμπι). Παράλληλα, ο 
Φιτζέραλντ πραγματοποίησε 
αρκετά ταξίδια στην Ευρώπη 
και ιδιαίτερα στη ΓΑαλλική 
Ριβιέρα και το Παρίσι, όπου 
γνωρίστηκε και συνδέθηκε 
με άλλους εξόριστους Αμε-
ρικανούς λογοτέχνες, όπως τον 
Έρνεστ Χέμινγουεϊ, τον οποίο 
ο Φιτζέραλντ θαύμαζε. Με τη 
σειρά του, ο Χέμινγουεϊ έγραψε 
για το ταλέντο του Φιτζέραλντ 
πως ήταν «τόσο φυσικό όσο το 
σχήμα που αφήνουν στη σκόνη 
τα φτερά μιας πεταλούδας».

Στα τέλη της δεκαετίας του 
‹20 ξεκίνησε να επεξεργάζε-
ται το τέταρτο μυθιστόρημά του, 
αλλά λόγω προβλημάτων υγείας 
της συζύγου του αναγκάστηκε 
να σταματήσει προσωρινά τη 
συγγραφή του. Το 1931 ο Φι-
τζέραλντ ενοικίασε το κτήμα «La 
Paix», στα προάστια του Towson, 
προκειμένου να αφιερωθεί στην 
ολοκλήρωση του νέου του μυ-
θιστορήματος. Εκδόθηκε τελικά 
το 1934 με τον τίτλο Tender 
is the Night (Τρυφερή είναι η 
νύχτα) και αποτέλεσε εμπορι-
κή αποτυχία. Σήμερα όμως το 
βιβλίο αυτό, που χρειάστηκαν 
έξι χρόνια για να τελειώσει, θε-
ωρείται αριστούργημα, ίσως το 
μεγαλύτερό του επίτευγμα, που 
ξεπερνά ακόμα και τον «Υπέ-
ροχο Γκάτσμπι» με τεράστια 
συλλεκτική αξία. 

Για περισσότερες πληροφορίες 
αποταθείτε στο www.artaeri.com.
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Π
όσα βάρη, πόση 
κοροϊδία και 
εμπαιγμό θα 
αντέξει αυτός 
ο λαός; Πόση 
ανικανότητα 
αρμοδίων και 

αναρμοδίων να χειριστούν ένα 
μείζον ζήτημα, το οποίο θα μας 
ελαφρύνει από το ενεργειακό κό-
στος; Η δημιουργία Ενεργειακού 
Κέντρου στο Βασιλικό τείνει να με-
τατραπεί σε γιοφύρι της Άρτας, κα-
θότι μάστορες και πρωτομάστορες 
τα έκαναν μαντάρα. Το χειρότερο 
όμως είναι ότι πειραματίζονται και 
δαπανούν δεκάδες εκατομμύρια 
πάνω στην πλάτη του λαού,  ο οποί-
ος ήδη πληρώνει πολύ ακριβά το 
μάρμαρο. 

Στις 7 Απριλίου του 2024 έγρα-
φα ένα άρθρο στη «Σημερινή» για 
το χρονικό του τερματικού, με τίτλο 
«Το ‘‘σκάνδαλο’’ του 2003 προω-
θείται το 2024 ως αναγκαία λύση». 

Υπενθύμιζα την πρόταση που 
υποβλήθηκε το 2003, επί προ-
εδρίας του αείμνηστου Τάσσου 
Παπαδόπουλου, για τη  δημιουργία 
Ενεργειακού Κέντρου στην περιοχή 
του Βασιλικού, το οποίο θα αποτε-
λείτο από τερματικό παραλαβής, 
αποθήκευσης, αποϋγροποίησης 
υγροποιημένου φυσικού αερίου 
(LNG) και τερματικό αποθήκευ-
σης και διαχείρισης πετρελαϊκών 
προϊόντων, συμπεριλαμβανομένων 
υγραερίου και ασφάλτου. 

Σύμφωνα με το ενημερωτικό 
σημείωμα προς τα ΜΜΕ (24 Νο-
εμβρίου 2005): «Το μέγεθος του 
κέντρου θα ήταν τέτοιο,  ώστε να 
ικανοποιεί τις υφιστάμενες και 
μελλοντικές ανάγκες της χώρας σε 
φυσικό αέριο και πετρελαιοειδή. Το 
φυσικό αέριο θα χρησιμοποιηθεί 
κυρίως στην ηλεκτροπαραγωγή. 
Το Ενεργειακό Κέντρο θα φιλοξε-
νεί τα λειτουργικά αποθέματα των 
εταιρειών πετρελαιοειδών, καθώς 
επίσης και τα εθνικά αποθέματα 
ασφαλείας της Κύπρου για 90 
μέρες κατανάλωσης σύμφωνα με 
την υποχρέωσή της ως κράτους 
μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

»Το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού ως 
Αναθέτουσα Αρχή είχε προβεί στη 
διεξαγωγή μιας κλειστής διαδικα-
σίας προσφορών, ζητώντας την πα-

ροχή συμβουλευτικών υπηρεσιών 
προς την κυβέρνηση της ΚΔ για 
τη δημιουργία του Ενεργειακού 
Κέντρου στο Βασιλικό. Μετά την 
ολοκλήρωση όλων των σχετικών 
διαδικασιών αποφασίστηκε ότι ο 
επιτυχών προσφοροδότης, που 
μετά από αξιολόγηση κατέλαβε 
την υψηλότερη βαθμολογία, ήταν 
η Κοινοπραξία M.W.Kellogg Ltd. 
Εν συνεχεία της απόφασης αυτής 
υπογράφτηκε στις 8 Νοεμβρίου 
2005 σχετική συμφωνία μεταξύ 
του Υπουργείου Εμπορίου και 
εκπροσώπων της Κοινοπραξίας…». 

Το έργο αναμενόταν να ολο-
κληρωθεί εντός τριών χρόνων και, 
σύμφωνα με τα τότε δεδομένα, το 
τερματικό παραλαβής, αποθήκευ-
σης και αποϋγροποίησης υγρο-
ποιημένου φυσικού αερίου και το 
κυριότερο μέρος του τερματικού 
πετρελαιοειδών θα ήταν έτοιμα το 
2010 και θα άρχιζαν τη λειτουργία 
τους απρόσκοπτα για τα επόμενα 
100 χρόνια.

Στην πορεία προέκυψαν διάφο-
ρα προβλήματα και τότε η κυβέρ-
νηση Τ. Παπαδόπουλου συζητούσε 
και τη δημιουργία πλωτής μονάδας 
ως ενδιάμεσης λύσης. 

Το σημαντικό σε αυτήν την 
περίπτωση ήταν ότι η Κυπριακή 

Δημοκρατία δεν θα επιβαρυνόταν 
οικονομικά. Το 2010 η Κύπρος 
θα είχε ασφαλή και απρόσκοπτη 
προμήθεια φυσικού αερίου και πε-
τρελαιοειδών, ενώ θα ξηλώνονταν 
όλα τα δίκτυα της διαπλοκής και 
προμηθειών από τους γνωστούς 
και άγνωστους αετονύχηδες.

Η πρόταση της ενδιάμεσης λύ-
σης για πλωτή μονάδα ξεσήκωσε 
τότε μια θυελλώδη και ενορχηστρω-
μένη αντίδραση της ηγεσίας του 

ΔΗΣΥ και άλλων παραγόντων, οι 
οποίοι έπνεαν τα μένεα κατά της 
κυβέρνησης του Τάσσου Παπαδό-
πουλου. Μάλιστα, ο τότε πρόεδρος 
του ΔΗΣΥ και τέως Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας, Νίκος Αναστασιάδης, 
έδινε διασκέψεις Τύπου παρουσι-
άζοντας στοιχεία για το «νέο τερα-
στίων διαστάσεων σκάνδαλο», το 
οποίο και αποκάλεσε «σκάνδαλο 
του αιώνα…». Επέκρινε έντονα την 

ενδιάμεση λύση για κατασκευή 
πλωτής μονάδας. Την ίδια ώρα 
επιστρατεύονταν και συντεχνιακοί 
της ΣΕΚ να απειλούν με απεργιακές 
κινητοποιήσεις. 

Μετά τον καταιγισμό ύβρεων 
και προσβλητικών επιθέσεων,  η 
Μαλαισιανή εταιρεία και η Gaz de 
France απέσυραν το ενδιαφέρον τους 
και η κυβέρνηση Τάσσου Παπαδό-
πουλου τερμάτισε τις υπό εξέλιξη 
διαδικασίες, παγώνοντας τα πάντα. 

Το «σκάνδαλο 
του αιώνα» ξεχάστηκε… 

Τα όσα ανοίκεια και προσβλητι-
κά καταλογίζονταν στην κυβέρνηση 
Τ. Παπαδόπουλου μπήκαν και αυτά 
στο ψυγείο, η λάσπη ξεπλύθηκε 
και όλοι ξέχασαν. Τουλάχιστον 
έτσι νόμιζαν οι τότε κατήγοροι 
του Τάσσου. 

Το 2017, η κυβέρνηση του Ν. 
Αναστασιάδη άρχισε να προωθεί 

τη δημιουργία τερματικού LNG 
(πλωτής μονάδας),  το οποίο ανά-
λαβε η κινεζική China Petroleum 
Pipeline Company (CPP). 

Τα συμβόλαια για την κατα-
σκευή του τερματικού LNG υπο-
γράφηκαν τέλη του 2019 (παρά 
τις σοβαρές ενστάσεις του Γενικού 
Ελεγκτή για τη διαδικασία αξιολό-
γησης και κατακύρωσης του δια-
γωνισμού από τη ΔΕΦΑ), έναντι 
ποσού περίπου 290 εκατ. ευρώ, 
από το οποίο τα 100 εκατ. ήταν 
χρηματοδότηση της ΕΕ. Αρχικά 
αναφέρθηκε ότι τα έργα θα άρχιζαν 
τον Σεπτέμβριο του 2020 και θα 
παραδίδονταν σε δύο χρόνια. Με 
επίκληση των προβλημάτων που 
προκάλεσε η πανδημία, η China 
Petroleum Pipeline Company 
ζήτησε παράταση, αλλά και πρό-
σθετα χρήματα, λόγω κυρίως της 
ανόδου των τιμών των πρώτων 
υλών. Η Κυβέρνηση  συμφώνησε 
στην καταβολή περίπου 25 εκατ. 
ευρώ επιπρόσθετα της αρχικής 
αποζημίωσης. Η κοινοπραξία δε-
σμεύτηκε ότι θα ολοκληρώσει το 
έργο μέχρι τον Ιούλιο του 2023. 

Ακολούθησε νέα παράταση 
για τον Οκτώβριο του 2023 και 
αργότερα μετατέθηκε για τον Ιούλιο 
του 2024, με βάση τις δεσμεύσεις 

«Το σκάνδαλο του αιώνα» 
και ποιος πληρώνει το… μάρμαρο
Πειραματίζονται και δαπανούν δεκάδες εκατομμύρια πάνω στην πλάτη του λαού

Από το 2019 μέχρι σήμερα το έργο στο Βασι-
λικό έχει μετατραπεί σε Πίθο των Δαναΐδων, 

όπου χάνονται εκατομμύρια στο άπατο πιθάρι 
άσκοπα και ανεξέλεγκτα

ΑΝΔΡΟΥΛΑ 
ΓΚΙΟΥΡΩΦ
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Τώρα αναμένονται οι έρευνες της Εισαγγε-
λίας της Ε.Ε. και ο λαός, αντί να ξεσηκωθεί, 

παρακολουθεί εμβρόντητος τον εμπαιγμό σε 
βάρος του

04.08.2024

της κινεζικής πλευράς, κατόπιν 
υποβολής σχετικού αιτήματος 
εκ μέρους του εργολάβου του 
έργου από τις 17.2.2023, μέσω 
της οποίας ζητούσε τα επιπλέον 
200 εκατ. ευρώ. 

Το τερματικό στο Βασιλικό 
αποτελείται από την πλωτή Μο-
νάδα που βρίσκεται σε ναυπηγείο 
στην Κίνα (για διορθώσεις), ενώ το 
χερσαίο τερματικό στο Βασιλικό 
χρειάζεται πάρα πολλή δουλειά. 

 Σύμφωνα με την έκθεση της 
Ελεγκτικής Υπηρεσίας, η οποία 
δημοσιεύθηκε στις 19 Ιανουαρίου 
του 2024, «το έργο του οποίου η 
μελέτη και κατασκευή θα έπρε-
πε συμβατικά να ολοκληρωνόταν 
εντός 24 μηνών, αυτό θεωρητικά 
θα παραδίδετο σε 22 μήνες μετά τη 
συμβατική ημερομηνία ολοκλή-
ρωσής του, δηλαδή σε διπλάσιο 
χρόνο», ενώ «η προσφορά που 
κατακυρώθηκε ανερχόταν σε 
€499.999.997, οι δαπάνες που 
αφορούν αποκλειστικά το έργο, 
ξεπερνούν σήμερα συνολικά, χω-
ρίς το ΦΠΑ, το ποσό των €542 
εκατομμυρίων». 

Η Ελεγκτική Υπηρεσία διατύ-
πωσε σοβαρές επιφυλάξεις για τη 
δυνατότητα της κοινοπραξίας να 
παραδώσει εντός των νέων χρο-
νοδιαγραμμάτων, χωρίς λειτουρ-
γικά προβλήματα, το πλοίο FSRU 
Προμηθέας και τις υποδομές στο 
Βασιλικό. Πέραν των επιχειρησια-
κών ευθυνών μέσα από την έκθεση 
για την τότε διοίκηση της ΔΕΦΑ 
και της ΕΤΥΦΑ, προκύπτουν σο-
βαρές πολιτικές ευθύνες για τη 
διαχείριση του εθνικής σημασίας 
έργου από τη διακυβέρνηση Ανα-
στασιάδη και την τότε διοίκηση του 
Υπουργείου Ενέργειας, οι οποίες, 
παρά τις επανειλημμένες γραπτές 
προειδοποιήσεις του Γενικού 
Ελεγκτή για σοβαρές παρανομίες 
και κινδύνους για τα συμφέρο-
ντα της Δημοκρατίας, επέμειναν 
σε κατακύρωση του έργου στην 
κοινοπραξία, επικαλούμενες το 
επείγον του έργου.

Το λεγόμενο σκάνδαλο του αι-
ώνα με το τερματικό και την πλωτή 
μονάδα, που θα ολοκληρώνονταν 
το 2010, χωρίς καμιά οικονομι-
κή επιβάρυνση της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, ακυρώθηκε για 
να εφαρμοστεί Θεός οίδε πότε 

και με δαπάνες πολλών εκατομ-
μυρίων παρόμοιο έργο με άλλον  
προσφοροδότη. Τότε επί Τ. Παπα-
δόπουλου, η πλωτή μονάδα ως 
ενδιάμεση λύση ήταν σύμφωνα με 
τον ΔΗΣΥ αμάρτημα καθοσιώσεως 
, επικίνδυνο πείραμα, ρίσκο και 
σκάνδαλο του αιώνα. Αργότερα 
προωθήθηκε (από τους τέως και 
νυν) ως «αδήριτη αναγκαία λύση». 

Από τότε που γράφτηκε το άρθρο 
μέχρι σήμερα, οι εξελίξεις τρέχουν 
με αρνητικό πρόσημο για την Κυ-
πριακή Δημοκρατία.

Ο Πίθος των Δαναΐδων
Από το 2019 μέχρι σήμερα το 

έργο στο Βασιλικό έχει μετατρα-
πεί σε Πίθο των Δαναΐδων, όπου 
εκατομμύρια χάνονται στο άπατο 
πιθάρι άσκοπα και ανεξέλεγκτα.

Εσχάτως μάθαμε ότι η Ευρωπα-
ϊκή Εισαγγελία διεξάγει έρευνες 
καθότι το κόστος του έργου θα 
ξεπεράσει το μισό δις.

Οι πληροφορίες που προέβα-
λε το ΣΙΓΜΑ, ότι οι Ευρωπαίοι 
αξιωματούχοι θα επιχειρήσουν 
να διερευνήσουν τις μετοχικές 

διασυνδέσεις της κινεζικής κοι-
νοπραξίας, θυγατρικές της εταιρείες 
και ενδεχόμενη μετοχική συσχέ-
τισή τους  με τον ΑΔΜΗΕ και την 
ηλεκτρική διασύνδεση Ελλάδας 
-  Κύπρου - Ισραήλ, προκάλεσαν 
σοκ. Η Επιτροπή Ενέργειας της 
Βουλής κλήθηκε να εξετάσει το 
θέμα και εκεί ακούστηκαν άλλες 
αποκαλύψεις .

Το έργο, σύμφωνα με την έκ-
θεση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, 
ξεπέρασε κατά 42 εκατομμύρια 
ευρώ την εκτιμώμενη αξία του.

Αρχική εκτιμώμενη αξία: 
€499.999.997.

Τελική εκτιμώμενη αξία: 
€542.000.000.

Διετής μελέτη και κατασκευή: 
€289.559.212.

Εικοσαετής λειτουργία και συ-
ντήρηση: €210.440.785.

Σύμβαση Επιβλέποντος Μη-
χανικού: €11.656.815.

Συμβάσεις ΔΕΦΑ με συμβού-
λους: €6.100.000. 

Χάλυβας: €25.000.000. 
Η CPP ζητεί 200 εκ. ευρώ ως 

επιπρόσθετη αποζημίωση, στο 
πλαίσιο διαιτησίας που λαμβάνει 
χώραν στο Λονδίνο.

Την ίδια ώρα, σε περίπτωση που 
δεν παραδοθεί η πλωτή μονάδα 
«Προμηθέας» από την κινεζική 
κοινοπραξία, η ΕΤΥΦΑ και το 
Υπουργείο Ενέργειας εξετάζουν το 

σενάριο ενοικίασης πλοίου FSRU. 
Το κόστος ενοικίασης, σύμφωνα 

με ειδικούς, ανέρχεται σε €300.000 
ημερησίως. 

Η πλωτή πλατφόρμα «Προμη-
θέας», που έχει ήδη πληρώσει η 
Κυπριακή Δημοκρατία, βρίσκεται 
εδώ και μήνες «όμηρος» των κινε-
ζικών απαιτήσεων στη Σαγκάη, ενώ 
οι διαβουλεύσεις για την παράδοσή 
της στην Κυπριακή Δημοκρατία 
παραμένουν άκαρπες. 

Ο Υπουργός Ενέργειας Γιώργος 
Παπαναστασίου σε δηλώσεις του 
έριξε την ιδέα ενοικίασης πλωτής 
μονάδας, λέγοντας: 

«Δεν είναι μόνο μια πλωτή 
μονάδα που υπάρχει στον κό-
σμο, υπάρχουν πολλές και είναι 
και διαθέσιμες. Δεν χρειάζεται να 
αγοράζεις σήμερα. Σήμερα αγο-
ράζουμε όλοι αυτοκίνητο; Κάποιοι 
το ενοικιάζουμε και το χρησιμο-
ποιούμε σαν κανονικό. Υπάρχει 
σχέδιο Β’, έχει αξιολογηθεί, είναι 
ρεαλιστικό και μπορεί να ολοκλη-
ρώσει αυτό το τερματικό για να 
έχει φυσικό αέριο η Κύπρος το 
πρώτο εξάμηνο του 2025».

Η υπογραφή της σύμβασης 
για το τερματικό στο Βασιλικό, 
ανάμεσα στην ΕΤΥΦΑ και την 
κινεζική κοινοπραξία, στις 13 
Δεκεμβρίου 2019, έγινε στο 
Προεδρικό Μέγαρο.

Ο τότε Υπουργός Ενέργειας, 
Γιώργος Λακκοτρύπης, δηλώνει 
ότι τέθηκαν οι βάσεις για την 
υλοποίηση μιας προσπάθειας 
πολλών χρόνων. 

Η τελική απόφαση για τις υπογρα-
φές, σύμφωνα με την ειδική έκθεση 

της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, λήφθηκε 
ένα μήνα νωρίτερα, στο Προεδρικό 
Μέγαρο, με κατάθεση συγκεκριμένης 
θέσης από τον τότε Υπουργό Οικο-
νομικών, Χάρη Γεωργιάδη. 

«Σε συνέχεια σύσκεψης, που 
πραγματοποιήθηκε υπό τον τέως 
Πρόεδρο της Δημοκρατίας τον 
Νοέμβριο του 2019 και της θέσης 
του τότε Υπουργού Οικονομικών 
ότι το Έργο θα έπρεπε οπωσδή-
ποτε να προχωρήσει με Ανάδοχο 
τη συγκεκριμένη Κοινοπραξία, 

ακόμη κι αν αυτό θα σήμαινε 
την απώλεια της χορηγίας των 
€101 εκ. από την ΕΕ, η ΕΤΥΦΑ, 
προβάλλοντας ως αιτιολογικό την 
κατεπείγουσα φύση του Έργου, 
προχώρησε σε υπογραφή της 
σύμβασης στις 13.12.2019». 

Σύμφωνα με την Έκθεση της 
Ελεγκτικής Υπηρεσίας, η προσπά-
θεια κατασκευής του μεγαλύτερου 
ενεργειακού κέντρου της Κύπρου 
είχε ξεκινήσει στραβά από την 
αρχή, τον Αύγουστο του 2019, 

όταν κατακυρώθηκε ο διαγωνι-
σμός στην κινεζική κοινοπραξία. 

Η Ελεγκτική σημειώνει ότι δι-
απιστώθηκε μη ανάπτυξη επαρ-
κούς ανταγωνισμού, αφού στην 
προεπιλογή αποκλείστηκαν οι 
δύο από τις τρεις κοινοπραξίες.

Σημειώνει μάλιστα ότι ένα 
από τα μέλη της κοινοπραξίας 
που ανέλαβε το έργο είχε δεχθεί 
πρόστιμο ύψους 38,5 εκ. ευρώ από 
την Ελληνική Επιτροπή Ανταγω-
νισμού για συμμετοχή σε απαγο-

ρευμένη οριζόντια σύμπραξη περί 
κατανομής αγορών και νόθευσης 
διαγωνισμών δημοσίων έργων. 

Όπως σημειώνει, φαίνεται να 
προωθήθηκαν από την ΕΤΥΦΑ 
πληρωμές προς τον εργολάβο για 
έργα που όχι μόνο δεν είχαν γίνει, 
αλλά δεν είχαν καν εγκριθεί. 

Τώρα αναμένονται οι έρευνες 
της Εισαγγελίας της Ε.Ε. και ο λαός, 
αντί να ξεσηκωθεί, παρακολου-
θεί εμβρόντητος τον εμπαιγμό σε 
βάρος του. 

Το χρονικό ενός «ναυαγίου»
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Σ
την έκδοση της πε-
ρασμένης Κυριακής, 
28.7.2024, στη «Ση-
μερινή», δημοσιεύ-
σαμε τις αναφορές 
που αποκαλύφθηκαν 
με τη νέα αποδέσμευ-

ση πρωθυπουργικών εγγράφων 
στο Βρετανικό Εθνικό Αρχείο, για 
την προετοιμασία του «Σχεδίου 
Ανάν ΙΙΙ» (βλέπε: https://simerini.
sigmalive.com/article/2024/7/28/
bretanikes-apokalupseis-gia-ta-
mageiremata-sto-skhedio-anan-iii/). 

Γράψαμε ότι οι Βρετανοί θεω-
ρούσαν πως «συζητήσεις στην Κύ-
προ δεν ήταν ούτε αναγκαίες ούτε 
επιθυμητές». Για να καταφέρουν να 
το επιβάλουν βοηθώντας τον τότε 
Πρόεδρο Γλ. Κληρίδη να το κάνει 
αποδεκτό. Και πώς να πίεζαν τον 
Τάσσο Παπαδόπουλο αν εκλεγόταν. 
Η αποδοχή αυτή μάς πάει πίσω 
στο 2003, όταν είχαμε αποκαλύψει 
ότι από τον Οκτώβριο 2002 είχαν 
ήδη προνοήσει τη δημιουργία πυ-
ρήνα υποστήριξης του «Σχεδίου». 
Όταν μάζεψαν σε μια «ιδιωτική» 
συνάντηση στην Αθήνα μια ομά-
δα επίλεκτων Ελληνοκυπρίων και 
Τουρκοκυπρίων για τη δουλειά 
αυτή, με «εντολή» να περάσει το 
«Σχέδιο» δίχως επικρίσεις! Την 
προώθηση είχε αναλάβει το εντολο-
δόχο PRIO Νορβηγίας, με project 
leader τον Βρετανό Dan Smith. 

Όταν το 2003 έμαθα για την 
«ιδιωτική» εκείνη σύναξη στην 
Αθήνα και εξασφάλισα αντίγραφο 
της επιστολής, την οποία κάλεσαν 
τους «επίλεκτους» να υπογράψουν 
κιόλας, την περιέλαβα στο βιβλίο 
μου «TOP SECRET - Η βρετανική 
κηδεμόνευση του Κυπριακού… 
Πώς φθάσαμε στο σχέδιο “Ανάν”», 
που εκδόθηκε το 2004. Αφού ήδη 
την είχα δημοσιεύσει στις 4.9.2003 
στην «Ελευθερία» Λονδίνου και 
στη «Σημερινή», 14 Μαρτίου 2004, 
πριν από το διπλό δημοψήφισμα 
στις 24.4.2004.  

Στις 4.9.2003 είχα γράψει στην 

ομογενειακή «Ελευθερία»: «Προ-
βοκατόρικες ενέργειες ξένων κατά 
της Κύπρου - Προετοιμασία “πυ-
ρήνος” υποστήριξης εκτρώματος 
“Ανάν”», για τις ενέργειες του PRIO 
Νορβηγίας. 

Στις 14.3.2004, λίγες ημέρες 
πριν από το δημοψήφισμα της 
24.4.2004, δημοσίευσα το ίδιο 
άρθρο με την έρευνά μου για το 
PRIO στη «Σημερινή». 

Στις 30.10.2020 επανήλθα με 
τον ίδιο τίτλο: «Προβοκατόρικες 
ενέργειες ξένων κατά της Κύπρου», 
σύνδεσμος εδώ: https://www.
onisilos.gr/?p=30311. 

Στις 20 Απριλίου 2021 ξα-
να-δημοσίευσα την επιστολή 
του «πυρήνα» υποστήριξης στην 
«ιδιωτική» συνάντηση στην Αθήνα 
το 2002, στο άρθρο μου «Οι ‘‘πυ-
ρήνες’’ παράδοσης της Κύπρου 
επανέρχονται με βρετανική υπο-
κίνηση» (εδώ: https://simerini.
sigmalive.com/article/2021/4/20/
oi-purenes-paradoses-tes-kuprou-
epanerkhontai-me-bretanike-
upokinese/). 

Η αναφορά του Αμερικανού Τό-
μας Γουέστον («Σημερινή», 28.7.24) 
μού έφερε αβίαστα στον νου, κάτι 

που δεν ξεχνώ από το 2004, πριν 
από το δημοψήφισμα. Θυμάμαι την 
παρότρυνση γνωστού καθηγητή, 
ο οποίος σε συνεδρία του Λόμπυ 
για την Κύπρο στο Λονδίνο (σε 
σπίτι μέλους στο Πάλμερς Γκριν) 
ήλθε ειδικά να μας παροτρύνει, 

μιας και είχαμε οριστικά ως Λό-
μπυ αποφασίσει απόρριψη του 
«Σχεδίου Ανάν», τουλάχιστον να 
μη βγαίναμε ανοικτά με ΟΧΙ αλλά 
να κρατούσαμε ουδέτερη στάση! 
Δεν θα αναφέρω το όνομά του…

Σήμερα και εφόσον αμφότερα τα 
αρχεία «Ελευθερίας» Λονδίνου και 
«Σημερινής» δεν είναι διαθέσιμα 
ηλεκτρονικώς για τη χρονολογία 
εκείνη, για τους αναγνώστες και 

την ιστορική συνέχεια παραθέτω 
φωτο-αντίγραφο του άρθρου με 
την έρευνά μου στην «Ελευθερία», 
όπως το έχω και στο βιβλίο μου 
«TOP SECRET - Η βρετανική 
κηδεμόνευση του Κυπριακού… 
Πώς φθάσαμε στο σχέδιο ‘‘Ανάν’’» 

(έκδοση ΓΕΡΜΑΝΟΣ, Θεσσαλο-
νίκη, Διανομή Εκδοτικός Οίκος 
ΔΙΑΣ, Λευκωσία), και ορισμένα 
αποσπάσματα. 

Αποσπάσματα 
«Προβοκατόρικες ενέργειες 

ξένων κατά της Kύπρου - Προε-
τοιμασία “πυρήνος’’ υποστήριξης 
εκτρώματος “Ανάν”» 

Λόγω των ιστορικών ημερών 

που περνά η Κύπρος και των νέων, 
ανανεωμένων  προσπαθειών δικών 
μας και ξένων να μας πείσουν να 
δεχθούμε το τερατούργημα Ανάν, 
η πιο κάτω έρευνα πιστεύω είναι 
επίκαιρα χρήσιμη. Προτού παρου-
σιαστεί, λοιπόν, ενώπιόν μας το 
διαβόητο βρετανικό σχέδιο Χάνεϊ 
με την ονομασία «Σχέδιο Ανάν», 
έλαβεν χώραν στην Αθήνα, μεταξύ 
22-23 Οκτωβρίου 2002, μία ιδι-
ωτική συνάντηση με διοργανωτή 
το International Peace Research 
Institute του Όσλο της Νορβηγί-
ας (PRIO). Στη συνάντηση εκείνη 
προσκλήθηκαν και παρευρέθησαν 
επιλεκτικά Τουρκοκύπριοι και 
Ελληνοκύπριοι. Έλαβαν μέρος 
οι ακόλουθοι: Καίτη Κληρίδου, 
Τάκης Χατζηδημητρίου, Χρί-
στος Στυλιανίδης και Ανδρούλα 
Βασιλείου.

Από τουρκοκυπριακής πλευράς: 
Μουσταφά Ακιντζί, Βετάτ Σελίκ, 
Αλή Ερέλ, Κουτλάι Ερκ. Θέμα της 
συνάντησης: Aποδοχή «Σχεδίου 
Ανάν» - Ενημέρωση για το επικεί-
μενο Σχέδιο και παρότρυνση για 
υποστήριξή του δίχως επικρίσεις. 
Οι παρευρεθέντες πήραν «οδηγί-
ες» και κατευθυντήριες γραμμές 

Πώς στήθηκε «επίλεκτη ομάδα» 
Ε/κ και Τ/κ από το 2002 
για να περάσει το Σχέδιο Ανάν 
Καίτη Κληρίδου, Τάκης Χατζηδημητρίου, Χρίστος Στυλιανίδης 
και Ανδρούλα Βασιλείου, Μουσταφά Ακιντζί και άλλοι… 

Υπενθυμίζεται η υπόσχεση που μας έδωσε 
ο Σερ Ντέιβιντ Χάνεϊ θυμωμένος από το ΟΧΙ 
μας στις 24.4.2004. Ότι θα μας το ξαναφέρ-
νουν (το «Σχέδιό (τους) Ανάν») και ξανά και 

ξανά μέχρι να το δεχθούμε!..

ΦΑΝΟΥΛΑ ΑΡΓΥΡΟΥ,
Ερευνήτρια/
δημοσιογράφος 
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ως προς το πώς τους ήθελαν οι 
διοργανωτές να δράσουν υπέρ του 
Σχεδίου. Ουσιαστικά χρησιμοποί-
ησαν τους προαναφερθέντες ως 
πυρήνα για την προώθηση και 
αποδοχή του Σχεδίου όταν αυτό θα 
εμφανιζόταν και θα ενημέρωναν 
στη συνέχεια άλλους Ελληνοκύ-
πριους και Τουρκοκύπριους…που 
θα ενεργούσαν στο νησί καταλ-
λήλως. Γράφει συγκεκριμένα το 
πρακτικό της συνεδρίας εκείνης 
υπό την ηγεσία του Project leader, 
Dan Smith. 

«Ανεπίσημη συνάντηση υπό 
την ιδιωτική μας υπόσταση με-
ταξύ 22-23 Οκτωβρίου 2002, 
στην Αθήνα, με την πρόσκληση 
του Διεθνούς Ερευνητικού Ινστι-
τούτου για Ειρήνη, του Όσλο και 
του Ελληνο-τουρκικού Φόρουμ. 
Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι 
συζήτησαν το κυπριακό πρόβλημα 
και τις προοπτικές επιτυχίας μιας 
κοινώς αποδεκτής λύσης.

»Αυτή είναι μια εξαιρετικά σπου-
δαία περίοδος για την Κύπρο. Η 
σύνοδος κορυφής της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης στην Κοπεγχάγη μεταξύ 
12-13 Δεκεμβρίου παρουσιάζει 
μια σημαντική ημερομηνία, μέχρι 
την οποία ειλικρινά ελπίζουμε να 
φθάσουμε σε σημαντική πρόοδο 
για λύση. Η σημασία της συνά-
ντησης αυτής αποτελεί τόσο ένα 
χρονικό περιθώριο για πιέσεις για 
την απόπειρα συμφωνίας όσο και 
κύρια ευκαιρία... Για να πετύχου-
με αυτό χρειάζεται όχι μόνο κοινό 
όραμα για κοινό μέλλον, αλλά και 
αποφασιστικότητα, καλή θέληση 
και καθαρή σκέψη από αμφότερες 
τις πλευρές. Η επιτυχία θ’ ανοίξει 

τον δρόμο για νέες σχέσεις μεταξύ 
Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυ-
πρίων, καθώς μαζί θα απολαμ-
βάνουν τα καλά της συμμετοχής 
στην Ε.Ε. Αυτό, με τη σειρά του, 
θα προσφέρει στην περιφερειακή 
ειρήνη και σταθερότητα...

»Αναμένεται ότι τα Ηνωμένα 
Έθνη σύντομα θα παρουσιάσουν 
προτάσεις για λύση του Κυπρι-
ακού. Αυτές οι προτάσεις αξίζει 
να παρθούν στα σοβαρά και να 
θεωρηθούν δίχως εκ των προτέρων 
επικρίσεις. Δεν θα βοηθήσει αν 
οποιαδήποτε πλευρά τις απορρίψει 
ασυζητητί. Το περιεχόμενο των 
προτάσεων αυτών, όταν θα δοθούν, 
θα πρέπει να κριθεί με τρία τεστ. 
Με το τεστ των αρχών, το τεστ της 
κοινής αποδοχής και το τεστ της 
αντοχής στον  χρόνο...». 

Εδώ να σημειώσουμε και να θυ-
μίσουμε στους αναγνώστες εκείνες 
τις διάφορες πεισματικά έντο-
νες (κουρδισμένες!) φωνές 
που ακούστηκαν από ελ-
ληνοκυπριακής πλευράς 
και τις προβολές τους από 
τα διάφορα ΜΜΕ τόσο 
της Κύπρου, της Ελλάδας 
όσον και από τον LGR 
στο Λονδίνο, για υπο-
στήριξη αποδοχής, ως 
είχε, του εκτρώματος 
«Ανάν». Ορισμένοι 
στο Λονδίνο, προτού 
γνωρίζουμε περί της 
μυστικής αυτής προκα-
ταρκτικής συνάντησης 
στην Αθήνα, είχαμε προ-
βληματιστεί σοβαρά με τις 
κινήσεις του κ. Στυλιανίδη, 
ο οποίος δεν προλάβαινε να 

πηγαινοέρχεται στην Αθήνα και 
να προσπαθεί, μέσω τηλεοπτικών 
παρουσιάσεων, να πουλήσει το 
έκτρωμα Ανάν... 

Το 1999 τα Ηνωμένα Έθνη δέ-
χθηκαν το PRIO να χρησιμοποιεί 
τα γραφεία του στο Λήδρα Πάλας 
για συναντήσεις μεταξύ Ελληνο-
κυπρίων και Τουρκοκυπρίων…  
Το 2000 και 2001 οι εργασίες του 
νέου αυτού Φόρουμ για Διάλο-

γο με Τουρκοκύπριους και Ελ-
ληνοκύπριους επεκτάθηκαν...To 
PRIO ανέλαβε έναν  μεγαλύτερο 
δημόσιο ρόλο στη συζήτηση και 
στις δύο πλευρές της Κύπρου για 
τους τρόπους εξεύρεσης λύσης... 

Ταυτόχρονη ίδρυση γραφείων 
στη Λευκωσία και Άγκυρα. Στό-
χοι του PRIΟ: Τα μέλη του να 
επηρεάζουν κυβερνήσεις και το 
κοινό, χρησιμοποιώντας τα ΜΜΕ 
προς όφελος των θέσεών τους… 
Ταυτόχρονα, με την ίδρυση γραφεί-
ου του Οργανισμού στην Κύπρο για 
μεγαλύτερη διείσδυση - δικτύωση 
στην κυπριακή κοινωνία, ίδρυσαν 
και το ΤΟΣΑΜ στην Τουρκία, το 
οποίο υποστηρίζουν τόσο οικονο-
μικά όσο και με στρατηγικές συμ-
βουλές και βέβαια ως βιτρίνα (για 
δημοκρατικές αξίες...) προς όφελος 
των τουρκικών συμφερόντων…

Το ΤΟSAM (Centre for 
Research of Societal Problems) 
ιδρύθηκε στην Άγκυρα το 1997. 
Έκτοτε το PRIO υποστηρίζει το 
TOSAM τόσο οικονομικά όσο 
και με στρατηγικές συμβουλές... 
Είναι σημαντικό το ταυτόχρονο 
ενδιαφέρον του νορβηγικού 
αυτού πανεπιστημιακού ινστι-
τούτου για τις προσπάθειες 
της... κατοχικής Τουρκίας! 

Οι κρυφές 
χρηματοδοτήσεις

Το νορβηγικό αυτό ινστι-
τούτο, όπως βρήκαμε μέσω 
των ετήσιων ισολογισμών 
του,  χρηματοδοτείται τόσο 
από τα Υπουργεία Εξω-
τερικών και Άμυνας της 
Νορβηγίας,  τα Υπουργεία 

Εξωτερικών της Ελλάδας, Τουρκίας 
και της «κηδεμόνος» Βρετανίας 
(Φόρεϊν Όφις), όσο και από ξένες 
κρυφές και απροσδιόριστες πηγές 
με εκατομμύρια λίρες… 

Αποκαλύψεις
Τον Σεπτέμβριο του 2001 ο 

συνάδελφος Πάμπος Βάσιλας* 
αποκάλυψε με σειρά δημοσιευ-
μάτων του τα τεκταινόμενα στα 
περιβόητα σεμινάρια που διορ-
γάνωνε το PRIO στο Όσλο. Αρχικά 
τον είχαν προσεγγίσει και εκείνον 
και είχε πάει. Αλλά, όταν είδε τι 
είδους εργασίες περιελάμβαναν 
τα σεμινάρια αυτά και ποια πολι-
τική προωθούσαν, διαχώρισε τη 
θέση του ο άνθρωπος και ως τίμιος 
πατριώτης και γνήσιος δημοσιο-
γράφος άσκησε το καθήκον του 
και τα έβγαλε στη φόρα…

Εμπνευστές οι Άγγλοι
Τέλος, είναι σημαντικό να συ-

μπληρώσω υπογραμμίζοντας ότι 
τα λεγόμενα επαναπροσεγγιστικά 
σεμινάρια (για αποδοχή της δικοι-
νοτικής, διζωνικής ομοσπονδίας) 
ξεκίνησαν από το Κάμπτεν Τάουν 
του Λονδίνου, αρχές της δεκαε-
τίας του 1980. Από την περιβό-
ητη ομάδα των τάχατες «Φίλων 
της Κύπρου» με την καθοδήγηση 
του Φόρεϊν Όφις. Την ομάδα είχε 
ιδρύσει μαζί με άλλους ο τελευταί-
ος και διχοτόμος κυβερνήτης της 
Κύπρου, Σερ Χιου Φουτ...

Κλείνω με μιαν από τις πολλές 
δηλώσεις ξένων εμπειρογνωμό-
νων και δικηγόρων. «Το Σχέδιο 
Ανάν είναι ένα ηλίθιο έγκλημα 
εναντίον της ανθρωπότητας, που 
στοχεύει στην επιβολή εθνικού 
ξεκαθαρίσματος και προνοιών 
φυλετικών διακρίσεων και είναι 
μια μανιώδης απόπειρα να απο-
δυναμωθεί η Κύπρος». (“Annan 
plan is a ludicrous crime against 
humanity seeking to impose ethnic 
cleansing and apartheid provisions 
and is a manic attempt to further 
weaken Cyprus”). Δήλωση ξένων 
εμπειρογνωμόνων σε συνέδριο 
στη Λευκωσία, που διοργάνωσε το 
Λόμπι για την Κύπρο που εδρεύει 
στο Λονδίνο (Cyprus Weekly 14 
–20/2/2003). 

*Σημείωση Φ.Α., 26.7.2024. Ο 
Πάμπος Βάσιλας, δυστυχώς, άφησε 
την τελευταία του πνοή κατά τη 
διάρκεια εγχείρησης ανοικτής 
καρδιάς, στις 29.12.2021. Ας είναι 
ελαφρύ το χώμα που τον σκέπασε. 

Υπενθυμίζεται η υπόσχεση 
που μας έδωσε ο Σερ Ντέιβιντ 
Χάνεϊ θυμωμένος από το ΟΧΙ 
μας στις 24.4.2004. Ότι θα μας το 
ξαναφέρνουν (το «Σχέδιό (τους) 
Ανάν») και ξανά και ξανά μέχρι 
να το δεχθούμε!...

Υ.Γ. Σχετικά με το θέμα δη-
μοσίευσε, επίσης, παλαιότερα, 
διερευνητικά άρθρα και ο αγα-
πητός Δρ Μάριος Ευρυβιάδης 
στον «Φιλελεύθερο» στην Κύ-
προ, όπως αυτό στις 14 και 15 
Απριλίου 2011. «ΜΚΟ: ‘‘Κρατικά’’ 
Εργαλεία Προπαγάνδα ς, Ελέγχου 
και… Πλουτισμού». 

04.08.2024

Τα πρακτικά της συνεδρίας 23.10.2002, στην Αθήνα, υπό την ηγεσία του 
Project leader Dan Smith PRIO, για την προετοιμασία «πυρήνα» υποστήριξης 
του «Σχεδίου Ανάν» (Από το βιβλίο της γράφουσας «TOP SECRET – Η βρετα-
νική κηδεμόνευση του Κυπριακού… Πώς φθάσαμε στο σχέδιο ‘‘Ανάν’’…», σελ. 
254-256. Το βιβλίο εκδόθηκε το 2004, Εκδόσεις Γερμανός, Θεσσαλονίκη, σε 
συνεργασία με την εφημερίδα «Σημερινή», διανομή Εκδοτικός Οίκος ΔΙΑΣ). 

O Sir David 
Hannay 
(εν ζωή). 
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Ε
ξελίξεις ακόμη 
και εντός Αυγού-
στου προανήγγει-
λε ο Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας όσον 
αφορά το Κυπρι-
ακό,  δίνοντας το 

έναυσμα για ν’ αρχίσει και πάλι 
η μουρμούρα. Άλλοι επαναφέ-
ρουν το αφήγημα περί χαμένων 
ευκαιριών και ότι δεν πρέπει να 
χαθεί ακόμη μια ευκαιρία, καθώς, 
όπως λένε, θα καταστραφούμε. Η 
ανάγνωση αυτή γίνεται συνήθως 
από τους θιασώτες της όποιας 
λύσης. Άλλοι προσπαθούν να 
αποκρυπτογραφήσουν τι εννοεί 
ο Πρόεδρος, ρωτώντας δεξιά και 
αριστερά να μάθουν πληροφορίες. 
Να σημειώσουμε εδώ ότι, αυτό 
που λέγεται, μέχρι και από τους 
κύκλους της συμπολίτευσης, είναι 
ότι η ενημέρωση που έχουν, ιδίως 
όσον αφορά το Κυπριακό,  είναι με 
το σταγονόμετρο αν όχι ανύπαρκτη. 
Υπονοώντας ότι ο Πρόεδρος δεν 
συμβουλεύεται κανέναν και απο-

φασίζει μόνος του. Εύλογα κάποιος 
θα ισχυριστεί ότι ο κ. Χριστοδου-
λίδης δεν είναι υποχρεωμένος να 
λογοδοτήσει στη συγκυβέρνηση 
ή να τους ζητήσει την άποψή τους. 
Εξάλλου, τι πέτυχε το παραδοσιακό 
κομματικό σύστημα τόσα χρόνια στο 
Κυπριακό, πέρα από το να εμπε-
δώσει στις συνειδήσεις του λαού 
την κατοχή και τη διχοτόμηση υπό 
τη μορφή διζωνικών δικοινοτικών 
υποχωρήσεων; Σε κάθε περίπτωση, 
ο Νίκος Χριστοδουλίδης, όπως και 
ο εκάστοτε Πρόεδρος, οφείλει και 
θα κληθεί να λογοδοτήσει ενώπιον 
του κυπριακού λαού. Βελτίωσε το 
βιοτικό επίπεδο του κόσμου; Θα 
πράξει όσα οφείλει στο Κυπριακό 
για να δημιουργήσει καλύτερες 
συνθήκες για το μέλλον του τό-
που, απέναντι σε κατεστημένα και 
εξευμενιστικές προσεγγίσεις; Αυτά 
είναι που θα κληθεί να απαντήσει 
στο τέλος της θητείας του.

Τι περιμένει η Λευκωσία  
από τον Γκουτέρες 
και η παγίδα…

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης προ-
ανήγγειλε την εβδομάδα που μας 
πέρασε εξελίξεις στο Κυπριακό. 
Μιλώντας στους αρχηγούς των 
διπλωματικών αποστολών της 
Κυπριακής Δημοκρατίας στο 
εξωτερικό, δήλωσε ότι «ενδεχο-
μένως  σύντομα να έχουμε κάποιες 

εξελίξεις ακόμη και εντός Αυγού-
στου-αρχές Σεπτεμβρίου». Όπως 
πληροφορείται η «Σ», η Λευκωσία 
αναμένει ότι εντός του τρέχοντος 
μηνός ο Γ.Γ. του ΟΗΕ θα προσκα-
λέσει τον Πρόεδρο της Δημοκρατία 
και τον κατοχικό ηγέτη για να συ-
ναντηθούν και ότι η πρόσκληση θα 
είναι για τον Σεπτέμβριο, ίσως και 
νωρίτερα από τη Γενική Συνέλευση 
του ΟΗΕ, η οποία προγραμμα-
τίζεται για το τελευταίο 10ήμερο 
Σεπτεμβρίου. Σημαντικότερο από 
τον χρόνο της συνάντησης θα εί-
ναι το περιεχόμενο. Σύμφωνα με 
καλά ενημερωμένες πηγές, αυτό 
που αναμένει το Προεδρικό εί-
ναι ότι ο Γ.Γ. θα ζητήσει από τους 
δύο άνδρες, Χριστοδουλίδη και 
Τατάρ, να καταθέσουν τις θέσεις 
τους επί διαφόρων ζητημάτων, για 
να διαπιστώσει αυτός πού υπάρ-
χει κοινό έδαφος και πού όχι. Η 
διάσταση απόψεων φυσικά είναι 
δεδομένη. Η Λευκωσία θεωρεί ότι 
το πλαίσιο γύρω από το οποίο οι 
δύο πλευρές θα πρέπει να κατα-
θέσουν τις απόψεις τους είναι το 
σημείο όπου έμειναν τα πράγματα 
στο Κραν Μοντανά. Δεδομένο είναι 
φυσικά ότι η τουρκική πλευρά και 
ο κατοχικός ηγέτης δεν θα έχουν 
κανένα πρόβλημα να προβάλουν 
τις δικές τους θέσεις, βάζοντάς τις 
στο τραπέζι ως δικές τους κόκκινες 
γραμμές, που αφορούν την επιβε-
βαίωση της κυριαρχικής ισότητας, 
ως προϋπόθεση, για επανέναρξη 
των διαπραγματεύσεων. Προβάλ-
λονται μάλιστα οι απαιτήσεις για 
απευθείας πτήσεις από το αεροδρό-
μιο Τύμπου, απευθείας εμπόριο 
και απευθείας διπλωματικές και 
πολιτικές επαφές. Όλα αυτά συνε-
πάγονται αναγνώριση του ψευδο-

κράτους ως ξεχωριστής οντότητας 
ή έστω ως συνιστώντος κρατιδίου. 

Συνεπώς, όπως έχουν τα 
πράγματα, παρά το γεγονός ότι 
ο κατοχικός ηγέτης και η Τουρ-
κία προβάλλουν απαράδεκτες 
θέσεις, εκτός πλαισίου και κα-
τάφωρα αντίθετες με το Διεθνές 
Δίκαιο, ο Αντόνιο Γκουτέρες θα 
στρώσει το έδαφος στον Τατάρ 
για να τις θέσει ενώπιόν του ως 
ένα νέο πλαίσιο, πάνω στο οποίο 
μπορεί να συζητήσει. Η κατάσταση 
αυτή είναι φυσικά αποτέλεσμα 
της πολιτικής της Κυβέρνησης 
στο Κυπριακό. Κατ’ επέκτασιν το 
ερώτημα που γεννιέται είναι το 
εξής: Τι θα πράξει ο Πρόεδρος 
όταν βρεθεί ενώπιον αυτής της 
κατάστασης και οι θιασώτες της 
όποιας λύσης θα ζητούν υποχω-
ρήσεις για να μη ναυαγήσει η δι-
αδικασία; Όταν μάλιστα αυτός και 
οι συνεργάτες του έχουν δώσει το 
άπαν των δυνάμεών τους για να 
υπάρξει κοινή συνάντηση με τον 
Γκουτέρες και τον Τατάρ;

Ερσίν Τατάρ 2025
Ακόμη μια πτυχή που πρέ-

πει να ληφθεί υπόψη, για να μην 
έχουμε αυταπάτες, είναι αυτή των 
ψευδοεκλογών στα κατεχόμενα. Ο 
Τατάρ θα είναι υποψήφιος για να 
επαναδιεκδικήσει την προεδρία 
του ψευδοκράτους το 2025. Το εν-
δεχόμενο μιας κοινής συνάντησης 
Χριστοδουλίδη – Γκουτέρες – Τατάρ 
προσφέρει στον κατοχικό ηγέτη 
μια σίγουρη επικοινωνιακή νίκη 
στον αγώνα του για επανεκλογή. 
Σε περίπτωση που δεν γίνει η συ-
νάντηση, αυτός θα ισχυριστεί ότι 
στάθηκε στο ύψος του, υποστήριξε 
αυτά που λέει και δεν υποχώρησε. 
Ακόμη και σε περίπτωση όμως 
που γίνει η συνάντηση, αυτός θα 
μπορεί να πει ότι συναντήθηκε με 
τον Γ.Γ. και τον Νίκο Χριστοδου-
λίδη και συζήτησαν τις θέσεις του 
για αναγνώριση της κυριαρχικής 
ισότητας. Έχοντας αυτά υπ’ όψιν 
είναι εξαιρετικά αμφίβολο αν θα 
πρέπει να αναμένουμε από τον 
Τατάρ και την Τουρκία να γίνουν 
πιο διαλλακτικοί και έχοντας πάντα 
στο μυαλό ότι η Κ.Δ. δεν έπραξε, 
ακόμη τουλάχιστον, αυτά που οφεί-
λει για να αλλάξει το ανισοζύγιο 
δυνάμεων που επικρατεί στο νησί 
και είναι άμεσα συνδεδεμένο με 
όποια προσπάθεια για λύση του 
Κυπριακού. Μοναδική ελπίδα 
για κάτι καλύτερο είναι η ισχύς. 
Κάθε άλλου είδους ελπίδα, είναι 
μη ρεαλιστική, ανειλικρινής, εθνικά 
επικίνδυνη και ακραία.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ 
ΘΟΥΚΥΔΙΔΗΣ 

Έτοιμος να στρώσει το έδαφος 
στον κατοχικό ηγέτη ο Γκουτέρες 
Η Λευκωσία αναμένει ότι εντός του τρέχοντος μηνός ο Γ.Γ. του ΟΗΕ 
θα προσκαλέσει σε συνάντηση τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και τον κατοχικό ηγέτη 

Πηγές της «Σ» 
αναφέρουν ότι η 

πρόσκληση θα είναι 
για τον Σεπτέμβριο, 
ίσως και νωρίτερα 
από τη Γενική Συ-
νέλευση του ΟΗΕ, 
η οποία προγραμ-

ματίζεται για το 
τελευταίο 10ήμερο 

Σεπτεμβρίου

ΠΡΟΚΗΡΥΞΗ ΔΙΑΓΩΝΙΣΜΟΥ
Ο Κυπριακός Οργανισμός Αγροτικών Πληρωμών (ΚΟΑΠ) ανακοινώνει την προκήρυ-
ξη ανοικτού διαγωνισμού (E.E.) με κριτήριο ανάθεσης την πλέον συμφέρουσα από 
οικονομική άποψη προσφορά βάσει τιμής, για την Παροχή Καθαριστικών Υπηρεσιών 
στον ΚΟΑΠ (CPV90910000), με αριθμό ΟΑΠ/ΠΚΥ/01/24/06. Εκτιμώμενη Αξία 
Σύμβασης €355.000,00 χωρίς ΦΠΑ.

Για τα έγγραφα, πρόσθετες πληροφορίες και διευκρινίσεις επί των εγγράφων 
του διαγωνισμού οι ενδιαφερόμενοι οικονομικοί φορείς μπορούν να αποταθούν 
στο Ηλεκτρονικό Σύστημα Δημόσιων Συμβάσεων, στη διεύθυνση: https://www.
eprocurement.gov.cy/ceproc/home.do.

Οι Προσφορές υποβάλλονται ηλεκτρονικά μέσω του χώρου για τον συγκεκριμένο 
διαγωνισμό στο Ηλεκτρονικό Σύστημα Σύναψης Συμβάσεων (www.eprocurement.
gov.cy) μέχρι τις 27/08/2024 και ώρα 10:00 π.μ. 

Για οποιεσδήποτε πληροφορίες, παρακαλούμε όπως επικοινωνείτε με την αρμόδια 
λειτουργό αγορών, κα Έλενα Αντωνίου, στο ηλεκτρονικό ταχυδρομείο eantoniou@
capo.gov.cy, ή στο τηλέφωνο 22557664.
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Μέρος Δ’ 

Σ
τις 23 Ιουλίου, ο 
Αρχηγός των Ενό-
πλων Δυνάμεων 
στρατηγός Μπονά-
νος και οι Αρχηγοί 
Στρατού Αντρέας Γα-
λατσάνος, Ναυτικού 

Πέτρος Αραπάκης και Αεροπορίας 
Αλέξανδρος Παπανικολάου σε 
κοινή σύσκεψη αποφάσισαν να 
προτείνουν στον Πρόεδρο Γκιζί-
κη να παραδώσουν την εξουσία 
στους πολιτικούς. Για τον σκοπό 
αυτό ο Μπονάνος αναχώρησε 
στο γραφείο του στρατηγού Γκι-
ζίκη. Προτού προλάβει να φθάσει 
εκεί, ο Γκιζίκης συζητούσε με τον 
Ιωαννίδη την αντικατάσταση τού 
Υπουργού Εξωτερικών Κυπραίου, 
τον οποίον ο Γκιζίκης θεωρούσε 
ακατάλληλο να εκπροσωπήσει την 
Ελλάδα στη Διάσκεψη της Γενεύης, 
όπου αποφασίστηκε να πάρουν μέ-
ρος Ελλάδα, Κύπρος, Τουρκία και 
Βρετανία, για να συζητήσουν το Κυ-
πριακό. Ο Γκιζίκης ενημέρωσε τον 
Ιωαννίδη ότι ερχόταν στο γραφείο ο 
Μπονάνος κι εκείνος αποχώρησε, 
λέγοντάς του πού θα βρίσκεται, ώστε 
να τον ειδοποιήσουν, αν χρειαστεί, 
και του ζήτησε να κληθούν και οι 
άλλοι Αρχηγοί για να συζητήσουν 
το θέμα. Ο Γκιζίκης συμφώνησε και 
κλήθηκαν οι άλλοι τρεις Αρχηγοί 
και ο Ιωαννίδης. Ακολούθησε μα-
κρά σύσκεψη και αποφασίστηκε 
να μεταβιβαστεί η εξουσία στους 
πολιτικούς, διαφωνούντος μόνο του 
Ιωαννίδη, ο οποίος, όμως, έδωσε 
τον λόγο του ότι δεν θ’ αντιδράσει. 

Μετά την αποχώρηση του Ιω-
αννίδη και συγκεκριμένα στις 2 η 
ώρα μ.μ. άρχισε η κοινή σύσκεψη των 
Γκιζίκη, Αρχηγών και των πολιτικών 
Π. Κανελλόπουλου, Γ. Μαύρου, Ε. 
Αβέρωφ, Γ. Αθανασιάδη-Νόβα, Σπύ-
ρου Μαρκεζίνη και Ξ. Ζολώτα, που 
κράτησε μέχρι τις 5.40 μ.μ., οπότε 
διακόπηκε μετά από πρόταση των 
πολιτικών, αφού προηγουμένως είχε 
αποφασισθεί να οριστεί ως Πρωθυ-
πουργός ο Π. Κανελλόπουλος και 
Υπουργός Εξωτερικών ο Γ. Μαύρος, 
για να συζητήσουν τις λεπτομέρειες. 
Στην πρόταση για διακοπή της συ-
νεδρίας αντέδρασε ο Γκιζίκης,  διότι 
βιαζόταν να παραδώσει την εξουσία 
στους πολιτικούς. 

Λίγη ώρα μετά την αποχώρηση 
των πολιτικών εμφανίστηκε απρό-
σμενα στο Γραφείο του Γκιζίκη, όπου 
βρίσκονταν ακόμη και οι 4 Αρχηγοί, ο 
Ε. Αβέρωφ, ο οποίος είχε αποχωρήσει 
με τους άλλους πολιτικούς, αλλά δεν 
βγήκε από το μέγαρο της Βουλής, 
όπου ήταν το γραφείο τού Γκιζίκη. 
Προφασιζόμενος αδιαθεσία, παρέμει-
νε αθέατος σε παρακείμενο γραφείο, 
δήθεν για να συνέλθει, όπως αναφέρει 
στην κατάθεσή του ο Χαράλαμπος 
Παλαΐνης. Όταν ο «πονηρός» Αβέρωφ 

βεβαιώθηκε ότι είχαν αποχωρήσει 
και απομακρυνθεί όλοι οι πολιτικοί, 
προχώρησε στο γραφείο του Γκιζίκη, 
όπου βρίσκονταν ακόμη οι τέσσερεις 
Αρχηγοί και τους ζήτησε να επανε-
ξεταστεί η απόφαση που μόλις πριν 
λίγο είχε ληφθεί και να ανατεθεί η 
εντολή σχηματισμού κυβέρνησης 
στον Καραμανλή. 

Την πρόταση Αβέρωφ, λες και 
ήταν προσυνεννοημένοι, υποστή-
ριξαν αμέσως, προτού καν γίνει 
οποιαδήποτε συζήτηση, οι Αρα-
πάκης και Παπανικολάου. Μετά 
από ολιγόλεπτη συζήτηση, κατά 
την οποία αντέδρασε ουσιαστικά ο 
Αρχηγός Στρατού Γαλατσάνος, τη 
δέχτηκαν κι οι υπόλοιποι, ακόμη 
και ο Γκιζίκης, ο οποίος πριν από 
μερικά λεπτά υπερτόνιζε ότι ήθελε 
να ορκίσει αμέσως κυβέρνηση και 
για τον σκοπό αυτό, όπως ο ίδιος είχε 
αναφέρει, κάλεσε από το μεσημέρι 
τον Αρχιεπίσκοπο Σεραφείμ να είναι 
έτοιμος για την ορκωμοσία. Η στάση 
αυτή του Γκιζίκη, να συγκατανεύσει 
με την πρόταση Αβέρωφ για λύση 

Καραμανλή, παραμένει ανεξήγητη 
και εγείρει πολλά ερωτήματα. Γιατί 
άλλαξε γνώμη τη στιγμή που βιαζόταν 
και μπορούσε σε μια ώρα να ορκίσει 
κυβέρνηση Κανελλόπουλου, όπως 
προαποφασίστηκε; Τι ήταν εκείνο 
που τον ώθησε να κάνει στροφή 90 
μοιρών και να περιμένει να έρθει ο 
Καραμανλής από το Παρίσι, χωρίς 
να γνωρίζει πόσο χρόνο χρειαζό-
ταν να έρθει; Τελικά, ο Αβέρωφ 
επικοινώνησε με τον Καραμανλή, 
με τον οποίο προφανώς ήταν συ-
νεννοημένοι, ο οποίος έθεσε θέμα 
ταχείας μεταφοράς του στην Αθή-
να. Ο παριστάμενος στη σύσκεψη 
Αρχηγός Αεροπορίας ανέλαβε 
να λύσει το πρόβλημα. Όμως τον 
πρόλαβε ο Πρόεδρος της Γαλλίας, 
Ζισκάρ Ντ’Εστέν, που του διέθεσε 
το προσωπικό του αεροπλάνο. Και 
παρατηρεί ο Γ. Μιχαλόπουλος: «Κι 
έτσι, κάτω από τις παραπάνω ‘‘περί-
εργες’’ μεθοδεύσεις του Ε. Αβέρωφ 
και την ανεξήγητη υπαναχώρηση 
τού τότε Προέδρου της Δημοκρατίας 
Γκιζίκη, ο Καραμανλής ορκίστηκε 
στις 4 π.μ. της 24ης Ιουλίου 1974 
ως Πρωθυπουργός και ανέλαβε τη 
διακυβέρνηση της χώρας και τους 
χειρισμούς του Κυπριακού με συ-
νεργάτες του τον Γ. Μαύρο Αντιπρό-
εδρο και Υπουργό Εξωτερικών και 
τον Ε. Αβέρωφ Υπουργό Εθνικής 
Άμυνας, οι οποίοι ορκίστηκαν το 
μεσημέρι της ίδιας ημέρας μαζί με 
άλλους υπουργούς». 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ

Οι Αρχηγοί 
παραδίδουν 
την εξουσία

04.08.2024

Ο Καραμανλής ορκίστηκε τα ξημερώματα 
της 24ης Ιουλίου 1974 ως Πρωθυπουργός 

και ανέλαβε τη διακυβέρνηση της χώρας 
και τους χειρισμούς του Κυπριακού

50Η ΜΑΥΡΗ ΕΠΕΤΕΙΟΣ ΤΗΣ ΕΙΣΒΟΛΗΣ

Κατά τη διάρκεια της εκεχει-
ρίας οι εισβολείς συνέχισαν την 
προέλασή τους ανατολικά στην 
επαρχία της Κερύνειας, καταλαμ-
βάνοντας τη Λάπηθο και τον 
Καραβά. Στις 24 Ιουλίου κατέ-
λαβαν το χωριό Άγιος Ερμόλαος, 
το οποίο ανακαταλήφθηκε από 
δυνάμεις της Εθνικής Φρουράς, 
οι οποίες μετά από άνισες σκλη-
ρές μάχες εναντίον υπεράριθ-
μου εχθρού υποχώρησαν στις 

28 Ιουλίου. Σφοδρές συγκρού-
σεις διεξήχθησαν και στο Αγρι-
δάκι, όπου οι Τούρκοι έχασαν 
αρκετούς άντρες, ανάμεσά τους 
έναν αντισυνταγματάρχη, έναν 
ταγματάρχη κι έναν αρχιλοχία 
του Υγειονομικού..

Την 1η Αυγούστου ξέσπασαν 
νέες σφοδρές μάχες στον Καραβά, 
κατά τις οποίες η Εθνική Φρουρά, 
με τα ελάχιστα μέσα που διέθε-
τε, κατέστρεψε κι ένα τουρκικά 

άρμα. Οι εισβολείς ανασυντά-
χθηκαν και στις 6 Αυγούστου, 
ενισχυμένοι με άντρες, άρματα 
και όλμους, επιτέθηκαν εναντίον 
των κωμοπόλεων Καραβά και 
Λαπήθου, τις οποίες, μετά από 
σκληρές μάχες, ολίγων εναντί-
ον πολλών, τις κατέλαβαν στις 8 
Αυγούστου, αφήνοντας αρκετούς 
νεκρούς και τραυματίες.

*Στο επόμενο μέρος η συνέχεια με 
την επιχείρηση «Αττίλας Δύο»

Οι Τούρκοι συνέχιζαν την προέλασή τους… 

Στο μεταξύ, κατά 
τη διάρκεια της 

εκεχειρίας, οι ει-
σβολείς συνέχιζαν 
την προέλασή τους 

ανατολικά στην 
επαρχία της Κερύ-
νειας, καταλαμβά-
νοντας τη Λάπηθο 

και τον Καραβά 
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Τίθενται σοβαρά 
ερωτήματα για τον 
ρόλο που εν τέλει 

διαδραματίζουν τα 
μέλη της ειρηνευ-

τικής δύναμης 

Μ
ε τις ευλο-
γίες των 
Ηνωμένων 
Εθνών αυ-
ξάνονται οι 
αφίξεις πα-
ράτυπων 

μεταναστών από τα κατεχόμενα. 
Μετά τους 24 μετανάστες που 
προωθήθηκαν από τα κατεχό-
μενα προς τη «νεκρή ζώνη» και 
που εν τέλει μετοίκησαν εκεί, τις 
τελευταίες μέρες παρατηρούνται 
αυξημένες ροές παράτυπων με-
ταναστών με στόχο να περάσουν 
προς τις ελεύθερες περιοχές.

Συγκεκριμένα, έφτασαν άλλα 
44 πρόσωπα στην περιοχή της 
Αυλώνας, με τους περισσότερους 
να είναι άντρες. Τα εν λόγω πρόσωπα 
ανακόπηκαν από την Αστυνομία και 
περιορίστηκαν εντός της «νεκρής 
ζώνης». Πρόκειται για  39 Σύρους 
άντρες και μία γυναίκα, που έφτασαν 
στον κόλπο της Μόρφου διά θα-
λάσσης, και από εκεί μεταφέρθηκαν 
στην περιοχή της Περιστερώνας στη 
«νεκρή ζώνη». Παράλληλα, έφτασε 
ακόμα μία οικογένεια Παλαιστινίων 
με δύο παιδιά, που όπως πληροφο-
ρείται η «Σ» ήρθαν ξεχωριστά από 
τους Σύρους, ωστόσο βρέθηκαν στο 
ίδιο σημείο στη «νεκρή ζώνη» με 
τους υπόλοιπους.

Το αξιοσημείωτο είναι ότι οι πα-
ράτυποι μετανάστες έφτασαν ανενό-
χλητοι στη «νεκρή ζώνη» χωρίς να 
ελεγχθούν ή να ανακοπούν από τους 
άντρες της ΟΥΝΦΙΚΥΠ. Την ίδια 
ώρα η, κατά τα άλλα, ειρηνευτική 
δύναμη κατηγορεί την Κυπριακή 
Δημοκρατία για εγκλωβισμό και πα-
ραμέληση μεταναστών στη «νεκρή 
ζώνη», αλλά και για push backs από 
μέρους των κυπριακών Αρχών.

Όπως φαίνεται, η ΟΥΝΦΙΚΥΠ 
ξεχνά ότι το μόνο αναγνωρισμένο 
κράτος που υπάρχει σε αυτό το νησί 
είναι η Κυπριακή Δημοκρατία. Άρα, 
συνεπώς δεν ευσταθεί ο όρος push 
backs από τις ελεύθερες περιοχές 
προς τη «νεκρή ζώνη» ή προς τα 
κατεχόμενα, εκτός και αν για τους 
ίδιους η γραμμή αντιπαράταξης 
θεωρείται συνοριακός έλεγχος και 
το ψευδοκράτος κρατική οντότητα.

Ταυτόχρονα, ενώ η ΟΥΝΦΙΚΥΠ 
ασκεί ασφυκτικές πιέσεις προς την 
Κυπριακή Δημοκρατία για να 
δεχθεί τις μεταναστευτικές ροές 
που προωθεί η Τουρκία προς τα 
κατεχόμενα, με στόχο να φτάσουν 
στις ελεύθερες περιοχές και να λά-
βουν άσυλο, την ίδια ώρα αφήνει 
ανενόχλητο τον ενορχηστρωτή της 
όλης κατάστασης. 

Πλέον τίθενται σοβαρά ερω-
τήματα για τον ρόλο που εν τέ-
λει διαδραματίζουν τα μέλη της 
ειρηνευτικής δύναμης. Γιατί δεν 
ασκούν τον απαιτούμενο έλεγχο 
και αφήνουν το ψευδοκράτος να 

στέλνει παράτυπους μετανάστες 
στις ελεύθερες περιοχές μέσω της 
«νεκρής ζώνης»; Οι άντρες των 
Ηνωμένων Εθνών εκτελούν χρέη 
«διακινητών» εκ μέρους τους ψευ-
δοκράτους; Γιατί δεν επιρρίπτουν 
ευθύνες σ’ εκείνους που προκα-
λούν κρίση στη «νεκρή ζώνη» και 
όλο ζητούν υποχωρήσεις από την 
Κυπριακή Δημοκρατία; 

Εξάλλου, βίντεο που είδε το 
φως της δημοσιότητας,  δείχνει 
Αργεντίνο άνδρα των Ηνωμένων 
Εθνών να οδηγεί τους 44 μετανά-
στες να διέλθουν από τη «νεκρή 
ζώνη» προς τις ελεύθερες περι-
οχές. Παράλληλα τους απέτρεπε 
να επιστρέψουν από το σημείο 
εισόδου όπου προήλθαν.

«Δεν θα δεχθούμε να κα-
ταστεί η ‘‘νεκρή ζώνη’’
 πύλη εισόδου παράτυ-
πων μεταναστών»

Η «Σ» ζήτησε τη θέση του Υφυ-
πουργού Μετανάστευσης, Νικόλα 
Ιωαννίδη, σε σχέση με την κατά-
σταση που επικρατεί στη «νεκρή 
ζώνη». Επιπλέον, ο Υφυπουργός 
ρωτήθηκε για τι ανάγκες που έχουν 
αυτοί οι άνθρωποι και ποιος ανα-
λαμβάνει την τροφοδοσία τους. 

Αρχικά ανέφερε ότι η Κυπριακή 
Δημοκρατία παρέχει σε καθημερινή 
βάση μέσω του Ερυθρού Σταυρού 
προμήθειες, όπως νερό και τροφή, 
ενώ βρίσκεται πάντοτε σε ετοιμότητα 
ασθενοφόρο. «Είναι, επίσης, σημαντι-
κό να τονιστεί πως παρέχεται ιατρική 
βοήθεια για επείγοντα περιστατικά, 
πράγμα που συνέβη και με τους 
νεοαφιχθέντες στην Αυλώνα. Για 
παράδειγμα, η Ύπατη Αρμοστεία του 

ΟΗΕ για τους Πρόσφυγες (UNHCR) 
έδωσε λίστα με τις ανάγκες για ια-
τροφαρμακευτική περίθαλψη για 
άτομα που διαμένουν στα αντίσκηνα 
εντός της ‘‘νεκρής ζώνης’’».

Σημείωσε ότι χωρίς καμία κα-
θυστέρηση, και σε άψογη συνερ-
γασία με τις υπηρεσίες και τους 
λειτουργούς του Υπουργείου 
Υγείας, παραδόθηκαν όλα όσα 
ζητήθηκαν. «Γι’ αυτές μας τις ενέρ-
γειες δεχθήκαμε τις ευχαριστίες 
της UNHCR, συγκεκριμένα επί 
τούτου», ανέφερε. 

Ο κ. Ιωαννίδης υπογράμμισε 
ότι «ως Κυπριακή Δημοκρατία 
προσπαθούμε να βρούμε λύση 
και βρισκόμαστε σε διάλογο με 
την UNHCR. Σε αυτό το πλαίσιο, 
παραμένει σταθερή η πολιτική μας 
απόφαση πως δεν θα δεχθούμε να 
καταστεί η Γραμμή Κατάπαυσης του 
Πυρός πύλη εισόδου παράτυπων 
μεταναστών από την Τουρκία και 
τα κατεχόμενα».

«Νεκρή ζώνη»: 51 πα-
ράτυποι μετανάστες σε 
Ακάκι και Αγλαντζιά

Η «Σ» κατέχει αναλυτικά στοι-
χεία και αριθμούς για τους παρά-
τυπους μετανάστες που βρίσκο-
νται εντός της «νεκρής ζώνης». 
Συγκεκριμένα, από τις 15 Μαΐου 
στην περιοχή Ακάκι βρίσκονται 
στα προσωρινά αντίσκηνα της 
UNHCR 24 άτομα. Πρόκειται 
για 16 άντρες και 8 γυναίκες. 
Από αυτούς οι 18 είναι ενήλικες 
και οι 6 ανήλικοι. Όσον αφορά τις 
εθνικότητές τους, πρόκειται για 10 
άτομα από το Αφγανιστάν, 1 άτομο 
από το Μπανγκλαντές, 2 άτομα 

από το Κονγκό, 1 άτομο από το 
Ιράκ, 1 άτομο από τη Σομαλία και 
9 άτομα από τη Συρία. 

Επίσης, στην περιοχή της Αγλα-
ντζιάς βρίσκονται 27 άτομα. Οι 14 
είναι άντρες και οι 13 γυναίκες. 
Από αυτούς οι 23 είναι ενήλικες 
και οι 4 ανήλικοι. Όσον αφορά τις 
εθνικότητές τους πρόκειται για 17 
άτομα από το Αφγανιστάν, 1 άτομο 
από το Καμερούν, 5 άτομα από το 
Ιράν, 2 άτομα από τη Νιγηρία και 
2 άτομα από το Σουδάν.

Σημειώνεται πως σε όλες τις πε-
ριπτώσεις οι παράτυποι μετανάστες 
βρέθηκαν στη «νεκρή ζώνη» μέσω 
κατεχομένων, όπου έφθασαν είτε 
από λιμάνια/αεροδρόμια της Τουρ-
κίας είτε από μη-ελεγχόμενα σημεία 
εισόδου στην κατεχόμενη από τα 
τουρκικά στρατεύματα Κύπρο.

«Η επίκληση 
του Διεθνούς Δικαίου 

δεν μπορεί να είναι επιλεκτική»
Υπενθυμίζεται ότι το Υφυ-

πουργείο Μετανάστευσης είχε 
εκδώσει ανακοίνωση τονίζοντας 
ότι η εφαρμογή ή και επίκληση 
του Διεθνούς Δικαίου δεν μπορεί 

να είναι επιλεκτική.
Το Υφυπουργείο σημειώνει 

πως η Τουρκία, από την οποία 
έφθασαν οι μετανάστες στα κατε-
χόμενα, θεωρείται ασφαλής χώρα 
για σκοπούς ασύλου και οφείλει 
να παρέχει πρόσβαση σε αυτές τις 
διαδικασίες στους μετανάστες που 
βρίσκονται στην επικράτειά της.

Αναφέρει ότι «η διαχείριση του 
Μεταναστευτικού και οι ασύμμε-
τρες ροές που έχουμε δεχτεί τα 
τελευταία χρόνια καταδεικνύουν 
την προσήλωση και τον σεβασμό 
μας στο Διεθνές Δίκαιο και στις 
συμβατικές μας υποχρεώσεις, πο-
λιτική πρακτική για την οποία η 
Κυπριακή Δημοκρατία απέσπασε 
εύσημα από ευρωπαϊκούς θεσμούς 
και οργανισμούς».

Υπενθυμίζει ακόμη ότι η Κυπρι-
ακή Δημοκρατία σέβεται τις διεθνείς 
της υποχρεώσεις, όπως ασφαλώς 
και το εθνικό και ενωσιακό δίκαιο, γι’ 
αυτό συνεχίζει την αποτελεσματική 
επιτήρηση κατά μήκος της «νεκρής  
ζώνης», σύμφωνα και με τον Κανο-
νισμό της Πράσινης Γραμμής, ως 
είναι η υποχρέωσή της. «Η Κυπριακή 
Δημοκρατία δεν μπορεί να επωμίζε-
ται τις παραλείψεις της Τουρκίας και 
να καλείται να αναλάβει την ευθύνη 
για τους παράτυπους μετανάστες 
που έρχονται στην Κύπρο από την 
Τουρκία μέσω κατεχομένων», υπο-
γραμμίζει, για να συμπληρώσει ότι 
«από τις οποιεσδήποτε τοποθετήσεις 
ως εκ τούτου δεν θα πρέπει να πα-
ραβλέπεται  η γενεσιουργός αιτία 
και οι υπαίτιοι αυτής της δύσκολης 
θέσης, στην οποία βρίσκονται οι 
παράτυποι μετανάστες εντός της 
‘‘νεκρής ζώνης’’».

Γεμίζουν μετανάστες 
τη «νεκρή ζώνη» 
με τις ευλογίες των ΗΕ 
Οι παράτυποι μετανάστες εντός 
της Γραμμής Κατάπαυσης του Πυρός έγιναν 95 
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Σ
υνεχής και αυξη-
μένη ροή ασθενών 
καταγράφεται τις τε-
λευταίες ημέρες στα 
Τμήματα Ατυχημά-
των και Επειγόντων 
Περιστατικών των 

κρατικών νοσοκομείων, καθώς 
τα περιστατικά θερμοπληξίας 
κατακλύζουν τα νοσοκομεία.

Τα τελευταία χρόνια, τα Τμή-
ματα Ατυχημάτων και Επειγόντων 
Περιστατικών αντιμετωπίζουν μια 
αυξημένη πίεση λόγω της πανδη-
μίας του κορωνοϊού, σε συνδυασμό 
με άλλες υγειονομικές προκλήσεις, 
όπως η θερμοπληξία. Οι υψηλές 
θερμοκρασίες κατά τη διάρκεια 
των καλοκαιρινών μηνών έχουν 
οδηγήσει σε αυξημένα περιστατι-
κά θερμοπληξίας, ενώ η συνεχής 
παρουσία του κορωνοϊού δημι-
ουργεί πρόσθετες δυσκολίες για 
το σύστημα υγείας.

Η θερμοπληξία είναι μια σοβαρή 
κατάσταση που προκαλείται από 
την υπερβολική αύξηση της θερ-
μοκρασίας του σώματος, συνήθως 
λόγω παρατεταμένης έκθεσης σε 
υψηλές θερμοκρασίες ή έντονης 
σωματικής δραστηριότητας. Τα συ-
μπτώματα περιλαμβάνουν υψηλό 
πυρετό, εφίδρωση, κόπωση, ζάλη, 
ναυτία, και σε σοβαρές περιπτώσεις, 
απώλεια συνείδησης.

Την ίδια ώρα ο κορωνοϊός 
συνεχίζει ν’ αποτελεί μια σοβαρή 
απειλή για την παγκόσμια υγεία. 
Τα συμπτώματα του COVID-19 
ποικίλλουν από ήπια έως σοβαρά 
και περιλαμβάνουν πυρετό, βήχα, 
δύσπνοια, και απώλεια γεύσης ή 
όσφρησης. Ο συνδυασμός θερμο-
πληξίας και COVID-19 μπορεί 
να επιδεινώσει την κατάσταση 
των ασθενών, αυξάνοντας την 
πιθανότητα σοβαρών επιπλοκών.

Οι υγειονομικές μονάδες και 
τα Τμήματα Πρώτων Βοηθειών 
αντιμετωπίζουν αυξημένη πίεση 
λόγω της ταυτόχρονης παρουσίας 
θερμοπληξίας και περιστατικών 
COVID-19. Οι λόγοι γι’  αυτήν 
την αύξηση είναι οι υψηλές θερ-
μοκρασίες, κοινά συμπτώματα και 
μειωμένο προσωπικό. 

Ωστόσο, εκτός από τα πιο πάνω, 
κατά τους καλοκαιρινούς μήνες 
τα ΤΑΕΠ επιβαρύνονται και από 
ατυχήματα που σημειώνονται στην 
παραλία. 

Συμφόρηση λόγω ζέστης, 
κορωνοϊού και παραλίας

Η Κύπρος, λόγω του ζεστού 
κλίματός της, είναι ιδιαίτερα ευά-
λωτη σε περιστατικά θερμοπληξίας. 
Τέτοιου είδους περιστατικά είναι 
επικίνδυνα και γι’ αυτό απαιτείται 
άμεσα ιατρική παρέμβαση, καθώς 
με την κατάλληλη πρόληψη και τις 
σωστές πρώτες βοήθειες  μπορούν 
να αποφευχθούν σοβαρές συνέπειες.

Αυτήν τη στιγμή τρία άτομα 
συνεχίζουν να νοσηλεύονται 
στο Νοσοκομείο με συμπτώμα-
τα θερμοπληξίας. Όπως δήλωσε 
στη «Σημερινή» ο εκπρόσωπος 
Τύπου του ΟΚΥπΥ, Χαράλαμπος 
Χαριλάου, οι δύο βρίσκονται στον 
θάλαμο εντατικής θεραπείας.

Πρόκειται για 34χρονο, ο οποίος 

αποσωληνώθηκε και η κατάσταση 
του έχει βελτιωθεί, με ελπίδες να 
εξέλθει του θαλάμου στις επόμε-
νες μέρες. Δεύτερο άτομο στην 
Εντατική είναι 66χρονη, η οποία 
υποστηρίζεται από μηχανήματα. 
Τρίτο άτομο, είναι 78χρονη που 
τυγχάνει θεραπείας σε κοινό θάλαμο.

Επιπλέον, όπως ανέφερε ο κ. 
Χαριλάου, το τελευταίο διάστημα 
παρατηρείται αυξημένη ροή στα 
Τμήματα Ατυχημάτων και Επει-
γόντων Περιστατικών ατόμων με 
θερμική καταπόνηση. Αυξημένη 
ροή παρατηρείται και λόγω ατυ-
χημάτων, μικροτραυματισμών, 
τροχαίων αλλά και εμφραγμάτων.

Συμπλήρωσε ότι η αυξημένη 
ροή παρατηρείται κυρίως τα Σαβ-
βατοκύριακα, επειδή δεν εργάζονται 
οι ειδικοί και προσωπικοί γιατροί. 

Ο εκπρόσωπος Τύπου του 
ΟΚΥπΥ καταγγέλλει, ωστόσο, 
ότι πολλοί από τους ασθενείς 
προστρέχουν στα ΤΑΕΠ αργά το 
βράδυ, προκαλώντας προβλήματα 
συνωστισμού, ενώ θα μπορούσαν 
να απευθυνθούν για θεραπεία 

πολύ νωρίτερα, όταν προέκυψε 
ο τραυματισμός ή τα συμπτώματα.

Ερωτηθείς για τα αυξημένα 
κρούσματα κορωνοϊού ανέφερε 
ότι καθημερινά καταγράφονται 40-
50 περιστατικά, ενώ διευκρίνισε 
ότι τρία άτομα νοσηλεύονται στη 
Μονάδα Εντατικής Θεραπείας. 

Μεταξύ άλλων ο κ. Χαριλάου ανέ-
φερε ότι «η κατάσταση είναι διαχειρί-
σιμη, δεν υπάρχει λόγος ανησυχίας 
σε ό,τι αφορά την ετοιμότητα ή τη 
δυναμικότητα των νοσοκομείων μας 
να εξυπηρετήσουν όσους ασθενείς 
χρειαστούν βοήθεια».

Επιπλέον, σε ό,τι αφορά τους 
ασθενείς με θερμοπληξία, είπε 
ότι «όσο συνεχίζονται οι υψηλές 
θερμοκρασίες σίγουρα θα έχουμε 
κάποια περιστατικά και είναι γι’ 
αυτόν τον λόγο που καλούμε τους 
πολίτες, για άλλη μια φορά, να τη-
ρούν πιστά τα μέτρα προστασίας 
από τον καύσωνα».

Αντιμέτωποι με πολλα-
πλές προκλήσεις οι υγει-
ονομικοί υπάλληλοι 

Οι υγειονομικοί υπάλληλοι στην 
Κύπρο αντιμετωπίζουν πολλαπλές 
προκλήσεις στην καθημερινή τους 
εργασία. Αυτές οι προκλήσεις 
μπορεί να επηρεάσουν τόσο την 
επαγγελματική τους απόδοση όσο 
και την ψυχική τους υγεία.

Η αυξημένη ζήτηση για υγειο-
νομικές υπηρεσίες, ειδικά κατά τις 
περιόδους επιδημιών και πανδημι-
ών, έχει οδηγήσει σε υπερφόρτωση 
εργασίας για το προσωπικό υγείας. 
Η πρόσληψη επιπλέον προσωπι-
κού και η βελτίωση της κατανομής 
εργασίας μπορούν να βοηθήσουν 
στη μείωση της υπερφόρτωσης.

 Οι αυξημένες ροές στα Τμή-
ματα Ατυχημάτων και Επειγόντων 
Περιστατικών φανερώνουν την 
ανάγκη για πρόσληψη προσω-
πικού, κάτι για το οποίο εδώ και 
χρόνια παλεύουν οι συντεχνίες 
των νοσηλευτών. 

Για την αποτελεσματική αντιμε-
τώπιση της κατάστασης απαιτού-
νται συγκεκριμένα μέτρα,  όπως 
η επένδυση σε εξοπλισμό και η 
πρόσληψη επιπλέον προσωπικού.

Οι υγειονομικοί υπάλληλοι στην 
Κύπρο διαδραματίζουν κρίσιμο 
ρόλο στην παροχή φροντίδας υγείας 
και στην αντιμετώπιση έκτακτων 
καταστάσεων, γι’ αυτόν τον λόγο 
οι νοσηλευτές αγωνίζονται για 
επαρκή στελέχωση ούτως ώστε 
να προσφέρεται ποιοτική δημόσια 
υγεία στους πολίτες.

Ασφυκτιούν τα ΤΑΕΠ 
από τις βραδινές επισκέψεις
Οι υψηλές θερμοκρασίες έχουν οδηγήσει σε αυξημένα περιστατικά θερμοπληξίας, 
ενώ η συνεχής παρουσία του κορωνοϊού δημιουργεί πρόσθετη πίεση στο Σύστημα Υγείας 

Η Ευρώπη σημείωσε κατά 
μέσο όρο 176.040 θανάτους 
ετησίως μεταξύ 2000 και 2019 
λόγων των αυξανόμενων θερμο-
κρασιών.

Σύμφωνα με τον ΠΟΥ, η Ευρω-
παϊκή Περιοχή είναι η ταχύτερα 
θερμαινόμενη από τις έξι περιοχές 
του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγεί-
ας, όπου οι θερμοκρασίες αυξάνο-
νται με περίπου διπλάσιο ρυθμό 
από τον παγκόσμιο μέσο όρο.

Σε ολόκληρη την Περιοχή, στα 
53 Κράτη Μέλη της, οι άνθρωποι 

πληρώνουν το υπέρτατο τίμημα. 
Τα τρία θερμότερα χρόνια που 
έχουν καταγραφεί για την Ευρω-
παϊκή Περιοχή του ΠΟΥ έχουν 
όλα συμβεί από το 2020 και τα 
10 θερμότερα χρόνια έχουν κα-
ταγραφεί από το 2007.

Πριν από λίγες ημέρες, ο Γενι-
κός Γραμματέας των Ηνωμένων 
Εθνών, Αντόνιο Γκουτέρες, ανέφε-
ρε ο κ. Κλούγκε, Περιφερειακός 
Διευθυντής Ευρώπης του ΠΟΥ, 
προέβη σε έκκληση σχετικά με 
την ακραία ζέστη ως απάντηση 

στις θανάσιμες επιπτώσεις της 
αύξησης των θερμοκρασιών σε 
όλον τον κόσμο. Σε ορισμένα μέρη 
του κόσμου, η κλιματική κρίση 
ήδη οδηγεί τις θερμοκρασίες σε 
ανυπόφορα επίπεδα και εκτιμή-
σεις δείχνουν ότι, παγκοσμίως, 
περίπου 489.000 θάνατοι ετησίως 
συνδέονται με τη ζέστη μεταξύ 
2000 και 2019, με την Ευρωπα-
ϊκή Περιοχή να αντιπροσωπεύει 
το 36%, δηλαδή κατά μέσο όρο 
176.040 θανάτους ετησίως μεταξύ 
2000 και 2019.

176 χιλ. θάνατοι στην Ευρώπη ετησίως λόγω ζέστης

ΘΕΚΛΑ ΚΑΚΚΟΥΡΑ 

Η αυξημένη ροή 
παρατηρείται 

κυρίως τα Σαββα-
τοκύριακα, επειδή 
δεν εργάζονται οι 

ειδικοί και προσω-
πικοί γιατροί
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Μ
ε το καλο-
καίρι και 
κατ’ επέ-
κτασιν την 
επιβατική 
κίνηση να 
βρίσκεται 

στο απόγειό της σκιαγραφήσα-
με τα συχνότερα παράπονα και 
καταγγελίες των Κυπρίων ταξι-
διωτών. Μέσα από μία εφ’ όλης 
της ύλης συνέντευξη -την οποία 
παραχώρησε στη «Σ» η Βιργινία 
Χρίστου- η νομική σύμβουλος 
του Συνδέσμου Καταναλωτών 
επιβεβαίωσε την αυξητική τάση 
καθυστερήσεων και ακυρώσεων 
πτήσεων, ενώ στάθηκε στην απου-
σία ενημέρωσης των δικαιωμάτων 
που έχουν οι ταξιδιώτες. Μύθοι και 
αλήθειες για τις εταιρείες χαμηλού 
κόστους αλλά και… συμβουλές για 
να προφυλαχθείτε από τις ταξιδι-
ωτικές «κακοτοπιές». 

Δεχόμαστε συνεχώς παράπο-
να αναγνωστών που αφορούν 
καθυστερήσεις ή/και ακυρώσεις 
πτήσεων. Είναι αυτό κάτι που 
επιβεβαιώνεται μέσα από τους 
αριθμούς που κατέχετε; 

Μέσα από έκθεση που δημο-
σίευσε ο Κυπριακός Σύνδεσμος 
Καταναλωτών στις 22.07.2024 
καταγράφεται μια συνεχιζόμενη 
αυξητική τάση του αριθμού πα-
ραπόνων από τους καταναλωτές 
σε σχέση με τα δικαιώματά τους ως 
επιβατών, ως αυτά ορίζονται στον 
Ευρωπαϊκό Κανονισμό 261/2004/
EK. Συγκεκριμένα, για το πρώτο 
εξάμηνο του 2023, ο Κυπριακός 
Σύνδεσμος Καταναλωτών κατέ-
γραψε συνολικά 86 παράπονα 
από καταναλωτές τα οποία αφο-
ρούσαν ακυρώσεις πτήσεων, κα-
θυστερήσεις πτήσεων, εσφαλμένο 
χειρισμό αποσκευών, καθώς και 
υπερπλήρωση πτήσεων. Οι ακυ-
ρώσεις και καθυστερήσεις πτήσεων 
οφείλονταν κυρίως στις  συνεχείς 
απεργίες των ελεγκτών εναέριας 
κυκλοφορίας στη Γαλλία και Γερ-
μανία, αλλά και στα ακραία καιρικά 
φαινόμενα κατά την διάρκεια του 
καλοκαιριού, που είχαν σημαντικό 
αντίκτυπο στις πτήσεις της Ευρώπης. 
Σε σχέση με το πρώτο εξάμηνο του 
2024, καταγράφηκαν συνολικά 151 

περιπτώσεις, οι οποίες αφορούσαν 
ακυρώσεις πτήσεων από και προς 
τους Διεθνείς Αερολιμένες της Λάρ-
νακας και Πάφου, καθυστέρηση 
στην επιβίβαση, υπερπλήρεις 
πτήσεις με αποτέλεσμα οι επιβάτες 
να αναγκαστούν να ταξιδέψουν σε 
άλλη ημερομηνία και ώρα από την 
καθορισμένη ημερομηνία αναχώ-
ρησής τους, εσφαλμένος χειρισμός 
αποσκευών, υπερχρέωση επιβατών 
κατά τη διάρκεια του check-in λόγω 
της μη λειτουργίας της εφαρμογής 
(application) συγκεκριμένων αε-
ροπορικών εταιρειών, καθώς και 
καθυστέρηση αποζημίωσης στους 
παραπονούμενους για περίοδο που 
υπερβαίνει ακόμα και τους 5 μήνες.

Μετά από ανάγνωση του Ευ-
ρωβαρόμετρου της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής διαπιστώνεται ότι 
η πλειοψηφία των Κυπρίων 
ταξιδιωτών δεν γνωρίζουν τα 
δικαιώματά τους. Ποια είναι 
αυτά; Γιατί δεν ενημερώνο-
νται σωστά και πώς μπορούν 
να προφυλαχθούν; 

Ο Ευρωπαϊκός Κανονισμός 
261/2004/EK διασφαλίζει ένα 
υψηλό επίπεδο προστασίας των 
επιβατών στις περιπτώσεις που 
αφορούν άρνηση επιβίβασης ή 
ματαίωση ή καθυστέρηση της πτή-
σης τους. Συγκεκριμένα, σύμφωνα 
με τις διατάξεις του Κανονισμού, 
εάν η ακύρωση της πτήσης πραγ-
ματοποιηθεί 14 ημέρες πριν από 
την προγραμματισμένη πτήση, ο 
επιβάτης ενδεχομένως να µη δι-
καιούται οποιαδήποτε αποζημίωση. 
Σε περίπτωση που η ακύρωση της 
πτήσης πραγματοποιήθηκε τελευ-
ταία στιγμή (π.χ. ενώ ο επιβάτης 
βρισκόταν στο αεροδρόμιο ή την 
προηγούμενη μέρα), τότε έχει το 
δικαίωμα να επιλέξει επιστροφή 
αντιτίμου εισιτηρίου ή μεταφορά 
του µε άλλη πτήση. 

 Κατά την αναμονή του στο 

αεροδρόμιο και για την εκ νέου 
δρομολόγηση της πτήσης του, 
ο επιβάτης δικαιούται βοήθεια, 
όπως αναψυκτικά, γεύματα και 
διανυκτέρευση, αν χρειαστεί.                      

Ο αερομεταφορέας έχει την υπο-
χρέωση να αποδείξει εάν και πότε 
υπήρξε ενημέρωση στον επιβάτη ότι 
η πτήση του ακυρώθηκε. Ωστόσο, 
δεν δίνεται αποζημίωση αν ο αερο-
μεταφορέας μπορεί να αποδείξει ότι 
η ακύρωση της πτήσης οφείλεται 
σε έκτακτες περιστάσεις, οι οποίες 
ήταν εκτός του δικού του ελέγχου. 

Σε περίπτωση που ο επιβάτης 
ακυρώσει για οποιοδήποτε λόγο το 
προγραμματισμένο του ταξίδι, τότε 
οι όποιες διευθετήσεις εξαρτώνται 
από την πολιτική που εφαρμόζει 

ο κάθε αερομεταφορέας. 
Σε περίπτωση που ο επιβάτης 

προσέλθει εγκαίρως στον έλεγχο 
εισιτηρίων με έγκυρη κράτηση και 
έγκυρα ταξιδιωτικά έγγραφα και ο 
αερομεταφορέας δεν του επιτρέψει 
την επιβίβαση λόγω υπεράριθμων 
κρατήσεων ή για επιχειρησιακούς 
λόγους και δεν παραχωρήσει οικειο-
θελώς τη θέση του, τότε έχει δικαίωμα: 
1) σε αποζημίωση, 2) σε βοήθεια, 3) 
σε επιλογή ανάμεσα σε επιστροφή 

αντιτίμου του εισιτηρίου ή μεταφορά 
του µε άλλη πτήση ή νέα κράτηση 
σε μεταγενέστερη ημερομηνία.

Στις περιπτώσεις όπου η πτή-
ση έχει καθυστέρηση μεγαλύτερη 
από 3 ώρες ο επιβάτης δικαιούται 
αποζημίωση, έκτος κι αν η καθυ-
στέρηση οφειλόταν σε έκτακτες πε-
ριστάσεις, γεγονός που θα πρέπει 
να αποδείξει ο αερομεταφορέας. 
Η χρηματική αποζημίωση (€250 
- €600) καθορίζεται με βάση τα 
χιλιόμετρα της πτήσης και όχι τον 
αριθμό των ωρών που ταλαιπωρή-
θηκε ο επιβάτης στο αεροδρόμιο. 

Εκεί και όπου παρουσιαστεί 
πρόβλημα καλείται ο επιβάτης να 
αποστείλει γραπτώς το παράπο-
νό του στην αεροπορική εταιρεία, 
προσκομίζοντας όλα τα απαραίτητα 
έγγραφα που δικαιολογούν την 
απαίτησή του. Σε περίπτωση που 
ο επιβάτης δεν ικανοποιηθεί με 
την απάντηση της αεροπορικής 
εταιρείας, μπορεί να αποταθεί 
στην Αρμόδια Αρχή εφαρμογής 
του Κανονισμού 261/2004/EK, 
Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας στις 
ακόλουθες περιπτώσεις:

1. Εάν η πτήση αναχωρεί από 
ένα από τα δύο Διεθνή Αεροδρόμια 
της Κύπρου (Λάρνακα / Πάφος) 
και εκτελείται από οποιαδήποτε 
αεροπορική εταιρεία.

2. Εάν η πτήση εκτελείται από 
κοινοτικό αερομεταφορέα και ανα-
χωρεί από αεροδρόμιο τρίτης χώ-
ρας και εκτελεί δρομολόγιο προς 
ένα από τα δύο Διεθνή Αεροδρόμια 
της Κύπρου (Λάρνακα / Πάφος).

Σε όλες τις άλλες περιπτώσεις 
όπου η ακύρωση πτήσης, άρνηση 
επιβίβασης και καθυστέρηση πτή-
σης επισυμβαίνει σε άλλο κράτος 
μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ο 
επιβάτης θα πρέπει να συμβουλευτεί 
τον κατάλογο με τους Αρμόδιους 
Φορείς εφαρμογής του κανονισμού 
που είναι αναρτημένος στη σελίδα 
του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας.

Από την άλλη, τα κενά στην ενη-
μέρωση των Κυπρίων πολιτών σε 
σχέση με τα δικαιώματά τους ως 
επιβατών, καθώς και ενδείξεις για 
σχετικές συμπεριφορές, αναδει-
κνύονται στο Ευρωβαρόμετρο της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την 
περίοδο 12 - 31 Ιανουαρίου 2024, 
όπου λήφθηκαν συνεντεύξεις από 
506 πολίτες, οι οποίες θα ταξίδευαν 
το χρονικό αυτό διάστημα. 

Σύμφωνα με τα αποτελέσματα 
της έρευνας που διενεργήθηκε, το 
61% των Κυπρίων συμμετεχόντων 
στην έρευνα δεν έχουν διαβάσει, 
ακούσει ή δει ποτέ πληροφορίες 

σε σχέση με τα δικαιώματά τους 
ως ταξιδιωτών το τελευταίο δω-
δεκάμηνο, έναντι ποσοστού 36% 
που έχουν  λάβει πληροφορίες 
σε σχέση με τα δικαιώματά τους. 
Το 11% των συμμετεχόντων υπέ-
βαλαν  επίσημο παράπονο στην 
αρμόδια Εθνική Αρχή, ενώ το 46% 
δεν προχώρησαν στην υποβολή 
παραπόνου. Παρά ταύτα, το 52% 
των συμμετεχόντων απάντησαν ότι 
προχώρησαν σε επίσημο παράπονο 
στην ταξιδιωτική εταιρεία. 

Με αφορμή τα πιο πάνω αποτε-
λέσματα, ο Κυπριακός Σύνδεσμος 
Καταναλωτών προτίθεται να προχω-
ρήσει σε εκστρατεία ενημέρωσης των 
καταναλωτών σε σχέση με τα επιβατι-
κά τους δικαιώματα, όπως επίσης να 
παρέχει βοήθεια σε όσους επιβάτες 
αδυνατούν να υποβάλουν το παρά-
πονό τους τόσο στις αρμόδιες Αρχές, 
όσο και στην αεροπορική εταιρεία.

Μύθος ή πραγματικότητα ότι 
η πλειοψηφία των παραπόνων/
καταγγελιών αφορούν εταιρείες 
χαμηλού κόστους; 

Είναι αλήθεια ότι ένα μεγάλο 
ποσοστό των καταγγελιών που 
φτάνουν κοντά μας αφορούν  εται-
ρείες χαμηλού κόστους. Η είσοδος 
αερομεταφορέων χαμηλού κόστους 
αύξησε τον ανταγωνισμό μεταξύ των 
αεροπορικών εταιρειών, οι οποίες, 
στην προσπάθειά τους να κρατήσουν 
τους ναύλους χαμηλά, αναπροσαρ-
μόζουν συχνά τις πτήσεις τους, δημι-
ουργώντας σημαντικά προβλήματα 
στους επιβάτες. Επιπρόσθετα, λόγω 
των σοβαρών οικονομικών προβλη-
μάτων που αντιμετωπίζουν αριθμός 
αεροπορικών εταιρειών, δημιουρ-
γείται σημαντική καθυστέρηση στην 
αποζημίωση των παραπονουμένων, 
η οποία μπορεί να διαρκέσει μεγά-
λο χρονικό διάστημα και μπορεί να 
φθάσει μέχρι τους έξι μήνες ή και 
περισσότερο.

Μεγάλο κεφάλαιο αποτελεί 
και ο τομέας των αποσκευών. 
Υπάρχουν και σε αυτό το κομ-

Στις περιπτώσεις 
όπου η πτήση έχει 

καθυστέρηση μεγα-
λύτερη από 3 ώρες 

ο επιβάτης δικαι-
ούται αποζημίωση, 

έκτος κι αν η καθυ-
στέρηση οφειλόταν 

σε έκτακτες περι-
στάσεις, γεγονός 
που θα πρέπει να 
αποδείξει ο αερο-

μεταφορέας

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΚΚΙΝΟΣ 

 Έξι στους δέκα Κυπρίους που ταξιδεύουν δεν έχουν διαβάσει, ακούσει ή 
δει ποτέ πληροφορίες σε σχέση με τα δικαιώματά τους 

Αδιάβαστοι 
οι Κύπριοι ταξιδιώτες
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Θέλοντας να δούμε και την 
άλλη όψη του νομίσματος -δηλαδή 
πέραν της σκοπιάς των κατανα-
λωτών- επικοινωνήσαμε με τη 
Μαρία Κουρούπη, ανώτερη Διευ-
θύντρια Αεροπορικής Ανάπτυξης, 
Μάρκετινγκ και Επικοινωνίας της 
Hermes Airports. Σε ό,τι αφορά 
το ζήτημα των ακυρώσεων, η κ. 
Κουρούπη ανέφερε, μιλώντας 
στη «Σ», ότι γενικά στην Κύπρο 
δεν έχουμε πολλές ακυρώσεις 
συγκριτικά με άλλα ευρωπαϊκά 
αεροδρόμια, ενώ στις περιπτώ-
σεις που παρουσιάζονται, η ίδια 
υπέδειξε πως το επιβατικό κοινό 
έχει δικαιώματα. Παράλληλα, πρό-
σθεσε ότι οι αεροπορικές εται-
ρείες συνήθως δίνουν επιλογές 
για αλλαγή πτήσεων. Αναφορικά 
με τον φάκελο «καθυστερήσεις» 
υπογράμμισε πως οφείλονται 
κυρίως σε θέματα του εναέρι-

ου χώρου (συνωστισμός) αλλά 
και σε καθυστερημένες αφίξεις 
αεροσκαφών. “Παρόλο που αυτήν 
την περίοδο υπάρχουν αρκετές 
καθυστερήσεις, εντούτοις λίγες 
είναι αυτές που έχουν διάρκεια 
πέραν των 45 λεπτών”, ανέφερε 
χαρακτηριστικά. 

Κληθείσα να σχολιάσει τους 
λόγους των καθυστερήσεων καθώς 
και το κατά πόσον αυτές οφείλο-
νται κυρίως σε εταιρείες χαμηλού 
κόστους, η ανώτερη Διευθύντρια 
Αεροπορικής Ανάπτυξης, Μάρκε-
τινγκ και Επικοινωνίας της Hermes 
Airports δήλωσε ότι το συχνότερο 
είδος καθυστέρησης είναι αυτό που 
οφείλεται στον εναέριο χώρο (air 
traffic control). Όπως επεξήγησε, η 
κίνηση στον εναέριο χώρο μπορεί 
να φέρει αλυσιδωτές αντιδράσεις 
και κατ’ επέκτασιν  καθυστερήσεις, 
ενώ κάποτε οδηγούν ακόμη και 

σε ακυρώσεις πτήσεων αφού τα 
πληρώματα βγαίνουν εκτός ωρών. 
Όπως ανέφερε η κ. Κουρούπη ,“οι 
καθυστερήσεις δεν αφορούν μόνο 
ένα είδος εταιρειών, συμβαίνουν 
σε όλες τις εταιρείες. Εκείνο που 
διαφοροποιεί τα πράγματα είναι 
ο τρόπος που η κάθε εταιρεία δι-
αχειρίζεται τους επιβάτες της σε 
τέτοιες περιπτώσεις. Πρώτα απ’  
όλα η πληροφόρηση, αν χρει-
άζεται να φροντίσει οικογένει-
ες, άτομα ηλικιωμένα και κατά 
πόσον  θα προσφέρει κάποιου 
είδους εξυπηρέτηση αν η πτήση 
καθυστερεί πέραν των δύο ωρών, 
ακόμα και διαμονή αν χρειαστεί”. 
Καταληκτικά υπενθύμισε πως όλα 
αυτά καθορίζονται από ευρωπα-
ϊκές οδηγίες, ενώ υπογράμμισε 
το πόσο σημαντικό είναι για το 
επιβατικό κοινό να ενημερώνεται 
για τα δικαιώματά του. 

Γιατί καθυστερούν ή ακυρώνονται συνήθως οι πτήσεις; 
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μάτι παράπονα και τι μπορεί 
να διεκδικήσει ο ταξιδιώτης 
σε περίπτωση εσφαλμένου 
χειρισμού; 

Ο Κυπριακός Σύνδεσμος Κα-
ταναλωτών γίνεται δέκτης αρκε-
τών παραπόνων που αφορούν 
εσφαλμένο χειρισμό αποσκευών 
σε πτήσεις που πραγματοποιούνται 
εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης από 
Κύπριους επιβάτες. Τα δικαιώματα 
των επιβατών σε σχέση με περι-
πτώσεις εσφαλμένου χειρισμού 
αποσκευών καθορίζονται στη 
Σύμβαση του Μόντρεαλ του 1999, 
βάσει  της οποίας σε περίπτωση 
καθυστέρησης παραλαβής των 
αποσκευών κατά την άφιξη του 
επιβάτη στον προορισμό του, έχει 
το δικαίωμα να πραγματοποιήσει 
αγορές ειδών πρώτης ανάγκης 
(π.χ. πιτζάμες, οδοντόβουρτσες, 
οδοντόπαστες κ.ά.). Στις περιπτώσεις 
αυτές, ο επιβάτης θα πρέπει να 
συγκεντρώσει τις αποδείξεις και 
έχει περιθώριο 21 ημερών από 
τη μη παραλαβή της αποσκευής 
του να υποβάλει παράπονο στην 
αεροπορική εταιρεία, ζητώντας να 
του καταβληθεί το επιπλέον κόστος 
που έχει επωμιστεί. Σε περίπτωση 
που ο επιβάτης βρίσκεται στη χώρα 
διαμονής του, τότε δεν δικαιούται 
αγορά των απαραίτητων ειδών 
πρώτης ανάγκης. Σε περίπτωση 
που η αποσκευή καθυστερήσει 
πέραν των 21 ημερών, τότε αυτή 
θεωρείται ως χαμένη και ο επιβάτης 
μπορεί να διεκδικήσει αποζημίω-
ση για το περιεχόμενό της. Εάν οι 
αποσκευές έχουν υποστεί φθορά, 
ο επιβάτης μπορεί να διεκδικήσει 
αποζημίωση εντός 7 ημερών. Το 
ανώτατο όριο αποζημίωσης ανέρ-
χεται στα €1.200. 

Ο επιβάτης θα πρέπει να θυμά-
ται ότι, σε περίπτωση εσφαλμένου 
χειρισμού των αποσκευών του, θα 
πρέπει να απευθύνεται στο Γρα-
φείο Εξυπηρέτησης στην αίθουσα 
παραλαβής των αποσκευών πριν 
φύγει από το αεροδρόμιο για υπο-
βολή του παραπόνου του, λαμ-

βάνοντας έτσι τη γραπτή δήλωση 
επιβεβαίωσης της μη άφιξης και 
ή ζημιάς αποσκευών (Property 
Irregularity Report). Η δήλωση 
αυτή θα συνοδεύει το παράπονο 
το οποίο θα υποβάλει ο επιβάτης 
στην αεροπορική εταιρεία.

Ποια είναι λοιπόν τα συ-
νηθέστερα προβλήματα που 
παρουσιάζονται αλλά και ποια 
είναι τα πιο περίεργα εξ αυτών 
στα οποία έχετε γίνει μάρτυρες 
μέσω της ενασχόλησής σας; 

Τα συνήθη προβλήματα που 
καταγράφονται, και αφορούν τα 
δικαιώματα των επιβατών, εστιά-
ζονται κυρίως στις καθυστερήσεις και 
ακυρώσεις πτήσεων άνευ προηγού-
μενης ενημέρωσης των επιβατών, 
καθώς και περιπτώσεις εσφαλμένου 
χειρισμού αποσκευών. Πρέπει να 
σημειωθεί ότι ένα μεγάλο ποσοστό 
των καταγγελιών που φτάνουν στον 

Κυπριακό Σύνδεσμο Καταναλωτών 
αφορούν αδικαιολόγητη καθυστέρη-
ση από πλευράς των αεροπορικών 
εταιρειών να αποζημιώσουν τους 
επιβάτες σε εύλογο χρονικό διά-
στημα, με αποτέλεσμα οι δεύτεροι 
να περιμένουν μήνες μέχρις ότου 
λάβουν τα χρήματά τους πίσω. 
Η αλήθεια είναι ότι φτά-
νουν κοντά μας αρκετά 
περιστατικά τα οποία 
είναι ιδιαίτερα, 
όπως είναι η πρό-
σφατη καταγγελία 
από επιβάτιδα η 
οποία ταξίδευε 
από Λάρνακα – 
Βρυξέλες εντός των 
επόμενων ημερών. Η 
αεροπορική εταιρεία την 
ενημέρωσε ότι η πτήση της θα 
ακυρωθεί και της προσφέρθηκε η 
επιλογή επιστροφής των χρημάτων 
της (η οποία θα πραγματοποιηθεί 

μετά από μήνες) ή η δυνατότητα 
δρομολόγησης νέας πτήσης μέχρι 
τη Γαλλία. Στη συνέχεια, η παραπο-
νούμενη θα έπρεπε να πληρώσει 
επιπρόσθετο ποσό για τη μεταφορά 
της στον τελικό προορισμό της, τις 
Βρυξέλλες. Ιδιαίτερο ενδιαφέρον 
προκάλεσε η περίπτωση Κυπρίων 
επιβατών, οι οποίοι θα πραγματο-
ποιούσαν τη διαδρομή Λάρνακα 
– Αθήνα – Μύκονος. Λόγω έντονων 
καιρικών φαινομένων, το αεροπλάνο 
ενώ βρισκόταν κοντά στο αεροδρό-
μιο της Μυκόνου, αναγκάστηκε να 
επιστρέψει στην Αθήνα. Εκεί οι επι-
βάτες παρέμειναν στο αεροπλάνο 
περίπου ενάμιση ώρα, όπου στη 
συνέχεια η αεροπορική εταιρεία 
τούς ενημέρωσε ότι η πτήση δεν θα 
εκτελεστεί και επομένως θα πρέπει 
οι ίδιοι να εξεύρουν άλλους τρόπους 
μεταφοράς τους στο νησί. 

Έχοντας μπει στον Αύγουστο, 
που αποτελεί παραδοσιακά το 
peak season του τουρισμού, 
βρισκόμαστε στο απόγειο της 
επιβατικής κίνησης. Τι πρέπει 
να προσέξουν οι καταναλωτές 
και ποιες είναι οι δικές σας 
συμβουλές για αποφυγή της 
ταλαιπωρίας;

Ο Κυπριακός Σύνδεσμος Κατα-
ναλωτών δεν διαθέτει οποιαδήποτε 

στοιχεία που να καταδει-
κνύουν ότι τον Αύγου-

στο θα αυξηθούν 
ή μειωθούν τα 

π α ρ ά π ο ν α . 
Παρόλα αυτά, 
οι καταναλω-
τές που θα 
επιλέξουν να 

ταξιδέψουν με 
οποιαδήποτε αε-

ροπορική εταιρεία, 
θα πρέπει να είναι ιδι-

αίτερα προσεκτικοί όταν 
πραγματοποιούν κράτηση, μέσω 
της ηλεκτρονικής σελίδας μιας 
αεροπορικής εταιρείας. Μερικές 

αεροπορικές εταιρείες δεν περιλαμ-
βάνουν στην τελική τιμή εισιτηρίου 
διάφορες χρεώσεις, όπως φόρους 
αεροδρομίων ή ναύλα, με απώτερο 
σκοπό να κάνουν τις τιμές τους πιο 
ελκυστικές στους καταναλωτές. Αυτό 
έχει ως αποτέλεσμα ο καταναλωτής 
να πληρώσει μεγαλύτερο ποσό από 
εκείνο που αρχικά τού παρουσιαζό-
ταν. Επιπρόσθετα, ο καταναλωτής θα 
πρέπει να βεβαιώνεται ότι οι όροι των 
προσφορών σε εισιτήρια που προ-
σφέρονται από αεροπορικές εταιρείες 
είναι ξεκάθαροι και αν αναγράφονται 
σε αυτούς οποιοιδήποτε περιορισμοί, 
π.χ. διαθεσιμότητα των εισιτηρίων 
προσφοράς, τυχόν ακύρωση εισι-
τηρίου ήτοι αλλαγή ημερομηνίας. 
Επιπρόσθετα, οι καταναλωτές θα 
πρέπει να αποφεύγουν ιστοσελίδες 
αμφιβόλου νομιμότητας, οι οποίες 
παρέχουν ταξιδιωτικά εισιτήρια σε 
τιμές ευκαιρίας, χωρίς να εξεταστεί 
το περιεχόμενο της σελίδας αλλά και 
το κατά πόσον αυτές συμμορφώνο-
νται με τις ευρωπαϊκές οδηγίες για 
τα δικαιώματα των καταναλωτών 
(π.χ. να αναγράφεται η γεωγραφική 
διεύθυνση της επιχείρησης, στοιχεία 
επικοινωνίας, πολιτική επιστροφών 
κ.λπ). Με την ολοκλήρωση της κρά-
τησης, ο καταναλωτής θα πρέπει 
να βεβαιώνεται ότι έχει λάβει την 
απόδειξη πληρωμής μέσω του 
ηλεκτρονικού του ταχυδρομείου 
ή και κινητού του τηλεφώνου. 

Σημαντικό είναι οι καταναλω-
τές να διεκπεραιώνουν αμέσως 
τις υποχρεώσεις τους σε σχέση 
με την ολοκλήρωση του check-in, 
προκειμένου να αποφευχθεί η ταλαι-
πωρία τους κατά την άφιξή τους στο 
αεροδρόμιο. Στις περιπτώσεις όπου 
η εφαρμογή για online check-in δεν 
λειτουργεί στο κινητό μας τηλέφωνο, 
θα πρέπει να ενημερωθεί αμέσως η 
αεροπορική εταιρεία προκειμένου 
να εξευρεθούν άλλοι τρόποι λήψης 
του εγγράφου επιβίβασης, χωρίς 
οποιαδήποτε χρέωση του κατανα-
λωτή.  Οι καταναλωτές θα πρέπει να 
είναι ιδιαίτερα προσεκτικοί σε σχέση 
με το βάρος των αποσκευών τους, 
ώστε αυτές να μην υπερβαίνουν το 
βάρος και τις διαστάσεις που ορί-
ζονται από την πολιτική της κάθε 
αεροπορικής εταιρείας. Σε περίπτωση 
που υπερβούν το όριο στο βάρος ή 
τις διαστάσεις της αποσκευής και/ή 
χειραποσκευής, θα τους επιβληθεί 
επιπρόσθετη χρέωση. 

Δέον να τονιστεί ότι η Ολομέλεια 
του Ευρωκοινοβουλίου ενέκρινε 
στις 04.10.2023 ένα μη δεσμευτικό 
ψήφισμα προς την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, ώστε να υπάρξει μια ενιαία 
ευρωπαϊκή ρύθμιση με σκοπό οι 
αεροπορικές εταιρείες που δρα-
στηριοποιούνται εντός της ΕΕ να 
καταργήσουν τα πρόσθετα τέλη για 
τους επιβάτες που φέρνουν χειρα-
ποσκευές στην καμπίνα, καθώς και 
τις πρόσθετες και ενίοτε κρυφές 
χρεώσεις, που δυσχεραίνουν τη 
σύγκριση των τιμών από τους 
επιβάτες. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
βρίσκεται σε διαβούλευση με τις 
αεροπορικές εταιρείες και μέχρι 
σήμερα δεν προκύπτει κάποιο 
δεσμευτικό κείμενο.
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Τ
ην ανθεκτικότητά του 
απέδειξε γι’ ακόμη 
μια φορά ο τομέας 
του τουρισμού στην 
Κύπρο, αντιμετωπί-
ζοντας με επιτυχία 
τις πολλαπλές προ-

κλήσεις που παρουσιάστηκαν το 
τελευταίο διάστημα. Παρά τις γε-
ωπολιτικές εντάσεις, τον πληθω-
ρισμό, την οικονομική στενότητα 
των καταναλωτών και τα τεχνικά 
προβλήματα που επηρεάζουν δι-
άφορες αεροπορικές εταιρείες, ο 
κυπριακός τουρισμός κατάφερε να 
σταθεί στο ύψος των περιστάσεων. 
Οι αρνητικές αυτές εξελίξεις δεν 
αφορούν και επηρεάζουν μόνο την 
Κύπρο, αλλά τον τουριστικό τομέα 
ευρύτερα. Ωστόσο, ο τουρισμός 
στη χώρα μας συνεχίζει να κινείται 
σε επίπεδα παρόμοια με αυτά του 
2023, καταγράφοντας ταυτόχρονα 
άνοδο στις αφίξεις, στην επιβατική 
κίνηση και στα έσοδα, γεγονός που 
γεμίζει με αισιοδοξία και ικανο-
ποίηση τους αρμόδιους φορείς.

Ο Υφυπουργός Τουρισμού, 
Κώστας Κουμής, μιλώντας στη 
«Σημερινή», ανέφερε ότι   ο στόχος 
που τέθηκε γι’ αυτήν τη χρονιά, 
που αφορά την επανάληψη των 
περσινών αποδόσεων, πρόκειται 
να υλοποιηθεί, κάτι για το οποίο 
δήλωσε ικανοποίηση, καθώς ο 
τομέας βρίσκεται αντιμέτωπος 
με αντιξοότητες. 

«Είχαμε να αντιμετωπίσουμε 
ως χώρα και τουριστικός προορι-
σμός αρκετές προκλήσεις. Αρχικά 
ήταν οι γεωπολιτικές εντάσεις στην 
Ανατολική Μεσόγειο. Ένα τεράστιο 
θέμα, που αντανακλάται και στη συ-
μπεριφορά των επισκεπτών, 
είναι η οικονομική κα-
τάσταση στις μεγάλες 
οικονομίες της Ευ-
ρώπης. Φαίνεται 
ότι η αγοραστική 
δύναμη των επι-
σκεπτών είναι 
μειωμένη σε 
σύγκριση με το 
προηγούμενο έτος. 
Είναι κάτι που το 
βλέπουμε σε όλες τις 
αγορές της Μεσογείου, με 
τη βιομηχανία να προβληματίζεται 
για το γεγονός ότι οι επισκέπτες 
δαπανούν λιγότερα. Από την 
άλλη είναι αυτονόητο, καθώς εί-
ναι αποτέλεσμα τού τι συμβαίνει 
στις μεγάλες οικονομίες», εξήγησε 
ο Υφυπουργός Τουρισμού.

Η Director of Aviation 
Development, Marketing and 
Communication της Hermes 
Airports, Μαρία Κουρούπη, δή-
λωσε στη «Σ» ότι το 2024 ξεκίνησε 
με ενδείξεις για απώλεια θέσεων, 
συνέπεια κάποιων τεχνικών θε-
μάτων που εξακολοθούν να επη-
ρεάζουν διάφορες αεροπορικές 
εταιρείες διεθνώς. 

«Παρ’ όλα αυτά, οι προσπάθειές 
μας για βελτίωση της κατάστασης 
απέδωσαν, με αποτέλεσμα τα όποια 
κενά καταγράφονταν αρχικά να 
έχουν πλέον καλυφθεί, όπως 
άλλωστε μαρτυρούν οι αριθμοί», 
πρόσθεσε. 

Με τη σειρά του ο γενικός δι-
ευθυντής του Παγκύπριου Συν-
δέσμου Ξενοδόχων (ΠΑΣΥΞΕ) 
ανέφερε ότι υπάρχει ένα θετικό 
μομέντουμ αυτήν τη στιγμή. 

«Παρόλες τις αρνητικές εξελίξεις, 
ο τουρισμός στην Κύπρο δεν έχει 
επηρεαστεί ιδιαίτερα και κινείται 
στα ίδια επίπεδα με πέρσι. Ευελπι-

στούμε ότι θα κυλήσει έτσι η 
χρονιά. Βέβαια κρατά-

με μικρό καλάθι και 
συγκρατημένη 

αισιοδοξία δι-
ότι ανά πάσα 
στιγμή όλα 
μπορούν να 
αλλάξουν και 

να ανατραπούν», 
είπε συγκεκριμέ-

να, μιλώντας στη 
«Σ». 

Στο ίδιο μήκος κύματος 
απάντησε και ο πρόεδρος του 
Συνδέσμου Ταξιδιωτικών Πρα-
κτόρων Κύπρου (ACTA), Χάρης 
Παπαχαραλάμπους, κληθείς από 
τη «Σ» να περιγράψει την παρούσα 
κατάσταση. 

«Ο τουρισμός κινείται όπως τον 
περιμέναμε, δηλαδή στα επίπεδα τα 
περσινά. ∆εν αναμένεται διαφορο-

ποίηση, εκτός αν έχουμε απρόοπτα 
όσον αφορά εξωγενείς παράγοντες. 
Είναι μία χρονιά σταθεροποίησης 
για τον κυπριακό τουρισμό», είπε, 
μεταξύ άλλων. 

Ο Υφυπουργός Τουρισμού 
είπε ακόμη ότι «έχει εδραιωθεί 
το last-minute-booking και αυτό 
δεν μας ευνοεί, λαμβάνοντας υπόψη 
ότι συνεχίζονται οι γεωπολιτικές 
εντάσεις στην περιοχή της Ανα-
τολικής Μεσογείου».

Αφίξεις τουριστών και 
επιβατική κίνηση 

Οι  αφίξεις τουριστών το πρώτο 
εξάμηνο του έτους κατέ-
γραψαν άνοδο, σε σχέ-
ση με το 2023, της 
τάξης του 2,4%. 

«Είναι μία 
απόδοση, που, 
λαμβάνοντας 
υπόψη τις 
περιστάσεις 
της φετινής 
περιόδου,  μας 
ικανοποιεί», υπο-
γράμμισε ο Υφυπουρ-
γός Τουρισμού, Κώστας 
Κουμής. 

Αναλυτικότερα, τα στοιχεία της 
Στατιστικής Υπηρεσίας δείχνουν ότι 
οι αφίξεις των τουριστών το πρώτο 
μισό του 2024 έχουν ξεπεράσει το 
1,65 εκατ., με τις αφίξεις Ιουνίου, 
του πρώτου μήνα του καλοκαιριού, 
να καταγράφουν αύξηση 5,5% σε 
σύγκριση με τον αντίστοιχο περ-
σινό μήνα.

«Από τον Ιανουάριο μέχρι και 
τον Ιούλιο του 2024 ταξίδεψαν 6.6 
εκατ. επιβάτες από και προς τα 
αεροδρόμια Λάρνακας και Πάφου, 
αριθμός ο οποίος αντιστοιχεί σε 
αύξηση γύρω στο 4,5% σε σχέση 
με το αντίστοιχο περσινό επτάμηνο. 

Ευελπιστούμε ότι δεν θα υπάρξουν 
σοβαρές ανατροπές και η χρονιά 
θα τελειώσει με νέο ορόσημο στις 
αφίξεις και την επιβατική κίνηση», 

δήλωσε η Director of Aviation 
Development, Marketing 

and Communication 
της Hermes 

Airports, Μαρία 
Κουρούπη, ερω-
τηθείσα σχετικά 
με την επιβατική 
κίνηση. 

Σύμφωνα με τα 
στοιχεία της Hermes 

Airports, όσον αφορά 
συγκεκριμένα τον μήνα 

Ιούνιο, από και προς τα δύο 
αεροδρόμια της Κύπρου ταξίδεψαν 
συνολικά 1,3 εκατ. επιβάτες (αφίξεις 
και αναχωρήσεις), καταγράφοντας 
αύξηση της τάξης του 5% σε σχέση 
με τον αντίστοιχο μήνα του 2023. 

Ειδικότερα, από και προς τον 
Αερολιμένα Λάρνακας ταξίδεψαν 
πέραν των 895 χιλιάδων επιβατών, 
και πέραν των 404 χιλιάδων από 
και προς την Πάφο (Ιούνης 2024).

Τον Ιούλιο, από τα δύο αερο-
δρόμια ταξίδεψαν περίπου 1.5 
εκατ.  επιβάτες (αφικνούμενοι 
και αναχωρούντες), αριθμός ο 
οποίος συνεπάγεται αύξηση της 
τάξης του 1% συγκριτικά με τον 
Ιούλιο του 2023.  

Προφίλ τουριστών 
Οι αφίξεις από το Ηνωμένο 

Βασίλειο υπήρξαν η κυριότερη 
πηγή τουρισμού για τον Ιούνιο 
2024, αφού αποτέλεσαν το 35,6% 
(171.704) των συνολικών αφίξεων 
(στοιχεία Στατιστικής Υπηρεσίας). 
Ακολουθούν οι αφίξεις από το Ισ-
ραήλ 10,7% (51.814), την Πολωνία 
7,5% (36.202), τη Σουηδία το 4,9% 
(23.639) και από τη Γερμανία 4,5% 
(21.552).

Όπως σημείωσε ο Υφυπουρ-
γός Τουρισμού, μία σειρά από 
αγορές καταγράφουν άνοδο, με 
αξιοσημείωτη αυτήν από το Ηνω-
μένο Βασίλειο, της τάξης του 3,3%,  
παρόλο που η οικονομία της χώρας 
δεν βιώνει την καλύτερη περίοδο. 

Επίσης, όπως είπε, τεράστια 
άνοδο, της τάξης του 21,3%, ση-
μείωσε η Πολωνία. Εκτός από τις 
χώρες που φαίνονται στον Πίνακα 
1, σύμφωνα με τον Υφυπουργό, 
ικανοποιητικές αποδόσεις κατα-
γράφουν και η Γαλλία, η Ελβετία, η 
Φνιλανδία, τα Ηνωμένα Αραβικά 
Εμιράτα καθώς και άλλες αγορές. 

Ο σκοπός ταξιδιού τον Ιούνιο 
2024 ήταν για ποσοστό 83,4% των 
τουριστών οι διακοπές, για 10,5% η 
επίσκεψη σε φίλους ή συγγενείς και 
για ποσοστό 5,9% επαγγελματικός 
(Στατιστική Υπηρεσία). 

Αυξηµένα τα έσοδα από 
τουρισµό 

Σε επίπεδο εσόδων καταγρά-
φεται για το πρώτο πεντάμηνο του 
έτους (Ιανουάριος – Μάιος 2024) 
αύξηση της τάξης του 3,1%, κάτι 
που ο Υφυπουργός Τουρισμού 
επίσης σχολιάζει ως ικανοποιητικό. 

Αναλυτικότερα, με βάση τα απο-
τελέσματα της Έρευνας Ταξιδιωτών 
της Στατιστικής Υπηρεσίας, για την 

Η ΑΚΤΙΝΟΓΡΑΦΙΑ ΤΟΥ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ ΣΤΗΝ ΚΥΠΡΟ

Ανθεκτικός (ξανά) 
σε δύσκολους καιρούς 
Υφυπουργός Τουρισµού και φορείς του τοµέα µιλούν στη «Σηµερινή»

ΜΑΡΙΑ ΚΑΡΑΪΣΚΟΥ 
karaiskoum@
sigmatv.com

Κώστας Κουµής: Ο 
στόχος που τέθηκε 
για φέτος θα υλο-

ποιηθεί 

Μαρία Κουρούπη: 
Από τον Ιανουά-
ριο µέχρι και τον 
Ιούλιο του 2024 

ταξίδεψαν 6.6 
εκατ. επιβάτες από 
και προς τα αερο-

δρόµια 
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περίοδο Ιανουαρίου - Μαΐου 2024 
τα έσοδα από τον τουρισμό υπολο-
γίζονται σε €751,2 εκατ. σε 
σύγκριση με €728,6 
εκατ. την αντίστοι-
χη περίοδο του 
2023. 

Όσον αφορά 
τον μήνα Μάιο 
(2024), η κατά 
κεφαλήν δαπά-
νη τουριστών 
ανέρχεται σε 
€736,82 σε σύ-
γκριση με €740,36 τον 
Μάιο 2023, σημειώνοντας 
μείωση 0,5%. 

Οι Βρετανοί τουρίστες ξόδεψαν 
κατά μέσο όρο €83,18 ημερησίως, 
ενώ οι Ισραηλινοί τουρίστες ξόδε-
ψαν κατά μέσο όρο €161,66 και οι 
τουρίστες από την Πολωνία ξόδεψαν 
€86,40 ημερησίως (στοιχεία Μαΐου 
2024, Στατιστική Υπηρεσία). 

Σύμφωνα με τον πρόεδρο του 
ACTA, Χάρη Παπαχαραλάμπους, 
ο μέσος όρος διαμονής των του-
ριστών είναι ελαφρώς μειωμένος 
φέτος, κάτι που έχει να κάνει με 

τα ποσά που θέλουν να ξοδέψουν, 
που είναι επίσης μειωμένα λόγω 

των πληθωριστικών πιέσεων 
στην Ευρώπη. 

Εξάλλου - όπως 
προαναφέρθηκε - 

ο Υφυπουργός 
Τουρισμού υπέ-
δειξε ότι η αγο-
ραστική δύναμη 
των τουριστών 

είναι μειωμένη. 
Ο κ. Παπαχα-

ραλάμπους ανέφερε 
ότι η διάρκεια παραμο-

νής των Ισραηλινών είναι μι-
κρότερη σε σχέση με τους τουρίστες 
από άλλες χώρες, καθώς αρκετοί 
εξ αυτών έρχονται για να επισκε-
φτούν συγγενείς και φίλους που 
διαμένουν στο νησί καθώς και για 
επαγγελματικούς σκοπούς. 

Παράλληλα, ο κ. Ρουσουνίδης 
σημειώνει ότι καταγράφεται μια με-
γαλύτερη διαρροή στα Airbnb αλλά 
και προς τα κατεχόμενα.

«Λόγω της οικονομικής 
κρίσης, η διάρκεια 
των διακοπών 
έχει μειωθεί. Το 
γεγονός αυτό, 
σε συνάρτηση 
με τη μεγάλη 
διαρροή στα 
Airbnb αλλά 
και προς τα 
κατεχόμενα, 
έχει δημιουρ-
γήσει σημαντικές 
προκλήσεις στις του-
ριστικές επιχειρήσεις και 
τα καταλύματα», τονίζει ο γενικός 
διευθυντής του ΠΑΣΥΞΕ, Φιλόκυ-
προς Ρουσουνίδης. 

Προβλέψεις για Αύγουστο 
Ο Κώστας Κουμής εκτιμά ότι 

και ο Αύγουστος θα κινηθεί στα 
ίδια επίπεδα με πέρσι, με τον Σε-
πτέμβρη και Οκτώβρη να έχουν 
επίσης καλά αποτελέσματα. 

Γενικότερα, ο Αύγουστος μαζί 
με τον Ιούλιο αποτελούν διαχρονι-
κά τους μήνες κατά τους οποίους 
καταγράφονται οι περισσότερες 
αφίξεις και αναχωρήσεις, τάση 
η οποία κορυφώνεται στα μέσα 
Αυγούστου. 

Βάσει των δεδομένων που έχει 
ενώπιόν της η Hermes Airports, τον 
Αύγουστο η επιβατική κίνηση ανα-
μένεται να ξεπεράσει το 1.5 εκατ. 

συνολικούς επιβάτες 
(αφικνούντες και 

αναχωρούντες), 
αριθμός ο οποίος 
κινείται περίπου 
στα ίδια επίπεδα 
με τον Αύγουστο 

του 2023. 
Όσον αφορά 

τη συνδεσιμότητα, 
τον φετινό Αύγουστο 

εξυπηρετούν την Κύπρο  
55 αερογραμμές, με 156 δρο-
μολόγια, σε 38 χώρες (Hermes 
Airports). 

ΚΥΡΙΕΣ ΑΓΟΡΕΣ (Ιούνιος 2024) 
Ηνωμένο Βασίλειο 35,6% (171.704)
Ισραήλ 10,7% (51.814)
Πολωνία 7,5% (36.202)
Σουηδία 4,9% (23.639)
Γερμανία 4,5% (21.552)

Πηγή: Στατιστική Υπηρεσία

ΣΚΟΠΟΣ ΕΠΙΣΚΕΨΗΣ (Ιούνιος 2024) 
Διακοπές 83,4%
Επίσκεψη σε συγγενείς & φίλους 10,5%
Επαγγελματικός 5,9%

Πηγή: Στατιστική Υπηρεσία

ΔΑΠΑΝΕΣ ΤΟΥΡΙΣΤΩΝ (Μάιος 2024)
 Μέση Κατά Κατά
 Διάρκεια Κεφαλήν Ημέρα
 Παραμονής Δαπάνη Δαπάνη
 (μέρες) (€) (€)
Ηνωμένο Βασίλειο 9,6 798,52 83,18
Ισραήλ 3,7 598,14 161,66
Πολωνία 6,3 544,33 86,40
Σουηδία 7,6 689,10 90,67
Γερμανία 8,4 944,32 112,42

Πηγή: Στατιστική Υπηρεσία

Τι επιλέγουν οι Κύπριοι 
Όσον αφορά τις διακοπές των Κυπρίων, ο γενικός διευθυ-

ντής του ΠΑΣΥΞΕ Φιλόκυπρος Ρουσουνίδης αναφέρει ότι 
επιλέγουν και κινούνται σε μεγάλο βαθμό στα ξενοδοχεία της 
Κύπρου, καθώς οι αυξήσεις τιμών στα καταλύματα του εξω-
τερικού – λόγω των πληθωριστικών πιέσεων -, είναι πολλα-
πλάσιες.  Σε σχέση με τις προτιμήσεις τους για διακοπές στο 
εξωτερικό, η Ελλάδα και το Ηνωμένο Βασίλειο παίρνουν τη 
μερίδα του λέοντος. Και οι δύο προορισμοί μαζί, σύμφωνα με 
τον πρόεδρο του ACTA, Χάρη Παπαχαραλάμπους, έχουν πο-
σοστό περίπου 50%. Ο κ. Παπαχαραλάμπους συμπλήρωσε 
ότι ο μέσος όρος των διακοπών των Κυπρίων στο εξωτερικό 
κατά τους καλοκαιρινούς μήνες είναι έξι μέρες. 

Φιλόκυπρος Ρου-
σουνίδης: Πληθω-

ρισμός, διαρροή σε 
Airbnb και κατε-

χόμενα  δημιούρ-
γησαν σημαντικές 

προκλήσεις στις 
τουριστικές επιχει-

ρήσεις

Χάρης Παπαχαρα-
λάμπους: Ελαφρώς 
μειωμένος ο μέσος 
όρος διαμονής των 

τουριστών



Ο
ι Οργανισμοί 
Εναλλακτικών 
Επενδύσεων 
(ΟΕΕ) απο-
τελούν μιαν 
αναπτυσσόμε-
νη κατηγορία 

επενδύσεων στην Κύπρο, με την 
αρχή τους να τοποθετείται περίπου 
στο 2014, προσελκύοντας κυρίως 
διεθνείς επενδυτές. Με την ευνοϊκή 
νομοθεσία και το φιλικό προς τις 
επιχειρήσεις περιβάλλον, η Κύ-
προς αναδεικνύεται σε κέντρο για 
τη διαχείριση και τη δημιουργία 
ΟΕΕ, με τα περιουσιακά στοιχεία 
υπό διαχείριση να αυξάνονται κατά 
περίπου 45% τα τελευταία πέντε 
χρόνια. Ωστόσο, υπάρχει σημαντι-
κή προοπτική ανάπτυξης για να 
φτάσουμε στα επίπεδα των χω-
ρών με τις οποίες επιθυμούμε ν’ 
ανταγωνιστούμε.

Η νομοθεσία στην Κύπρο για 
τα ΟΕΕ έχει εναρμονιστεί με την 
ευρωπαϊκή οδηγία για τους διαχει-
ριστές εναλλακτικών επενδυτικών 
κεφαλαίων (AIFMD), διασφαλίζο-
ντας ένα ασφαλές και ρυθμισμένο 
περιβάλλον, προσφέροντας παράλ-
ληλα φορολογικά πλεονεκτήματα. 

Τα ΟΕΕ διαφοροποιούνται από 
τα παραδοσιακά επενδυτικά ταμεία, 
όπως τα αμοιβαία κεφάλαια, περι-

λαμβάνοντας ένα ευρύ φάσμα επεν-
δυτικών στρατηγικών, όπως ιδιωτικά 
κεφάλαια (private equity), κεφάλαια 
κινδύνου (venture capital), ακίνητα 
(real estate) και αντισταθμιστικά κε-
φάλαια (hedge funds) κ.λπ.

Ως μέλος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, η Κύπρος απολαμβάνει 
το κύρος και την ασφάλεια που 
προσφέρει η συμμετοχή σε μιαν 
από τις μεγαλύτερες οικονομικές 
αγορές του κόσμου. Αυτό δημιουρ-
γεί ένα θετικό επενδυτικό κλίμα 
και μειώνει το αντιληπτό ρίσκο για 
τους επενδυτές στα ΟΕΕ.

Το γεγονός ότι ο τομέας επαγγελ-
ματικών υπηρεσιών στην Κύπρο 
είναι ανεπτυγμένος αλλά και οι πιο 
συγκεκριμένοι πάροχοι υπηρεσιών 
που σχετίζονται με υπηρεσίες σε 

ΟΕΕ, όπως διεθνείς εταιρείες δια-
χείρισης ταμείων και εταιρείες πα-
ροχής υπηρεσιών θεματοφυλακής, 
ενδυναμώνει τη φήμη της Κύπρου 
ως προορισμού για ΟΕΕ. Ωστόσο, 
υπάρχει ανάγκη για καινούργιες 
τέτοιες μεγάλες εταιρείες να δημι-
ουργήσουν παρουσία στην Κύπρο.

Η κυριότερη πρόκληση που 
αντιμετώπισε ο τομέας και συνεχίζει 
να αντιμετωπίζει είναι η αρνητι-
κή φήμη στους ξένους επενδυτές, 
λόγω των επαγγελματικών σχέ-
σεων με Ρώσους επιχειρηματίες 

στο παρελθόν και των μετέπειτα 
κυρώσεων που επιβλήθηκαν σε 
παρόχους στην Κύπρο. Επίσης, 
παρότι η οικονομία της Κύπρου 
έχει ανακάμψει και το τραπεζικό 
της σύστημα βρίσκεται σε αρκετά 
υγιή κατάσταση, οι παλιές πληγές 
συνεχίζουν να επηρεάζουν. Η προ-
σέλκυση μιας διεθνούς τράπεζας 
στην Κύπρο θα έφερνε θετικά απο-
τελέσματα στον τομέα των ΟΕΕ.

Τα τελευταία χρόνια, η Κύπρος 
έχει σημειώσει σημαντική πρόοδο 
στη συμμόρφωσή της, όπως φαίνεται 
από τις εκθέσεις της Moneyval και 
τις αναβαθμίσεις των διεθνών οίκων 
αξιολόγησης όπως οι standard & 
poor’s, Moody’s και Fitch. 

Παρ’ όλη την πρόοδο, η αρνητι-
κή φήμη επηρεάζει την αντίληψη 
που έχουν οι κατηγορίες ιδιωτών 
επενδυτών και θεσμικών επενδυ-
τών για την Κύπρο. Παρ’ όλα αυτά, 
οι κατηγορίες των επαγγελματιών 
επενδυτών (professional) και των 
επαρκώς ενημερωμένων επενδυ-
τών (well informed), είναι αυτοί που 
κατά κύριο ρόλο έχουν επενδύσει 
σε κυπριακά ΟΕΕ επειδή είναι οι 
πιο εξοικειωμένοι με την ανάλυση 
και την εκτίμηση του ρίσκου που 
αφορά το επενδυτικό πλάνο ενός 

ΟΕΕ και την εταιρεία που το δια-
χειρίζεται (AIFM) και όχι ο τόπος 
εγγραφής τους.

Οι επαγγελματίες επενδυτές 
συχνά έχουν μακροπρόθεσμη 
επενδυτική στρατηγική και είναι 
σε θέση να δουν πέρα από βραχυ-
πρόθεσμα ζητήματα ή προσωρινές 
φήμες, εστιάζοντας στις θεμελιώδεις 
αξίες και τις προοπτικές ανάπτυξης 
της αγοράς. Επίσης, είναι σε θέση 
να ενσωματώσουν την Κύπρο ως 
μέρος μιας στρατηγικής ποικιλο-
ποίησης του χαρτοφυλακίου τους, 
διαχειριζόμενοι έτσι καλύτερα το 
συνολικό ρίσκο.

Σύμφωνα με στατιστικά στοι-
χεία που δημοσιεύθηκαν από την 

Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου 
(ΕΚΚ), κατά το πρώτο τρίμηνο του 
2024 η αξία των περιουσιακών 
στοιχείων υπό διαχείριση ανήλθε 
στα €9,1 δις και η καθαρή αξία 
ενεργητικού ανέρχεται στα €8,6 
δις. Από τα €9,1 δις, το 94% από 
αυτά είναι τοποθετημένα σε Οργα-
νισμούς Εναλλακτικών Επενδύσεων 
(ΟΕΕ/AIF), ΟΕΕ με περιορισμένο 
αριθμό προσώπων (ΟΕΕΠΑΠ/ 
AIFLNP) και Καταχωρισμένους 
ΟΕΕ (ΚΟΕΕ/RAIF), εκ των οποίων 
το 87,6% των επενδυτών τους πρό-
κειται για επαρκώς ενημερωμένους 
(well informed) και επαγγελματί-
ες επενδυτές με την επενδυτική 
πολιτική τους να επικεντρώνεται 
κυρίως σε επενδύσεις ιδιωτικών 
κεφαλαίων, ακίνητα, hedge funds 
και άλλες επενδύσεις. Το υπόλοιπο 
6% από τα συνολικά περιουσια-
κά στοιχεία είναι τοποθετημένο 
σε Οργανισμούς Συλλογικών 
Επενδύσεων σε Κινητές Αξίες 
(ΟΣΕΚΑ/UCITS), των οποίων 
το 99,2% αποτελείται από ιδιώ-
τες επενδυτές με την επενδυτική 
πολιτική να επικεντρώνεται κυρί-
ως σε κινητούς τίτλους και άλλες 
επενδύσεις χαμηλού ρίσκου.

Η παγκόσμια αγορά των εναλ-
λακτικών επενδύσεων αναμένε-
ται να συνεχίσει την ανοδική της 
πορεία το 2024, καθώς πολλοί 
διαχειριστές κεφαλαίων σχεδιά-
ζουν να στοχεύσουν αγορές στο 
εξωτερικό για συγκέντρωση κεφα-
λαίων. Oι επενδυτές σχεδιάζουν να 
αυξήσουν τα χαρτοφυλάκιά τους, 
αναζητώντας μεγαλύτερες αποδό-
σεις σε ένα περιβάλλον αυξημένων 
επιτοκίων, και είναι γενικά ανοιχτοί 
σε οποιαδήποτε στρατηγική που 
θα βοηθήσει στη διαφοροποίηση 
του χαρτοφυλακίου, έχoντας τις 
υψηλότερες προσδοκίες αποδόσεων 
της τελευταίας δεκαετίας.

Η παγκόσμια τάση στις εναλλα-
κτικές επενδύσεις δείχνει αυξημέ-
νη ζήτηση για διαφοροποιημένες 
στρατηγικές και συνεπενδύσεις, 
με τους επενδυτές να αναζητούν 
αποδόσεις ανεξάρτητες από τις πα-
ραδοσιακές αγορές. Αυτή είναι η 
στιγμή της Κύπρου να προωθήσει 
ακόμη περισσότερο τα πλεονεκτή-
ματά της στο εξωτερικό για την 
προσέλκυση διεθνών εταιρειών 
διαχείρισης κεφαλαίων και την 
ανάπτυξη της χώρας ως κέντρου 
διαχείρισης και δημιουργίας ΟΕΕ.
*Διοικητικός Σύμβουλος, Επικεφαλής 

Asset Management Services, KPMG 
Limited

**Senior Manager, Ελεγκτικές Υπη-
ρεσίες, KPMG Limited
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Αυτή είναι η στιγμή της Κύπρου να προω-
θήσει ακόμη περισσότερο τα πλεονεκτήματά 
της στο εξωτερικό για την προσέλκυση διε-
θνών εταιρειών διαχείρισης κεφαλαίων και 

την ανάπτυξη της χώρας ως κέντρου διαχεί-
ρισης και δημιουργίας ΟΕΕ

Οργανισμοί Εναλλακτικών 
Επενδύσεων στην Κύπρο
Μια αναπτυσσόμενη κατηγορία επενδύσεων, που προσελκύει κυρίως διεθνείς επενδυτές

ΠΕΤΡΟΣ ΜΑΥΡΟΜΜΑΤΗΣ* 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΙΑΚΩΒΙΔΗΣ**

04.08.2024

EAI Eurasia Investments SA
Route des Falaises 7, 2000, Neuchatel
Αγαπητέ Κύριε,

31/07/2024
ΘΕΜΑ: Ειδοποίηση Συνέλευσης Πιστωτών της εταιρείας ΕAI 

EURASIA SERVICES (CYPRUS) LIMITED (ΗΕ 120012) (η «Εταιρεία»)

ΔΙΑ ΤΗΣ ΠΑΡΟΥΣΗΣ ΕΙΔΟΠΟΙΕΙΣΤΕ ότι, σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 
276(1) του Περί Εταιρειών Νόμου Κεφ. 113, η Συνέλευση Πιστωτών της Εταιρεί-
ας θα πραγματοποιηθεί στην οδό Σπύρου Κυπριανού 20, CHAPO CENTRAL, Λευ-
κωσία, Κύπρο, κατά την 06/08/2024 και ώρα 09:00 π.μ., με σκοπό να εξεταστούν 
τα ακόλουθα ψηφίσματα της Εταιρείας:
(α) Διορισμός της Excel-Serve Directors Limited, μέλους του Διοικητικού Συμβου-
λίου της Εταιρείας, ως Προέδρου της Συνέλευσης Πιστωτών. 
(β) Εξέταση της έκθεσης του Διοικητικού Συμβουλίου αναφορικά με την κατάσταση 
υποθέσεων της Εταιρείας, συμπεριλαμβανομένου αναλυτικού καταλόγου πιστω-
τών και νενομισμένων απαιτήσεων, και
(γ) Την εξέταση και επικύρωση ψηφίσματος της Έκτακτης Γενικής Συνέλευσης,  ημερ. 
05/08/2024, όπου θα θέτει την Εταιρεία σε εκούσια εκκαθάριση ένεκα αδυναμίας 
ανταπόκρισης στις υποχρεώσεις της και/ή να διεξάγει οποιεσδήποτε εργασίες και/ή 
στον περαιτέρω διορισμό του κ. Στυλιανού Χριστοφόρου, εκ Λευκωσίας, οδός Λε-
ωφ. Ευαγόρου 27, Μέγαρο Ειρήνη, Γρ. 52, 1066, Λευκωσία, ως εκκαθαριστή της 
Εταιρείας για σκοπούς διεκπεραιώσεως της εν λόγω εκκαθαρίσεως
ΠΕΡΑΙΤΕΡΩ ΕΙΔΟΠΟΙΕΙΣΤΕ ότι έχετε το δικαίωμα να διορίσετε αντιπρόσωπο, ο 
οποίος δεν είναι ανάγκη να είναι πιστωτής, όπως παρευρεθεί και ψηφίσει αντ’ αυ-
τού. Το σχετικό έγγραφο πρέπει να κατατεθεί στον τόπο της συνέλευσης τουλάχι-
στον 48 ώρες πριν από τον χρόνο που ορίστηκε για τη σύγκληση της συνέλευσης.
Κατ’  εντολήν του Διοικητικού Συμβουλίου
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ
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Τ
α στοιχεία της Κε-
ντρικής Τράπεζας 
της Κύπρου κατα-
δεικνύουν μείωση 
στις νέες δανειοδο-
τήσεις για το πρώτο 
εξάμηνο του 2024, 

κάτι το οποίο ήταν αναμενόμενο 
αν λάβουμε υπόψη την αύξηση 
των επιτοκίων. Είναι ξεκάθαρο 
πλέον ότι το κόστος εξυπηρέτησης 
του δανεισμού θα παραμείνει σε 
υψηλά επίπεδα για αρκετό χρο-
νικό διάστημα, με τα νοικοκυριά 
και τις επιχειρήσεις να πρέπει 
να αναπροσαρμόζουν τις προ-
βλεπόμενες ταμειακές ροές και 
τον προϋπολογισμό τους. 

Επιτόκια και 
αναδιαρθρώσεις 

Πέρα από το ύψος των επιτοκίων 
υπάρχουν και άλλα ζητήματα. Για 
παράδειγμα το 30% περίπου της 
επένδυσης θα πρέπει να εξευρεθεί 
μέσω ιδίων κεφαλαίων, κάτι που 
φαντάζει δύσκολο αυτήν την εποχή, 
ενώ για τον τομέα ανάπτυξης γης 
είναι απαραίτητη η εξασφάλιση των 
ανάλογων αδειών, που για την ώρα 
η διαδικασία φαίνεται να παρουσι-
άζει πολλές καθυστερήσεις λόγω 
των αλλαγών των διαδικασιών όσον 
αφορά την τοπική αυτοδιοίκηση. 

Την ίδια ώρα τα στατιστικά 
στοιχεία καταδεικνύουν αύξηση 
στις αναδιαρθρώσεις των δανείων 
που αφορούν τα νοικοκυριά και 
μικρή μείωση αυτών που αφο-
ρούν επιχειρήσεις. Ενδεχομένως οι 
επιχειρήσεις να είχαν προνοήσει 
νωρίτερα σε ό,τι αφορά την αναπρο-
σαρμογή των δανείων τους, ενώ 
τα νοικοκυριά, αντιλαμβανόμενα 
ότι η περίοδος υψηλών επιτοκίων 
και ακρίβειας δεν είναι προσω-
ρινή, προχωρούν στις ανάλογες 
ενέργειες. 

Είναι ξεκάθαρο ότι οι μειώσεις 
των επιτοκίων δεν θα έχουν την ίδια 
ταχύτητα που είχαν οι αυξήσεις, 
εφόσον σε καμιά περίπτωση οι 
κεντρικές τράπεζες δεν θα ήθε-
λαν να δουν ανάφλεξη του πλη-
θωρισμού. Υπενθυμίζεται ότι τα 
προγράμματα ποσοτικής χαλάρω-
σης που εφαρμόστηκαν από την 
περίοδο της χρηματοπιστωτικής 
κρίσης, και διατηρήθηκαν λόγω 
του κορωνοϊού, με τα μηδενικά 
επιτόκια και την αστόχευτη ρευστό-
τητα, ευθύνονται εν πολλοίς για τις 
σημαντικές πληθωριστικές πιέσεις 
που είχαν δημιουργηθεί.

Πολλοί συμπολίτες μας ανα-
γκάστηκαν να αλλάξουν συνήθειες 
και την καθημερινότητά τους σε 
μια προσπάθεια να μπορέσουν 
να εξυπηρετήσουν τις δανειακές 
τους υποχρεώσεις, ενώ ρευστό-
τητα και καταθέσεις που είχαν 
συσσωρευτεί κατά τη διάρκεια της 
αδρανοποίησης των παραγωγικών 
μονάδων της οικονομίας, λόγω του 

κορωνοϊού, χρησιμοποιούνται για 
την εξυπηρέτηση των δανειακών 
υποχρεώσεων.

Υπάρχουν εκτιμήσεις ότι ανα-
μένεται σταδιακά να μειωθεί η 
ρευστότητα στο τραπεζικό σύ-
στημα, το οποίο αυτήν τη στιγμή 
βρίσκεται σε υψηλά επίπεδα, κάτι 
που ενδεχομένως να οδηγήσει σε 
εντονότερο ανταγωνισμό σε σχέση 
με τα καταθετικά επιτόκια. Αυτήν 
τη στιγμή το επιτοκιακό περιθώριο 
των τραπεζικών ιδρυμάτων τούς 
δίνει τη δυνατότητα να προχωρούν 
σε πιο τολμηρές αναδιαρθρώσεις, 
διασφαλίζοντας τη βιωσιμότητα των 
δανειοληπτών (υπάρχει επίσης η 
δυνατότητα μείωσης των χρεώσε-
ών τους).

Νοικοκυριά 
Πρέπει να γίνει αντιληπτό ότι τα 

χρηματοπιστωτικά ιδρύματα έχουν 
να διαδραματίσουν σημαντικό ρόλο 
στην ανάπτυξη της κυπριακής οι-
κονομίας αλλά και στη διασφάλιση 
της κοινωνικής συνοχής. Σε καμία 
περίπτωση δεν αναφερόμαστε σε 
κακοπληρωτές ή σε δανεισμούς 
αμφιβόλου ποιότητας, οι οποίοι 
έχουμε δει πού μας οδήγησαν 
στο παρελθόν. Ο υγιής δανεισμός 
αποτελεί σημαντικό εργαλείο για 
την επιχειρηματική δραστηριότητα,  
αλλά και τα νοικοκυριά.

Για τα νοικοκυριά το ενδιαφέ-
ρον είναι κυρίως στα στεγαστικά 
δάνεια, με την τελική απόφαση να 
βασίζεται σε πολλά κριτήρια. Οι 
αυξημένες τιμές των ακινήτων αλλά 
και των ενοικίων, το υψηλό κόστος 
χρηματοδότησης, η εξεύρεση των 
ιδίων κεφαλαίων που απαιτού-
νται και το μειωμένο διαθέσιμο 

εισόδημα, λόγω της ακρίβειας, 
αποτελούν σημαντικούς παράγο-
ντες αξιολόγησης πριν ληφθούν 
οποιεσδήποτε αποφάσεις. Κινήσεις 
της Κυβέρνησης για τη διασφάλιση 
προσιτής κατοικίας (αναμένουμε 
να δούμε πώς θα λειτουργήσει και 
ο μηχανισμός που ανακοινώθηκε 
για παραχώρηση ιδίων κεφαλαίων 
σε επιχειρήσεις για να βοηθηθεί 
ο δανεισμός καθώς και το πρό-
γραμμα επιδότησης επιτοκίου) 
καθυστερούν, ενώ η προσφορά 
νέων οικιστικών μονάδων βρίσκεται 
βραχυκυκλωμένη στη διαδικασία 
αδειοδοτήσεων. 

Επιχειρήσεις 
Η διασφάλιση της χρηματοδό-

τησης μιας επιχείρησης είναι απα-
ραίτητο στοιχείο για την επιβίωσή 
της. Η στήριξη μέσω δανεισμού 
στις εποχές που υπάρχουν ελλείμ-
ματα λόγω κρίσης είναι θεμιτή για 
συγκεκριμένο χρονικό διάστημα, 
αλλά η επιχείρηση πρέπει από 
μόνη της να αναδιοργανωθεί μέσα 
στο οικονομικό περιβάλλον όπου 
δραστηριοποιείται και να διασφα-
λίσει την επιβίωσή της.

Η χρηματοδότηση των αναγκών 
των επιχειρήσεων μπορεί να επι-

τευχθεί από τα οργανικά κέρδη, τα 
οποία θα πρέπει να μετατρέπονται 
και σε ταμειακές εισροές, διότι πω-
λήσεις με μεγάλη περίοδο πίστω-
σης ή ανείσπρακτων χρεωστών δεν 
είναι καθόλου υγιές φαινόμενο, τα 
οποία έχουν συσσωρευτεί τις καλές 
χρονιές και δεν έχουν ξοδευτεί σε 
αχρείαστες δαπάνες, ή μέσα από 
δανεισμό (τραπεζικό ή με την έκ-
δοση ομολόγων και προσέλκυση 
επενδυτών - φυσικά αυτό οδηγεί 
στην απώλεια ελέγχου από τους 
υφιστάμενους μετόχους).

Ο δανεισμός αποτελεί σημαντικό 
μέρος της χρηματοδότησης επεν-
δύσεων και μέρος του κεφαλαίου 
κίνησης των επιχειρήσεων. Η μό-
χλευση, στο πλαίσιο ενός λογικού 
χρηματοδοτικού σχεδίου, είναι ένα 
απόλυτα υγιές φαινόμενο, το οποίο 
μεγιστοποιεί τα κέρδη μιας επένδυ-
σης. Για παράδειγμα, χρησιμοποι-
είται δανεισμός με χαμηλό κόστος, 
ειδικά αυτήν την περίοδο που τα 
επιτόκια είναι πολύ χαμηλά, για 
να γίνουν επενδύσεις οι οποίες, 
αν είναι επιτυχημένες, θα έχουν 
μεγαλύτερη απόδοση.

Από την άλλη οι επιχειρήσεις 
καλούνται ν’ αναπροσαρμοστούν 
στα νέα δεδομένα μέσω της τεχνο-

λογικής αναβάθμισης των διαδικα-
σιών τους, της λεγόμενης πράσινης 
μετάβασης, αλλά κυρίως στις νέες 
πραγματικότητες της αγοράς, όχι 
μόνο εντός της Κύπρου, οι οποίες 
μεταβάλλονται με γοργούς ρυθμούς. 
Επιχειρήσεις που δεν θα καταφέ-
ρουν να προσαρμοστούν στα νέα 
δεδομένα ή θα παραμείνουν σε 
διαδικασίες μιας άλλης εποχής, 
θα είναι οι πρώτες οι οποίες θα 
αντιμετωπίσουν προβλήματα 
βιωσιμότητας.

Το αυξημένο διοικητικό κόστος 
προβληματίζει τις επιχειρήσεις. 
Σημαντικός παράγοντας διατή-
ρησης του επιχειρηματικού πε-
ριβάλλοντος είναι η απλούστευση 
των διαδικασιών και η αποδοτική 
λειτουργία της κρατικής μηχανής, 
προς διευκόλυνση όχι μόνο της 
επιχειρηματικής δραστηριότητας 
αλλά και της κοινωνίας. Υπήρξαν 
κάποια βήματα αλλά υπάρχουν 
πολλά που πρέπει να γίνουν, όπως 
η εφαρμογή της ηλεκτρονικής 
διακυβέρνησης, η διευκόλυνση 
των διαδικασιών μέσα από νομο-
θετικές ρυθμίσεις και η αλλαγή 
κουλτούρας.

Ο δανεισμός αποτελεί την κύρια 
πηγή χρηματοδότησης επιχειρήσε-
ων και νοικοκυριών, το ίδιο ισχύει 
και στην Ευρώπη. Πολλά κεφά-
λαια μένουν αδρανοποιημένα σε 
τραπεζικούς λογαριασμούς χωρίς 
να διοχετεύονται στην οικονομία. 
Αυτό είναι μια μεγάλη διαφορά με 
την Αμερική, η οποία κατάφερε να 
αναπτύξει ένα σημαντικό δίκτυο 
ιδιωτικών χρηματοδοτήσεων και 
επενδύσεων (private equity). Αυτό 
δίνει περισσότερη ευελιξία και σί-
γουρα ενισχύει τον ανταγωνισμό.

Ο δανεισµός αποτελεί την κύρια πηγή 
χρηµατοδότησης επιχειρήσεων και νοικοκυριών

Το κόστος εξυπηρέτησης του δανεισµού θα 
παραµείνει σε υψηλά επίπεδα για αρκετό 

χρονικό διάστηµα, µε τα νοικοκυριά και τις 
επιχειρήσεις να πρέπει να αναπροσαρµόζουν 

τις προβλεπόµενες ταµειακές ροές και τον 
προϋπολογισµό τους 

ΤΑΣΟΣ 
ΓΙΑΣΕΜΙ∆ΗΣ 

Χρηµατοδότηση 
και δανειοδότηση
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Γ
ι’ ακόμα μια φορά ο 
πλανήτης παρακο-
λουθεί με κομμένη 
την ανάσα τις εξε-
λίξεις στη Μέση 
Ανατολή, σαν ένα 
reality show με ατέ-

λειωτους κύκλους επιθέσεων και 
αντεπιθέσεων. Στη νέα «σεζόν» το 
Ισραήλ μ’ έναν σμπάρο σκότωσε 
δυο πολύ σημαντικά «τρυγόνια», 
προκαλώντας γι’ ακόμα μια φορά 
αναταραχή στην ήδη ταραγμένη 
Μέση Ανατολή. Κανείς δεν λησμο-
νεί ότι η «θρασύτατη» δολοφονία 
του επικεφαλής του πολιτικού 
γραφείου της Χαμάς, Ισμαήλ 
Χανίγια, μέσα στο ίδιο το Ιράν, 
δημιουργεί τις προοπτικές για πε-
ραιτέρω κλιμάκωση  και διάχυση 
του πολέμου σε όλη την περιοχή. 
Κρίσιμης σημασίας θεωρείται ο 
τρόπος αντεκδίκησης του Ιράν, το 
κύρος του οποίου καταρρακώθηκε 
από τη δολοφονία μιας τόσο  ση-
μαντικής προσωπικότητας μέσα 
στον κεντρικό πυρήνα ασφαλείας 
του. Μέσα σε αυτήν την κατάστα-
ση οι Αμερικανοί γι’ ακόμα μια 
φορά τρέχουν να συμμαζέψουν το 
χάος που προκάλεσε το Ισραήλ, 
«θρηνώντας επί των ερειπίων» των 
προσπαθειών για κατάπαυση του 
πυρός στη Λωρίδα της Γάζας. 

Νέος κύκλος κτυπημά-
των στη Μέση Ανατολή

Τα τελευταία «προκλητικά» 
κτυπήματα, που σκότωσαν ση-
μαντικούς εχθρούς του Ισραήλ, 
σπρώχνουν τη Μέση Ανατολή γι’ 
ακόμα μια φορά στο κατώφλι μιας 
ευρύτερης σύρραξης.

Πρώτο έπεσε νεκρό υψηλόβαθ-
μο στέλεχος της Χεζμπολάχ από 
αεροπορική επιδρομή του Ισραήλ 
στη Βηρυτό, δημιουργώντας τις 
προϋποθέσεις για μια «ανάλογη» 
απάντηση της Οργάνωσης. Λίγες 
ώρες αργότερα, ο επικεφαλής του 
πολιτικού γραφείου της Χαμάς, 
Ισμαήλ Χανίγια, σκοτώθηκε από 
ένα μυστηριώδες χτύπημα στην 
Τεχεράνη, περιπλέκοντας ακόμα 
περισσότερο την κατάσταση και 

ξυπνώντας ξανά τους φόβους για 
ανάφλεξη μιας περιφερειακής 
σύγκρουσης μετά από δέκα και 
πλέον μήνες πολέμου στη Γάζα. 
Την ώρα που ο ισραηλινός στρατός 
συνεχίζει απρόσκοπτα τις αιμα-
τηρές επιχειρήσεις στη Λωρίδα 
της Γάζας, η ένταση με το Ιράν και 
τον Λίβανο ανεβαίνει, δημιουρ-
γώντας τις κατάλληλές συνθήκες 
για μια περιφερειακή σύγκρουση 
πολλαπλών μετώπων στη Μέση 
Ανατολή. 

Και στις δύο δολοφονίες ο συμ-
βολισμός ήταν αξιοπρόσεκτος. Τα 
χτυπήματα σημειώθηκαν κατά την 
προσπάθεια του Ιράν να χρησι-
μοποιήσει την ορκωμοσία του 
Προέδρου του για να επιδείξει την 
ισχυρή ομάδα πολιτοφυλακών που 
υποστηρίζει στη Μέση Ανατολή. 
Εκπρόσωποι της Παλαιστινιακής 
Ισλαμικής Τζιχάντ, των Χούθι της 
Υεμένης και της Χεζμπολάχ του 
Λιβάνου συγκεντρώθηκαν στην Τε-
χεράνη, όπου ο ηγέτης της Χαμάς, 
Χανίγιε, αγκάλιασε τον νέο Ιρανό 
Πρόεδρο Μασούντ Πεζεσκιάν εν 
μέσω συνθημάτων για «θάνατο στο 
Ισραήλ». Κατά τραγική ειρωνεία, 
πριν ξημερώσει η μέρα, ο Χανίγια 
ήταν τελικά  νεκρός. 

Σύμφωνα με αναλυτές, βρι-
σκόμαστε στα πρόθυρα μιας ευ-
ρύτερης κλιμάκωσης. Ο αρχηγός 

του «άξονα», το Ιράν, δεν μπόρεσε 
να προστατεύσει έναν από τους 
ηγέτες που παρευρέθησαν στην 
ορκωμοσία του Προέδρου του. 
Έτσι μοιάζει αναπόφευκτη η «υπό-
σχεση» του ανώτατου ηγέτη του 
Ιράν, Αγιατολάχ Αλί Χαμενεΐ, για 
σκληρή απάντηση. «Με την πράξη 
αυτή, το σιωνιστικό εγκληματικό 
και τρομοκρατικό καθεστώς προ-
ετοίμασε το έδαφος για μια βαριά 
τιμωρία για το ίδιο και θεωρούμε 
ότι αποτελεί υποχρέωσή μας να 
εκδικηθούμε το αίμα που χύθηκε 

στο έδαφος της Ισλαμικής Δημο-
κρατίας του Ιράν». 

Σε κάθε περίπτωση, παραμένει 
ασαφές αν οι δολοφονίες αυτές 
θα ανατρέψουν τις εύθραυστες 
ισορροπίες. Το Ισραήλ προετοι-
μάζεται τώρα για τις υποσχόμενες 
απαντήσεις τόσο στο έδαφός του 
όσο και σε ισραηλινούς και εβρα-
ϊκούς στόχους στο εξωτερικό. Ας 
μην ξεχνάμε ότι το Ιράν στο πα-
ρελθόν έχει βάλει στο στόχαστρο 
τους Ισραηλινούς στο εξωτερικό 
και η Χεζμπολάχ έχει στοχοποιήσει 

εβραϊκούς θεσμούς διεθνώς. Όπως 
παρατηρούν όμως πολλοί αναλυτές, 
οι δύο δολοφονίες καταδεικνύουν 
την ικανότητα του Ιράν να κτυπάει 
στρατηγικούς παίκτες ακόμα και 
εντός του Ιράν, παραγνωρίζοντας τις 
όποιες άμυνες διαθέτει ο αρχηγός 
του «άξονα». Δεν είναι λίγοι αυτοί 
που θεωρούν ότι ο θάνατος του 
Χανίγια δεν είναι μόνο ουσιαστικός 
αλλά και συμβολικός, αφού γελοι-
οποιεί το Ιράν και ξεμπροστιάζει 
τα κενά ασφαλείας της χώρας. 

Η ικανότητα 
απάντησης του Ιράν 

Συνήθως οι Ιρανοί Πρόεδροι 
είχαν πολλούς μήνες στη διάθε-
σή τους για να μπουν στο νόημα 
των δύσκολων καθηκόντων τους. 
Στην περίπτωση του Μασούντ 
Πεζεσκιάν, είχε μόλις 10 ώρες. 
Αυτός ήταν ο χρόνος που μεσο-
λάβησε μεταξύ της ορκωμοσίας 
του και της έκρηξης στον ξενώνα 
του Σώματος των Φρουρών της 
Ισλαμικής Επανάστασης, η οποία 
σκότωσε τον Ισμαήλ Χανίγια. Ο 
τελευταίος όχι μόνο είχε παρευρεθεί 
στην ορκωμοσία, αλλά είχε επίσης 
αγκαλιαστεί από τον νέο Πρόεδρο 
και συναντήθηκε εκείνη την ημέ-
ρα με τον Αγιατολάχ Αλί Χαμενεΐ, 
προσδίδοντας στη δολοφονία ακόμα 
περισσότερη θρασύτητα. 

Το Ισραήλ προετοιμάζεται τώρα για τις υπο-
σχόμενες απαντήσεις τόσο στο έδαφός του 
όσο και σε ισραηλινούς και εβραϊκούς στό-

χους στο εξωτερικό 

ΓΙΑΝΝΗΣ 
ΓΙΩΡΓΑΛΛΗΣ 

Παίζουν ξανά με 
τη φωτιά του πολέμου 
στη Μέση Ανατολή
Τα τελευταία «προκλητικά» κτυπήματα, που σκότωσαν σημαντικούς τρομοκράτες της Χαμάς και της 
Χεζμπολάχ, σπρώχνουν τη Μέση Ανατολή γι’ ακόμα μια φορά στο κατώφλι μιας ευρύτερης σύρραξης 



Τώρα ο νέος Πρόεδρος του 
Ιράν μαζί με τον Χαμενεΐ και τους 
κορυφαίους αξιωματούχους του 
κράτους θα πρέπει να λάβουν 
κρίσιμες αποφάσεις, οι οποίες 
ενδέχεται να καθορίσουν εάν θα 
ξεσπάσει πόλεμος μεταξύ των 
δύο πιο ισχυρών στρατιωτικών 
δυνάμεων της Μέσης Ανατολής. 
Σε κάθε περίπτωση, την τελική 
απόφαση για το πώς θα αντεπι-
τεθούν θα την λάβει ο Χαμενεΐ, ο 
οποίος την Τετάρτη είχε ορκιστεί 
ότι οι ιρανικές δυνάμεις θα χτυ-
πήσουν απευθείας το Ισραήλ για 
τη δολοφονία του Χανίγια.

Πάντως, είναι κρίσιμης σημα-
σίας ποια θα είναι τελικά τα αντί-
ποινα. Εάν το Ιράν εξαπολύσει 
άμεσες πυραυλικές επιθέσεις, 
όπως επιχείρησε για πρώτη 
φορά μετά από 45 χρόνια τον 
Απρίλιο, ο κύκλος της επίθεσης 
και της αντεπίθεσης θα μπορούσε 
εύκολα να βγει εκτός ελέγχου. Εάν 
η Χεζμπολάχ, ο στενότερος σύμ-
μαχός της στην περιοχή, εντείνει 
τις επιθέσεις στο βόρειο τμήμα του 
Ισραήλ ή οι Χούθι επεκτείνουν 
τις επιθέσεις τους στην Ερυθρά 
Θάλασσα, αυτό θα οδηγούσε στη 
διάχυση του πολέμου στον Λίβανο 
ή στην περαιτέρω κινητοποίηση 
των αμερικανικών ναυτικών δυνά-
μεων για να κρατήσουν ανοιχτούς 
τους θαλάσσιους δρόμους.

Ειδικοί εξηγούν ότι πίσω απ’ 
όλες αυτές τις επιλογές βρίσκεται 
ίσως η πιο επικίνδυνη απ’ όλες. 
Το Ιράν να αποφασίσει να κάνει το 
τελευταίο βήμα προς την κατασκευή 
ενός πραγματικού πυρηνικού 
όπλου. Για δεκαετίες έχει βρεθεί 
κοντά στο να περάσει την «κόκκινη 
γραμμή», παράγοντας πυρηνικά 
καύσιμα και τα τελευταία χρόνια 
εμπλουτίζοντάς τα σε επίπεδα λίγο 
πριν την πυρηνική βόμβα. Ωστόσο, 
οι εκτιμήσεις των αμερικανικών 
μυστικών υπηρεσιών λένε ότι το 
Ιράν δεν προχωρούσε στο βήμα της 
δημιουργίας βόμβας, μια απόφαση 
που οι Ιρανοί ηγέτες επανεξετάζουν 
τους τελευταίους μήνες.

Κανείς δεν λησμονεί ότι η ανά-
γκη για εκδίκηση είναι προφανής. 
Εάν θεωρήσουμε δεδομένο ότι η 
δολοφονία του Χανίγια σχεδιάστηκε 
και εκτελέστηκε από τις ισραηλι-
νές μυστικές υπηρεσίες, γίνεται 
κατανοητό ότι δεν πρόκειται για 
ένα απλό χτύπημα εναντίον ενός 
ανώτερου στελέχους της Χαμάς. 
Ήταν μια ταπείνωση της ιρανικής 

κυβέρνησης, η τελευταία υπεν-
θύμιση του πόσο βαθιά έχουν 
διεισδύσει οι Ισραηλινοί στον 
μηχανισμό ασφαλείας του Ιράν. 
Είναι μια πραγματικότητα, την οποία 
αποδέχεται επίσημα και το Ιράν. 
Σύμφωνα με τον επικεφαλής της 
εκστρατείας του Πεζεσκιάν, Αλί Ακ-
μπάρ Μπεχμανές, «αυτή η επίθεση 
ήταν ένα τεράστιο χαστούκι για το 
καθεστώς του Ιράν στην περιοχή. 
Ταπείνωσε τη χώρα μας και υπο-
νόμευσε ολόκληρο τον μηχανισμό 
ασφαλείας μας, έδειξε ότι έχουμε 
σοβαρά κενά στις πληροφορίες». 

Στα τάρταρα η διπλωματία
Οι ΗΠΑ την ίδια ώρα τρέχουν 

να «συμμαζέψουν» το χάος που 
προκλήθηκε μετά τις ενέργειες 
του Ισραήλ, προσπαθώντας από 
τη μια να κρατήσουν ζωντανή την 
προοπτική του διαλόγου για κα-
τάπαυση του πυρός στη Γάζα και 
ανησυχώντας από την άλλη για 
τα πολλαπλά μέτωπα που έχει να 
αντιμετωπίσει ο σημαντικότερος 
σύμμαχός τους στη Μέση Ανατολή. 

Οι New York Times αποκαλύ-
πτουν ότι ενώ Αμερικανοί αξιωμα-
τούχοι γνώριζαν για την επίθεση 
στη Βηρυτό, η δολοφονία στην Τε-
χεράνη βρήκε προ εκπλήξεως την 
Ουάσιγκτον, γνωρίζοντας ότι μαζί 
με τον Χανίγια ίσως πέθαναν και οι 
ήδη απομακρυσμένες προοπτικές 
για μια κατάπαυση του πυρός στη 
Γάζα με τη διαμεσολάβηση των 
ΗΠΑ. Ακόμη πιο ανησυχητικό για 
τις ΗΠΑ, οι δολοφονίες οδηγούν 
ξανά σε απειλές για νέα και πιο σο-
βαρά αντίποινα εναντίον του Ισραήλ 
και πιθανώς των αμερικανικών 
δυνάμεων στην περιοχή από το 
Ιράν και τους πληρεξουσίους του.

Οι άμεσα εμπλεκόμενοι στις 
διαπραγματεύσεις εκτιμούν ότι ο 
θάνατος του Χανίγια είναι δυνητικά 
το πιο καταστροφικό πλήγμα στις 
προσπάθειες των ΗΠΑ να σταμα-
τήσουν τις μάχες και να αμβλύνουν 
τις εντάσεις που πυροδοτούνται 
στην περιοχή. Σε αυτήν τη φάση 
του πολέμου εύλογα δημιουργείται 
σε πολλούς το ερώτημα από που 
αντλούν την αισιοδοξία οι Αμερικα-
νοί αξιωματούχοι για κατάπαυση 
του πυρός. Λίγες ημέρες πριν, ο 
ίδιος ο Νετανιάχου επισκέφθηκε 
την Ουάσιγκτον και δεσμεύτηκε 
να συνεχίσει τον πόλεμο μέχρι να 
καταστραφεί η Χαμάς. Αντίθετα, δεν 
έκανε καμιά νύξη για κατάπαυση 
του πυρός.

25ΔΙΕΘΝΗ 

Σε παγκόσμιο θέμα συζήτη-
σης έχει εξελιχθεί η συμ-
μετοχή της intersex (δια-

φυλικής) Αλγερινής αθλήτριας 
Ιμάνε Κελίφ στους Ολυμπιακούς 
Αγώνες του Παρισιού, μετά τον 
αγώνα πυγμαχίας με την Ιταλί-
δα Άντζελα Καρίνι, που βρήκε 
νικήτρια την Αλγερινή μετά από 
εγκατάλειψη της Καρίνι σε μόλις 
46 δευτερόλεπτα. 

Η απόφαση της ΔΟΕ να επι-
τρέψει στην Κελίφ, αλλά και στη 
Λιν Γιου-Τινγκ (Ταϊβάν, κατη-
γορία 57 κιλών) να αγωνιστούν 
κανονικά στο τουρνουά γυναικών 
της πυγμαχίας στους Ολυμπια-
κούς Αγώνες προκάλεσε έντονες 
αντιδράσεις, καθώς αμφότερες 
είναι μεν γυναίκες αλλά με χρω-
μοσώματα ανδρών (intersex). 
Έχοντας μάλιστα αποτύχει να 
περάσουν τα τεστ καταλληλότητας 
φύλου, είχαν αποκλειστεί από το 
περσινό παγκόσμιο πρωτάθλη-
μα από τη Διεθνή Ομοσπονδία 
Πυγμαχίας, ωστόσο στους Ολυ-
μπιακούς Αγώνες η τελευταία 
δεν έχει λόγο και η ΔΟΕ επέλεξε 
να έχει μια πολύ πιο... χαλαρή 
προσέγγιση στο ζήτημα. 

46 δευτερόλεπτα… 
«Θα αγωνιστώ...», είχε πο-

στάρει το βράδυ της Τετάρτης 
η Καρίνι, διαψεύδοντας έτσι τις 
φήμες που την ήθελαν να απο-
σύρεται, ωστόσο δεν πρόλαβε να 
μπει στο ρινγκ και αντιλήφθηκε 
ότι δεν υπήρχε κανένα νόημα 
σ’ αυτόν τον αγώνα... Άντεξε το 
πρώτο χτύπημα στο σώμα, αλλά 
στα 46 δευτερόλεπτα η γροθιά 
στο πρόσωπό της την ανάγκασε 
να γυρίσει στον πάγκο της και να 
ζητήσει από τον προπονητή της 
να αποχωρήσει... «Δάσκαλε, με 
πόνεσε τόσο πολύ, που δεν θέλω 
να συνεχίσω...», φέρεται να είπε 
στον προπονητή της σύμφωνα 
με τα ιταλικά ΜΜΕ. «Πιστεύ-
εις ότι μπορείς να τελειώσεις 
τουλάχιστον τον πρώτο γύρο; 
Έτσι θα έχουμε λίγο χρόνο να 
το συζητήσουμε και να αποφασί-
σουμε», την ρώτησε ο Εμανουέλε 
Ρεντσίνι, αλλά η αθλήτριά του, του 
απαντά: «Όχι, είναι μάταιο...». Ο 
κόουτς δεν μπορούσε να κάνει 
αλλιώς και μετά από λίγο ο διαι-
τητής σήκωσε το χέρι της Κελίφ, 
αναδεικνύοντάς την νικήτρια. Οι 
Αλγερινοί στις κερκίδες πανη-
γυρίζουν και η Ιταλίδα λυγίζει, 
πέφτει στο ρινγκ κι επαναλαμ-
βάνει πολλές φορές «δεν είναι 
δίκαιο...». Το Ολυμπιακό όνειρό 
της είχε τελειώσει άδοξα, με την 
ίδια τον περασμένο Μάρτιο όταν 
εξασφάλισε την πρόκρισή της στο 
Παρίσι να δηλώνει συγκινημένη: 
«Μετά τους Ολυμπιακούς Αγώ-

νες του Τόκιο έχασα τον πατέρα 
μου και τώρα στο Παρίσι θέλω 
να κατακτήσω ένα μετάλλιο για 
να του το αφιερώσω».

Μετά το τέλος του αγώνα και 
έχοντας ηρεμήσει, η Καρίνι μί-
λησε στους Ιταλούς δημοσιογρά-
φους μη κρύβοντας την απογο-
ήτευσή της για ό,τι έγινε. «Όλα 
όσα συνέβησαν πριν από τον 
αγώνα δεν είχαν καμία απολύ-
τως επιρροή, δεν είμαι εγώ αυτή 
που θα κρίνει ποιος πρέπει να 
αγωνιστεί και ποιος όχι. Μπήκα 
στο ρινγκ, έκανα το καθήκον μου 
ως πυγμάχος, προσπάθησα να 
αγωνιστώ ανεξάρτητα από δια-
μάχες ή οτιδήποτε άλλο. Ήταν οι 
Ολυμπιακοί μου Αγώνες, ήθελα 
να κερδίσω», είπε αρχικά και όταν 
ρωτήθηκε για τα χτυπήματα που 
δέχτηκε, απάντησε: «Στο δεύτερο 
που δέχτηκα στη μύτη δεν ανέ-
πνεα πια. Πήγα στον δάσκαλο 
και με ωριμότητα και θάρρος 
είπα αρκετά. Γιατί χρειάζεται 
θάρρος και ωριμότητα για να 
σταματήσεις. Δεν είχα πια όρεξη 
να παλέψω».

Η απάντηση των Αλγε-
ρινών και η παρέμβαση 
της Μελόνι 

Η αλγερινή αντιπροσωπία, 
βλέποντας τις διαμαρτυρίες να 
παίρνουν διαστάσεις, έβγαλε 
ανακοίνωση, μέσω της οποίας 
κατήγγειλε «...με τον πιο έντονο 
τρόπο τις επιζήμιες και ανήθικες 
επιθέσεις που εξαπολύθηκαν ενα-
ντίον της επιφανούς αθλήτριάς 
μας, Ιμάνε Κελίφ, από ορισμένα 
ξένα μέσα ενημέρωσης, με ψέματα 
που θεωρούμε εντελώς άδικα».

Ωστόσο θέση στο όλο θέμα 
πήρε και η Πρωθυπουργός 
της Ιταλίας, Τζόρτζια Μελόνι, 
η οποία βρισκόταν στη Γαλλία 
προκειμένου να δει από κοντά τις 
προσπάθειες των Ιταλών αθλητών 
και αθλητριών. Φτάνοντας στο 
Casa Italia (το Σπίτι τις Ιταλίας 
στο Ολυμπιακό Χωριό) λίγα 
λεπτά μετά την απόσυρση της 
Καρίνι, η Μελόνι δεν άφησε την 

ευκαιρία και εξαπέλυσε επίθεση 
κατά της Διεθνούς Ολυμπιακής 
Επιτροπής. «Δεν συμφωνώ με 
την επιλογή της ΔΟΕ και το έχου-
με πει εδώ και αρκετά χρόνια. 
Όταν το 2021 η ΔΟΕ άλλαξε 
τους κανονισμούς για το θέμα 
αυτό, καταθέσαμε πρόταση για 
να επισημάνουμε τις συνέπειες 
που θα προκύψουν. Είναι γεγονός 
ότι με τα επίπεδα τεστοστερόνης 
στο αίμα του Αλγερινού αθλητή 
ο αγώνας εξαρχής δεν φαίνεται 
δίκαιος. Θεωρώ ότι οι αθλητές με 
ανδρικά γενετικά χαρακτηριστικά 
δεν πρέπει να επιτρέπεται να 
αγωνίζονται σε αγώνες γυναι-
κών, όχι για να γίνει διάκριση 
σε βάρος κανενός, αλλά για να 
προστατευθεί το δικαίωμα των 
αθλητριών να αγωνίζονται με 
ίσους όρους», είπε η Ιταλίδα 
Πρωθυπουργός. 

ΔΟΕ: «Κάθε άτομο 
έχει δικαίωμα να ασκεί 
τον αθλητισμό»

Από πλευράς της η Διεθνής 
Ολυμπιακή Επιτροπή εξέδωσε 
ανακοίνωση, επισημαίνοντας 
πως: «Κάθε άτομο έχει το δι-
καίωμα να ασκεί τον αθλητι-
σμό χωρίς διακρίσεις. Όλοι 
οι αθλητές που συμμετέχουν 
στο τουρνουά πυγμαχίας των 
Ολυμπιακών Αγώνων Παρίσι 
2024 συμμορφώνονται με τους 
κανονισμούς επιλεξιμότητας και 
συμμετοχής του αγώνα, καθώς 
και με όλους τους ισχύοντες ιατρι-
κούς κανονισμούς που ορίζονται 
από τη Μονάδα Πυγμαχίας Paris 
2024 (PBU)». 

Πάντως, το περιστατικό που 
προκάλεσε τις αντιδράσεις με-
γάλης μερίδας κόσμου ήρθε 
να προστεθεί στα θέματα που 
συζητούνται με αρνητική χροιά 
για τους Ολυμπιακούς του Πα-
ρισιού, αφού προηγήθηκαν τα 
όσα παρακολουθήσαμε κατά την 
τελετή έναρξης των Αγώνων, που 
για πολλούς ήταν προσβλητικά 
και ουδεμία σχέση δεν είχαν με 
τα Ολυμπιακά ιδεώδη. 

Σάλος και οργή για την intersex πυγμάχο 
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Απέτυχε σε τεστ καταλληλότητας φύλου, 
αλλά την έβαλαν να αγωνίζεται με γυναίκες αθλήτριες 
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Φαίνεται ότι δεν μαθαίνου-
με από τα παθήματά μας. 
Παραμένουμε ευκολόπι-

στοι και αιθεροβάμονες. Επειδή 
κάποιος Αμερικανός, ή κάποιος 
άλλος εκπρόσωπος κυβέρνησης 
ή οργανισμού μάς είπε ότι θα βο-
ηθήσει στη λύση του Κυπριακού, 
μας κατέλαβε πάλι η ευφορία και 
αρχίσαμε να πετούμε στα σύννεφα, 
θεωρώντας ότι περίπου όπου να 
’σαι έρχεται η λύση. Καλά, πόσος 
καιρός πέρασε από την ημέρα που 
βρέθηκε στην Κύπρο ο Τούρκος 
Σουλτάνος και ανερυθρίαστα μάς 
είπε ότι λύση που να μην ικανοποιεί 
τους τουρκικούς στόχους δεν έχει; 
Γιατί επιλέγουμε να πιστεύουμε ότι 
κάποιοι τρίτοι είναι ποτέ δυνατό 
να τα βάλουν με την Τουρκία για 
το χατίρι μας; Δεν υπάρχει τέτοιο 
ενδεχόμενο. Κανενός από τους λε-
γόμενους εταίρους δεν θα ιδρώσει 
το αφτί του για τις απειλές κατά 
της Κύπρου από τα αρπακτικά 
του Αττίλα.

Η ιστορία πενήντα χρόνων αυτό 
λέει και δεν πρέπει να το ξεχνούμε. 
Υπάρχει ακόμα ένας λόγος σοβα-
ρός που κάνει τη λύση ανέφικτη 
και που πάλι θέλουμε να ξεχνάμε. 
Δεν είναι άλλος από τον βρετανικό 
παράγοντα, που δεν θέλει με τίποτε 
να δει τελική διευθέτηση στο Κυ-
πριακό. Οι Άγγλοι παρασκηνιακά 
εργάζονται προς δύο κατευθύνσεις, 
κατά τρόπο που εξυπηρετούνται 
τα δικά τους συμφέροντα. Πρώτα 
υπονομεύουν και υποσκάπτουν 
κάθε σοβαρή προσπάθεια που 
θα μπορούσε να οδηγήσει στη 
λύση και επιπλέον με κάθε τρό-
πο επιδιώκουν την αποδόμηση 

της Κυπριακής Δημοκρατίας. Δεν 
θέλουν με κανέναν τρόπο να δουν 
μια λύση η οποία να δώσει ένα 
αποτέλεσμα στέρεο, που θα επι-
τρέψει στην Κύπρο να συνεχίσει 
την πορεία της σαν ένα κράτος συ-
μπαγές και βιώσιμο. Κάτι τέτοιο 
θα έβαζε σε κίνδυνο τα δικά τους 
συμφέροντα στο νησί. Θα έθετε 
επιτακτικά θέμα Βάσεων και άλλων 
διευκολύνσεων στο νησί. 

Να γιατί με τίποτε δεν θέλουν να 

δουν το Κυπριακό να διευθετείται 
και μάλιστα με μια λύση σταθερή 
και βιώσιμη. Κινούνται έτσι στο 
παρασκήνιο, για το θεαθήναι και 
μόνο και με αποκλειστικό στόχο να 
διατηρήσουν τα κεκτημένα στην 
Κύπρο. Ακόμα και τώρα που φαί-
νεται ότι οι Αμερικανοί επιχειρούν 
να βάλουν το χέρι τους προς την 
κατεύθυνση της λύσης, στην πραγ-
ματικότητα εκείνοι που κινούν τα 
νήματα δεν είναι άλλοι από τους 
Βρετανούς. Με τις διασυνδέσεις 
που έχουν στην Ουάσιγκτον, την 
επίδραση που ασκούν στην εξω-
τερική πολιτική των ΗΠΑ, αλλά 
και τις εκδουλεύσεις που πουλούν 
στους Αμερικανούς, παραχωρώ-
ντας τους διευκολύνσεις μέσα από 
τις Βάσεις τους στην Κύπρο, κατα-

φέρνουν να έχουν τον πρώτο λόγο 
και πάλι στις όποιες εξελίξεις στο 
Κυπριακό. Ο στόχος τους δεν είναι 
άλλος παρά να προωθήσουν μια 
μεσοβέζικη λύση, όπως προνοούσε 
το σχέδιο Ανάν, με τη δημιουργία 
ενός κράτους - μαριονέτα, ενός 
προτεκτοράτου που στην ουσία 
θα είναι ενεργούμενο της Άγκυρας 
κατά πρώτο λόγο και κατά δεύτερο 
των ιδίων των Άγγλων. Θέλουν 
ένα κράτος ασταθές, χωρίς δική 

του πολιτική και χωρίς να μπορεί 
να ασκήσει τα κυριαρχικά του δι-
καιώματα. 

Είναι γι’ αυτόν τον λόγο που ο 
Πρόεδρος Χριστοδουλίδης και 
οι πολιτικές δυνάμεις του τόπου 
πρέπει να είναι διπλά προσεκτικοί 
στη φάση αυτή. Όχι απλώς να φο-
βούνται τα δώρα των Δαναών, αλλά, 
αν είναι δυνατόν, ούτε τους ιδίους 
να συναναστρέφονται. Αρκετή ζη-
μιά μάς προκάλεσαν τα τελευταία 
πενήντα χρόνια. Τώρα επιχειρούν 
το τελειωτικό κτύπημα. Ας μην  
τους δώσουμε την ευκαιρία να 
το πετύχουν. 

Υ.Γ.: Εκ του σύνεγγυς το ΑΚΕΛ 
επιμένει να κατηγορεί και να κα-
ταγγέλλει τον τέως Πρόεδρο Ανα-
στασιάδη ότι στο Κραν Μοντανά 

ματαίωσε τη λύση του Κυπριακού. 
Ένα κόμμα που στην ιστορία του 
εθνικού μας προβλήματος επι-
λέγει να προσαρμόζεται προς τις 
τουρκικές επιδιώξεις, νομίζοντας 
ότι θα κατευνάσει τη βουλιμία της 
Άγκυρας, που ποτέ δεν έπαψε 
να θέλει να καταβροχθίσει την 
Κύπρο. Από το πρωί μέχρι το 
βράδυ το ΑΚΕΛ κατηγορεί τον 
Αναστασιάδη, ο οποίος έχει στο 
ιστορικό του την πιο διαλλακτική 
πολιτική, που εκατοντάδες φορές 
με λόγια και πράξεις έδειξε ότι 
ήταν έτοιμος να προχωρήσει σε 
λύση, αλλά με κάποιες μίνιμουμ 
κόκκινες γραμμές. Αλλά δέκα χρό-
νια Πρόεδρος, ο κ. Αναστασιάδης 
είχε τη δυνατότητα και την ευ-
καιρία όχι απλώς να ιχνηλατήσει 
τις τουρκικές θέσεις, αλλά να τις 
ψηλαφήσει και να τις βιώσει, κάτι 
που τον ανάγκασε να πει το «ώς 
εδώ και μη παρέκει».

Απ’ όσα αποκαλύπτονται από 
τα έγγραφα, το ΑΚΕΛ αυτό που 
βρήκε να ψελλίσει, για να κατη-
γορήσει τον Αναστασιάδη, ήταν 
γιατί με τη δημοσιοποίηση της 
έκθεσης Γκουτέρες δεν έσπευσε 
ο κ. Αναστασιάδης να επικρίνει τον 
Γ. Γραμματέα για το περιεχόμενό 
της. Ένα ΑΚΕΛικό επιχείρημα, που 
δεν στέκει ούτε μπροστά σε μαθητές 
δημοτικού σχολείου. Είναι οι ίδιοι 
που συνεχώς επαναλαμβάνουν ότι 
δεν πρέπει σε καμιά περίπτωση,  
και επ’ ουδενί, να δείχνουμε έστω 
πρόθεση αντιδικίας με τον Γενικό 
Γραμματέα του ΟΗΕ. Τους το υπέ-
δειξε και ο τέως Πρόεδρος Ανα-
στασιάδης, για να περιοριστούν 
σε βροντερή σιωπή.

Με όσα παρακολουθούμε τις 
τελευταίες μέρες είναι προφανές 
ότι κάποιοι μάχονται λυσσωδώς 
να επιβάλουν μια γραμμή λύσης, 
που σε καμιά περίπτωση δεν είναι 
προς το συμφέρον του κυπριακού 
λαού στο σύνολό του. Έφτασαν στο 
σημείο να αμφισβητούν ακόμα 
και επίσημα έγγραφα του ΟΗΕ. 
Πολιτεύονται με θέσεις που μόνο 
την τουρκική επεκτατική πολιτική 
εξυπηρετούν. Δέχονται στήριξη 
και υποστήριξη από ξένα κέντρα 
λήψης αποφάσεων, κυρίως το Λον-
δίνο, που έχει μόνιμη πολιτική 
του τη διάλυση της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και την υποκα-
τάστασή της με ένα μόρφωμα, 
που στην ουσία θα είναι έρμαιο 
ξένων δυνάμεων. Όλοι αυτοί δι-
απιστώνουν ότι λάθεψαν με τους 
υπολογισμούς και την επένδυση 
που έκαναν στον τέως Πρόεδρο 
Αναστασιάδη, ο οποίος τους δι-
έψευσε πανηγυρικά. 

Γι’ αυτό και επιχειρούν να τον 
αποδομήσουν με διάφορα. Ταυτό-
χρονα προσβλέπουν ελπίζοντας ότι 
ο νέος Πρόεδρος θα είναι πιο προ-
σαρμοστικός στα δικά τους «θέλω». 
Και παράλληλα προσδοκούν ότι το 
όποιο σχέδιο λύσης δεν θα τεθεί 
ενώπιον του λαού για έγκριση, αλλά 
θα το περάσουν από τη Βουλή, 
όπου τα δύο μεγάλα κόμματα 
με τους συνοδοιπόρους τους θα 
έχουν την πλειοψηφία. Όμως, όλοι 
αυτοί, οι εντός και εκτός Κύπρου, 
λογαριάζουν χωρίς τον ξενοδόχο. Ο 
οποίος εξακολουθεί να είναι ο λαός. 
Αυτός που το 2004 τούς έδωσε το 
ηχηρό ΟΧΙ. Κι αυτός που, όταν 
έρθει η ώρα, θα το επαναλάβει.

Φαίνεται ότι δεν μαθαίνουμε από τα παθήματά μας

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΕΑΣ 
Μ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ*

ΑΠΟΨΗ  
ΚΡΙΣ 
ΜΙΧΑΗΛ

Την τρέχουσα περίοδο η Ουγ-
γαρία προεδρεύει της Ε.Ε. 
(1/7-31/12/2024), ο δε ηγέ-

της της, Βίκτωρ Ούρμπαν, διά της 
συμπεριφοράς του δημιουργεί ουκ 
ολίγα προβλήματα,  με αποτέλεσμα 
οι Επίτροποι της Ε.Ε. να αρνηθούν 
να επισκεφθούν την Ουγγαρία 
ως είθισται να πράττουν όλοι οι 
Επίτροποι όταν αναλαμβάνει την 
εξάμηνη Προεδρία μια νέα χώρα.

Αυτό σαν αντίδραση στις επι-
σκέψεις του Ούρμπαν σε Μόσχα 
και Πεκίνο, χωρίς προηγούμενη 
συνεννόησή του με την Ε.Ε.

Καλόν όμως θα ήταν να ανα-
τρέξουμε στα όσα συνέβησαν στη 
χώρα αυτή όταν τελούσε υπό κομ-
μουνιστικό καθεστώς,  ουσιαστικά 

δηλαδή υπό σοβιετικό ζυγό.
Οι Ούγγροι ζητούσαν πολιτικές 

μεταρρυθμίσεις, αλλά οι Σοβιετι-
κοί την κατέπνιξαν ως «αντεπα-
νάσταση».

Η σοβιετική εισβολή των δυνά-
μεων του Συμφώνου της Βαρσο-
βίας έγινε το ξημέρωμα της 5ης 

Νοεμβρίου 1956 με χίλια τανκς. 
Η πρωτεύουσα της Ουγγαρίας, 
Βουδαπέστη, βρέθηκε σε κατά-
σταση πολέμου, αφού η σοβιετική 
αεροπορία την είχε βομβαρδίσει, 
ενώ ρωσικά στρατεύματα μαζί με 
ρουμανικές ενισχύσεις είχαν μπει 
στην πόλη με 1000 τανκς.

Η Μόσχα εξέφρασε στήριξη σε 
μια νέα κυβέρνηση, υπό τον Γιάνος 
Κάνταρ, ο οποίος δήλωνε ότι στό-
χος του είναι να καταστρέψει την 
«αντι-επανάσταση» του Ίμρε Νάγκι.

Η κυβέρνηση Κάνταρ, με τη 
βοήθεια των Σοβιετικών τελικά 
τα κατάφεραν.

Στις δίκες που ακολούθησαν, 
εκτελέστηκαν περίπου 450 Ούγ-
γροι.

Ο Νάγκι κατέφυγε στην πρε-
σβεία της Γιουγκοσλαβίας, αλλά 
τελικά παραδόθηκε στους πολι-
τικούς του αντιπάλους.

Κρεμάστηκε τον Ιούνιο του 
1958 και θάφτηκε στο δημοτικό 
νεκροταφείο της πόλης.

Ο σημερινός ηγέτης της Ουγ-

γαρίας, που κατά την περίοδο Ιού-
λιος - Δεκέμβριος 2024 ως μέλος 
πλέον της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
(Ε.Ε.) εκπροσωπεί τη χώρα σε όλα 
τα θεσμικά της όργανα, με την ιδιορ-
ρυθμία που τον διακρίνει, προέβη 
σε ενέργειες χωρίς τη συγκατάθε-
σή της, ως π.χ. οι επισκέψεις στη 
Μόσχα και στο Πεκίνο.

Η Ε.Ε. αντέδρασε αμέσως και 
ματαίωσε τις επισκέψεις των θεσμι-
κών της οργάνων στη Βουδαπέστη 
ως είθισται να πράττει στην κάθε 
περίπτωση ανάληψης της Προε-
δρίας από μια νέα χώρα.

Δεν γνωρίζω πώς θα είναι η 
συνέχεια μέχρι το τέλος της Προ-
εδρίας της Ε.Ε. από την Ουγγαρία.

*Πρώην συνδικαλιστής

Ουγγαρία και Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ) 

Γιατί επιλέγουμε να πιστεύουμε ότι κά-
ποιοι τρίτοι είναι ποτέ δυνατό να τα 

βάλουν με την Τουρκία για το χατίρι μας; 
Δεν υπάρχει τέτοιο ενδεχόμενο 

Ο Βίκτωρ Ούρμπαν, διά της συμπεριφοράς 
του δημιουργεί ουκ ολίγα προβλήματα, με 

αποτέλεσμα οι Επίτροποι της Ε.Ε. να αρ-
νηθούν να επισκεφθούν την Ουγγαρία ως 

είθισται να πράττουν όταν αναλαμβάνει 
την εξάμηνη Προεδρία μια νέα χώρα 
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Όπως έχει ήδη δημοσιευθεί, 
η τουρκική κυβέρνηση 
προχώρησε σε έκδοση 

νέου βιβλίου στην Αγγλική και 
την Τουρκική με τίτλο “WHO 
IS TO BLAME? THE PRESENT 
CANNOT BE SEPARATED FROM 
THE PAST”. Το βιβλίο, το οποίο 
προλογίζει ο ίδιος ο Ταγίπ Ερντο-
γάν, προωθεί το τουρκικό αφήγημα 
για τα τεκταινόμενα στην Κύπρο 
καθώς και τους πολιτικούς στόχους 
της Άγκυρας. Μεταξύ άλλων, η 
έκδοση αυτή αιτιολογεί την ει-
σβολή, την οποία περιγράφει ως 
ειρηνευτική επιχείρηση, καθώς και 
τα κατοχικά δεδομένα. Η συγκε-
κριμένη έκδοση, ενώ δεν διεκδικεί 
ακαδημαϊκές περγαμηνές, έχει τη 
δική της πολιτική σημασία, καθώς 
την προλογίζει ο ίδιος ο Πρόεδρος 
της Τουρκίας, Ταγίπ Ερντογάν. 

Η Τουρκία δεν αρκείται στη 
στρατιωτική της ισχύ. Αντιλαμ-
βάνεται τη σημασία της ηθικής 
υπεροχής και της διακίνησης ιδεών 
στο διεθνές πεδίο. Γι’ αυτό επιθυ-
μεί διακαώς την αιτιολόγηση των 
ενεργειών της. Διάβασα τη σχετική 
έκδοση, η οποία, μεταξύ άλλων, 
αποσπασματικά επαναλαμβάνει 
κάποιες τοποθετήσεις και ισχυρι-
σμούς. Παράλληλα, σημειώνω ότι 
στην έκδοση υπάρχουν αναφορές, 
οι οποίες δεν ανταποκρίνονται στην 
πραγματικότητα. Οι απόλυτες το-
ποθετήσεις καθώς και η προβολή 
της θέσης ότι οι Τουρκοκύπριοι 
ήταν/είναι τα μόνα θύματα, προ-

βληματίζουν. Δεν υπάρχει ούτε 
μια γραμμή, η οποία να αναφέρε-
ται στα εγκλήματα των Τούρκων 
έναντι των Ελλήνων ή έστω και 
σε τουρκικά λάθη. Προφανώς η 
έκδοση αυτή αντικατοπτρίζει και 
τον τρόπο σκέψης/αξιολόγησης του 
Κυπριακού από την Τουρκία και 
το κατοχικό καθεστώς. 

Και η Κύπρος; Έχω κατ’ επανά-
ληψιν εκφράσει την κριτική μου 
για την εν πολλοίς ανυπαρξία της 
χώρας μας στον τομέα αυτό και τη 

μη επαρκή κατανόηση του ρόλου 
των δεξαμενών σκέψης και της συ-
στηματικής παρουσίας στη διεθνή 
αγορά προβολής και ανταλλαγής 
ιδεών. Η θλιβερή αυτή κατάσταση 
δεν είναι ανεξάρτητη και από τη 
σύγχυση που παρατηρείται στην 
κοινωνία και το πολιτικό σύστη-
μα, καθώς και από την απουσία 
ολοκληρωμένης στρατηγικής για 
το Κυπριακό. Θεωρώ απαραίτητη 
τη δραστική αλλαγή αυτής της κα-
τάστασης. Πρέπει να κατανοηθεί 

από την Πολιτεία, την επιχειρη-
ματική τάξη και την κοινωνία ότι 
μια τέτοια αλλαγή είναι απαραί-
τητη για την ίδια την εθνική μας 
επιβίωση. 64 χρόνια μετά τη δε-
σμευμένη ανεξαρτησία, 50 χρόνια 
μετά την εισβολή και 20 χρόνια 
μετά την ένταξη στην ΕΕ, καμιά 
κυβέρνηση δεν έδωσε την απαι-
τούμενη σημασία στα ζητήματα 
αυτά. Έτσι, δεν αποτελεί έκπληξη 
ότι η Κύπρος δεν έχει παράδοση 
στα συγκεκριμένα ζητήματα κα-
θώς και επαρκή κατανόηση των 
συναφών δεδομένων. Το κόστος, 
όμως, είναι υψηλό.

Δράττομαι της ευκαιρίας να 
σημειώσω ότι τους τελευταίους 6 
μήνες ασχολούμαι συστηματικά 
και με ένα νέο μου βιβλίο στην Αγ-
γλική. Προκαταρκτικός τίτλος είναι 
“WHAT REALLY HAPPENED TO 

CYPRUS – A critical assessment 
and the way forward”. Ομολογου-
μένως η νέα αυτή εργασία αντλεί 
από το βιβλίο μου που εκδόθηκε 
το 2023 με τίτλο «ΑΠΟ ΤΗ ΔΕ-
ΣΜΕΥΜΕΝΗ ΑΝΕΞΑΡΤΗΣΙΑ 
ΤΟΥ 1960 ΣΤΙΣ ΠΡΟΚΛΗΣΕΙΣ 
ΤΟΥ ΣΗΜΕΡΑ – Συνοπτική Αξι-
ολόγηση του Κυπριακού και της 
Πολιτικής όλων των Προέδρων» 
(Εκδόσεις Hippasus, 2023). Όμως 
δεν αποτελεί μιαν απλή μετάφραση, 
καθώς, μεταξύ άλλων, υπάρχουν 
ουσιαστικές προσθήκες, διαφορο-
ποιήσεις καθώς και αφαιρέσεις. 

Ένας βασικός στόχος του καινούρ-
γιου βιβλίου είναι η προβολή της 
ιστορικής αλήθειας διεθνώς, καθώς 
και η κατάθεση ενός αφηγήματος 
για την Κύπρο. Εκ των πραγμάτων 
τοποθετούμαι και σε σχέση με τις 
θέσεις και ισχυρισμούς άλλων 
πλευρών, περιλαμβανομένης και 
της τουρκικής. Λαμβάνοντας υπ’ 
όψιν την πορεία και τους στόχους 
του Κυπριακού Κέντρου Ευρωπαϊ-
κών και Διεθνών Υποθέσεων θεωρώ 
την εργασία αυτή ως υποχρέωση. 
Δεν έχω καμία αμφιβολία ότι μια 
προσεγμένη και τεκμηριωμένη ερ-
γασία είναι δυνατό να έχει θετικές 
προεκτάσεις σε διάφορα επίπεδα, 
περιλαμβανομένου και του επηρεα-
σμού διαφόρων κέντρων αποφάσεων.
*Καθηγητής, Πρόεδρος του Κυπριακού 

Κέντρου Ευρωπαϊκών και Διεθνών 
Υποθέσεων, καθώς και του Τμήματος 

Πολιτικών Επιστημών και Διακυβέρνη-
σης του Πανεπιστημίου Λευκωσίας 

Απαραίτητη η παρουσία της Κύπρου 
στη διεθνή αγορά προβολής ιδεών 

Η Τουρκία δεν αρκείται στη στρατιωτική 
της ισχύ. Αντιλαμβάνεται τη σημασία τής 
ηθικής υπεροχής και της διακίνησης ιδε-

ών στο διεθνές πεδίο

Παρακαλώ να μην εκλαμβάνονται ως 
αστείες και μη πραγματοποιήσιμες οι 

τουρκικές απειλές… για να μη  βρεθούμε 
μια νύχτα ή μια μέρα ξαφνικά προ πολύ 

δυσάρεστων εξελίξεων! 

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΕΑΣ 
ΘΕΟΦΑΝΟΥΣ

ΑΠΟΨΗ  
ΔΡ ΑΥΓΟΥΣΤΙΝΟΣ 
(ΝΤΙΝΟΣ) ΑΥΓΟΥΣΤΗ*

Για πρώτη φορά Έλληνας 
Πρωθυπουργός βρέθη-
κε στην Κύπρο την 20ήν 

Ιουλίου, ημέρα κατά την οποία 
διενεργήθηκε η βάρβαρη τουρ-
κική εισβολή! Η επίσκεψη αυτή, 
ασφαλώς, μόνο ως θετική μπορεί 
να καταγραφεί. Ωστόσο, ευλόγως 
προκύπτει το ερώτημα: Γιατί άραγε 
όλοι οι προκάτοχοι του Κυριάκου 
Μητσοτάκη, με πρώτο τον Κωνστα-
ντίνο Καραμανλή,  δεν έκαναν το 
ίδιο; Απίστευτο κι όμως αληθινό! 
Δυστυχώς, για κάποιους εξ Ελλάδος 
πολιτικούς, η Κύπρος δεν είναι 
κάτι δικό μας, που πρέπει με κάθε 
τρόπο να διεκδικούμε! Πρόκειται 
για το περιβόητο δόγμα Κωνστα-
ντίνου Καραμανλή, ο οποίος έβαζε 
πάντα τα συμμαχικά συμφέροντα 
υπεράνω των εθνικών! 

Η επίσκεψη Μητσοτάκη στην 
Κύπρο στις 20 Ιουλίου 2024 είχε 

ανακοινωθεί πριν από αρκετόν 
καιρό. Το μόνο που απέμενε ήταν 
το τελικό πρόγραμμα της επίσκε-
ψης. Όλοι πίστευαν ότι ο Έλληνας 
Πρωθυπουργός θα ξεκινούσε την 
επίσκεψή του από το πρωί της 20ής 
Ιουλίου, για να παρευρεθεί μαζί με 
όλη την πολιτική και πολιτειακή 
ηγεσία της Μεγαλονήσου στον 
Τύμβο της Μακεδονίτισσας. Στον 
τόπο όπου συνετρίβη ένα από τα 
μεταγωγικά αεροσκάφη της Ελλη-
νικής Πολεμικής Αεροπορίας που 
μετέφερε τους καταδρομείς της 1ης 

Μ.Κ. από το Μάλεμε της Κρήτης 
στην Κύπρο, όπου το πρωινό της 
20ής Ιουλίου αναπέμφθηκε δέη-
ση υπέρ αναπαύσεως των ψυχών 
των πεσόντων και διακρίβωσης της 
τύχης των αγνοουμένων μας. Δεν 
το έκανε, όμως, με αποτέλεσμα να 
οργιάζουν οι φήμες και τα κουτσο-
μπολιά περί κάποιας άτυπης συ-
νεννόησης, ώστε να μη βρεθεί στην 
Κύπρο την ώρα που στα κατεχόμενα 
θα βρισκόταν ο Ερντογάν… Ο πα-
ραπάνω συλλογισμός, σωστός ή 
λανθασμένος,  κανένας δεν μπορεί 

να το πει με βεβαιότητα, αποτέλεσε 
θέμα συζήτησης μεταξύ πολλών 
πολιτών στην Κύπρο. Ο Κυριάκος 
Μητσοτάκης στην ομιλία του, που 
έλαβεν χώραν το βράδυ της ίδιας 
μέρας στο Προεδρικό Μέγαρο της 
Κύπρου, δεν απάντησε (όπως ανα-
μενόταν) στις ιταμές προκλήσεις 
του Τούρκου Πρωθυπουργού, ο 
οποίος αποκάλεσε «ειρηνευτική 
επιχείρηση» τη βάρβαρη τουρ-
κική εισβολή και για πολλοστή 
φορά έκανε αναφορά σε λύση δύο 
κρατών, αφήνοντας να εννοηθεί 
πως οι Τούρκοι ψάχνουν αφορμή 
για να καταλάβουν ολόκληρη την 
Κύπρο! 

Όλα αυτά, την ώρα που τα τουρκι-
κά drones και μαχητικά αεροσκάφη 
σκέπασαν τον ήλιο στα κατεχόμενα, 
τα δε τουρκικά πολεμικά πλοία κύ-
κλωσαν από παντού τη Μεγαλόνησο! 
Παρακαλώ να μην  εκλαμβάνονται 

ως αστείες και μη πραγματοποιή-
σιμες οι τουρκικές απειλές… για να 
μη βρεθούμε μια νύχτα ή μια μέρα 
ξαφνικά προ πολύ δυσάρεστων 
εξελίξεων! 

Ερώτηση: Υπάρχει, στ’ αλήθεια, 
διάσταση απόψεων μεταξύ Νίκου 
Δένδια και Πρωθυπουργού; 

Υστερόγραφο: Εύγε στη Δέσποι-
να Βανδή, που αρνήθηκε να τρα-
γουδήσει μπροστά από μια σκηνή 
διακοσμημένη με την τουρκική 
σημαία και το πορτρέτο του Κεμάλ! 
Ωστόσο αναρωτιέμαι γιατί πήγε 
να τραγουδήσει στην Τουρκία, σε 
μια περίοδο που ολόκληρος ο Ελ-
ληνισμός πενθεί για τη βάρβαρη 
τουρκική εισβολή στην Κύπρο με 
τις γνωστές τραγικές και ολέθριες 
συνέπειές της… Γιατί,  άραγε;
*Καθηγητής, Πανεπιστήμιο Θεσσαλί-

ας, από το Μονάγρι Λεμεσού
av.avgoustiνοs@gmail.com 

Η Κύπρος πενθεί και η Τουρκία γιορτάζει…

04.08.2024
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ΗΚυπριακή ∆ημοκρατία, 
ως πλήρες μέλος της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) 

από το 2004, έχει την ευκαιρία, 
τη δυνατότητα, αλλά και την υπο-
χρέωση να συμμετέχει ενεργά και 
αποτελεσματικά στη διαμόρφωση 
των ευρωπαϊκών πολιτικών και 
αποφάσεων. Η στρατηγική επιρροή 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στα 
θεσμικά όργανα της ΕΕ επιβάλλε-
ται ν’ αποτελεί κεντρικό πυλώνα 
της εξωτερικής της πολιτικής και 
της ευρωπαϊκής της στρατηγικής. 
Παρακάτω αναλύονται οι βασικοί 
τρόποι με τους οποίους η Κύπρος 
μπορεί να προωθήσει και να επη-
ρεάσει αποφάσεις εντός της ΕΕ.

Συνεργασία και συµµαχί-
ες µε άλλα κράτη-µέλη

Η σύναψη στρατηγικών συμ-
μαχιών με άλλα κράτη-μέλη απο-
τελεί βασική μέθοδο προώθησης 
των συμφερόντων της Κύπρου. Η 
συνεργασία αυτή μπορεί να γίνει 
σε διμερές ή πολυμερές επίπεδο, 
εντός ή εκτός των θεσμικών οργά-
νων της ΕΕ. Η Κύπρος μπορεί να 
εστιάσει σε κοινά συμφέροντα με 
άλλα κράτη-μέλη, όπως η Ελλάδα, 
η Ιταλία, η Μάλτα, η Γαλλία, η 
Ισπανία και η Πορτογαλία, για 
την προώθηση θεμάτων όπως η 
ναυτιλία, η ενέργεια, η ασφάλεια 
στη Μεσόγειο, το μεταναστευτι-
κό, κ.ά..

Ενεργός συµµετοχή στα 
θεσµικά όργανα της ΕΕ

Η Κύπρος μπορεί να επηρεάσει 
τις αποφάσεις της ΕΕ μέσω της 
ενεργού συμμετοχής στα διάφορα 
θεσμικά όργανα, όπως το Ευρωπα-
ϊκό Συμβούλιο, το Συμβούλιο της 

ΕΕ, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, 
και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Η 
παρουσία και η ενεργός συμμε-
τοχή Κυπρίων εκπροσώπων σε 
επιτροπές και ομάδες εργασίας 
είναι κρίσιμη για την προώθηση 
των κυπριακών συμφερόντων και 
την επιρροή στις διαπραγματεύσεις.

Αξιοποίηση της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής

Η Κύπρος μπορεί να χρησιμο-

ποιήσει την Ευρωπαϊκή Επιτρο-
πή ως μοχλό για την προώθηση 
των θέσεών της, αναλαμβάνοντας 
ενεργό ρόλο στη διαδικασία λήψης 
αποφάσεων από τα αρχικά στάδια, 
αναπτύσσοντας στενή συνεργασία 
μεταξύ του Κύπριου και των άλλων 
επιτρόπων. Η παροχή τεκμηρι-
ωμένων και εμπεριστατωμένων 
προτάσεων στην Επιτροπή μπορεί 
να επηρεάσει τη διαμόρφωση των 
πολιτικών, των νομοθεσιών και 
των κανονισμών που προτείνει 
η Επιτροπή.

Επιρροή µέσω 
των ευρωβουλευτών

Οι Κύπριοι ευρωβουλευτές 
αποτελούν κρίσιμους παράγοντες 
για την προώθηση των εθνικών 
συμφερόντων στο Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο. Η συνεργασία 

τους με άλλους ευρωβουλευτές, 
η συμμετοχή τους σε σημαντικές 
επιτροπές και η ενεργός παρουσία 
τους στις συζητήσεις μπορούν να 
ενισχύσουν τη φωνή της Κύπρου 
και να επηρεάσουν τη νομοθετική 
διαδικασία.

Επικοινωνία 
και δηµόσιες σχέσεις

Η Κύπρος μπορεί να χρησιμο-
ποιήσει τα μέσα ενημέρωσης και 

τις δημόσιες σχέσεις για να ευαι-
σθητοποιήσει την κοινή γνώμη 
και να κερδίσει την υποστήριξη 
άλλων κρατών-μελών και των 
θεσμικών οργάνων της ΕΕ. Η 
προβολή των κυπριακών θέσεων 
στα ευρωπαϊκά μέσα ενημέρωσης 
και η διοργάνωση εκδηλώσε-
ων και συνεδρίων μπορούν να 
ενισχύσουν την παρουσία της 
Κύπρου στη δημόσια συζήτηση 
και να προωθήσουν τα εθνικά 
συμφέροντα.

Οµάδες ειδικών 
και Think Tanks

Η δημιουργία και η συμμετοχή 
σε ομάδες ειδικών-εμπειρογνω-
μόνων και σε think tanks μπο-
ρούν να βοηθήσουν την Κύπρο 
να αναπτύξει και να προωθήσει 
στρατηγικές και δράσεις για επιρ-

ροή στη λήψη αποφάσεων στην 
ΕΕ. Αυτές οι ομάδες μπορούν να 
παρέχουν εξειδικευμένη ανάλυση 
και προτάσεις πολιτικής που να 
ενισχύουν τις θέσεις της Κύπρου.

Χρήση δεδοµένων 
και αναλύσεων

Η τεκμηρίωση των θέσεων της 
Κύπρου με τη χρήση επιστημονι-
κών δεδομένων και αναλύσεων 
μπορεί να ενισχύσει την αξιοπιστία 
και την αποτελεσματικότητα των 
επιχειρημάτων της. Η συνεργασία 
με πανεπιστήμια και ερευνητικά 
κέντρα για την παροχή τεκμηριω-
μένων αναλύσεων μπορεί να βο-
ηθήσει στην πειθώ των θεσμικών 
οργάνων της ΕΕ.

Ενεργός διπλωµατία 
και πολιτική πίεση

Η Κύπρος μπορεί να χρησι-
μοποιήσει την διπλωματική της 
δύναμη για να προωθήσει τα συμ-
φέροντά της. Η ενεργός συμμετοχή 
του Υπουργείου Εξωτερικών σε 
διμερείς και πολυμερείς συνα-
ντήσεις και η ανάπτυξη δικτύου 
διπλωματών στις Βρυξέλλες και στις 
πρωτεύουσες των κρατών-μελών 
είναι σημαντική για την προώθηση 
των κυπριακών θέσεων.

Προώθηση εθνικών 
προτεραιοτήτων 
σε ευρωπαϊκό πλαίσιο

Η Κύπρος μπορεί να ενσωματώ-
σει τις εθνικές της προτεραιότητες 
στο ευρύτερο ευρωπαϊκό πλαίσιο, 
παρουσιάζοντάς τες ως μέρος της 
κοινής ευρωπαϊκής στρατηγικής. 
Για παράδειγμα, θέματα όπως η 
ενεργειακή ασφάλεια και η δια-
χείριση μεταναστευτικών ροών 

μπορούν να προωθηθούν ως κοινά 
ευρωπαϊκά ζητήματα, επιτρέποντας 
στην Κύπρο να βρει συμμάχους 
και να ενισχύσει τη θέση της.

Ενίσχυση και δικτύωση 
της κυπριακής 
οικονοµίας και κοινωνί-
ας

Τέλος, η ενίσχυση της οικονο-
μίας και της κοινωνίας της Κύ-
πρου, και η δικτύωση τους με 
ευρωπαϊκούς οικονομικούς και 
κοινωνικούς παράγοντες, μπορούν 
να αυξήσουν τη διαπραγματευτι-
κή της δύναμη εντός της ΕΕ. Μια 
ισχυρή οικονομία και μια σταθερή 
κοινωνία, με ουσιαστική συμβολή 
και προσφορά τόσο σε επιμέρους 
κράτη-μέλη, όσο και στο σύνολο της 
ΕΕ, μπορούν να προσδώσουν στην 
Κύπρο μεγαλύτερη αυτοπεποίθηση 
και αξιοπιστία, και να ενισχύσουν 
τη θέση της στις προτάσεις της και 
στις διαπραγματεύσεις.

Η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
έχει στη διάθεσή της πληθώρα 
στρατηγικών και εργαλείων για 
προώθηση και επιρροή στη λήψη 
αποφάσεων από τα θεσμικά όργανα 
της ΕΕ. Μέσα από συνεργασίες, 
ενεργό συμμετοχή, επικοινωνία και 
στρατηγικές συμμαχίες, η Κύπρος 
μπορεί να ενισχύσει όχι μόνο την 
ενεργό παρουσία της στην ΕΕ, αλλά 
και να προωθήσει αποτελεσματι-
κά τα εθνικά της συμφέροντα και 
επιδιώξεις.

*Καθηγητής στο Philips University, 
πρώην Πρύτανης του Ευρωπαϊκού 

Πανεπιστημίου Κύπρου και πρώην 
Πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Οργανι-

σμού Ιδρυμάτων Ανώτερης Εκπαί-
δευσης (EURASHE). a.orphanides@

philipsuni.ac.cy

Η Κυπριακή ∆ημοκρατία
στη λήψη αποφάσεων στην ΕΕ

ΑΠΟΨΗ 
ΚΛΑΙΛΙΑ ΤΟΜΠΟΛΗ-
ΘΕΟ∆ΟΥΛΟΥ*

Χρειάσθηκε ένα επιπόλαιο 
τραύμα στο αφτί του πρώ-
ην, ίσως και μελλοντικού, 

πλανητάρχη, για να αισθανθούν 
όλοι οι Μεγάλοι της Γης και να εκ-
φράσουν δημόσια τη βδελυγμία και 
αποτροπιασμό τους για το φοβερό 
έγκλημα! Και, καλά έκαναν! Εδώ, 
ο άνθρωπος κόντεψε να σκοτωθεί!

Πού ήσαν όμως και πού είναι 
όλοι αυτοί όταν ακρωτηριάζονται 
και σκοτώνονται καθημερινά στους 
πολέμους εκατοντάδες άμαχοι 
άνθρωποι, ενήλικες και παιδιά, 
όπως στη Λωρίδα της Γάζας και 
στην Ουκρανία, ώστε να αισθαν-
θούν και να εκφράσουν το ίδιο 
συναίσθημα για όσα τρομαχτικά 

συμβαίνουν εκεί πέρα; Και, κυρί-
ως, τι κάνουν για να σταματήσουν 
αυτήν τη σφαγή αμάχων; Τι κάνουν 
για να σταματήσουν αυτούς τους 
παράλογους πολέμους, παρά μόνο 
τους συντηρούν στέλνοντας όπλα 
για τη συνέχισή τους; Πού ήσαν 

όλοι αυτοί, όταν αμούστακα παιδιά 
στην Κύπρο οδηγούνταν στην κρε-
μάλα από τους αποικιοκράτες, ως 
δήθεν τρομοκράτες; Πού ήσαν όταν 
ο Αττίλας εισέβαλε στην Κύπρο, 
βιάζοντας κορίτσια, σκοτώνοντας 
εκατοντάδες ανθρώπους και ρη-

μάζοντας τον τόπο μας;
Πού ήσαν όταν ο Γκάντι λιμοκτο-

νούσε από την απεργία πείνας, υιοθε-
τώντας παθητική αντίσταση εναντίον 
της αποικιοκρατίας και της έξωθεν 
υποκινούμενης, τότε, διαίρεσης της 
χώρας του και όταν ο Μαντέλα σάπιζε 
στις φυλακές τού δικτατορικού και 
ρατσιστικού καθεστώτος, που πλά-
κωνε τη δική του χώρα;

Τώρα ξύπνησαν, για να δείξουν 
την κρυμμένη ευαισθησία τους; Αλλά 
κι εμείς, πώς αντιδρούμε όταν κα-
θημερινά φθάνουν στις οθόνες μας 
εικόνες αφόρητης βίας και σπαραγ-
μού από κάθε σημείο του κόσμου; 
Απλώς αλλάζουμε κανάλι, ωσάν το 
παράλογο του πολέμου να αφορά 

μόνο εκείνους που το ζουν; ∆υστυ-
χώς, για εμάς και όλους τους άλλους, 
τούτο περιορίζεται σε μια στεγνή, 
εικονική και ακίνδυνη πληροφορία, 
που θάβεται ανάμεσα σε πλήθος 
ειδήσεων, σε βαθμό που, σταδιακά, 
εξοικειωνόμαστε με την εικόνα και 
την πληροφορία της βίας και του 
θανάτου. Πού πήγε η ευαισθησία 
μας και καταντήσαμε ανάλγητοι στον 
ξένο ανθρώπινο πόνο; 

Θα μου πείτε: Και τι μπορούμε 
να κάνουμε εμείς οι μικροί και 
αδύναμοι της Γης, για να σταμα-
τήσουμε την βία του πολέμου, όση 
ευαισθησία κι αν δείξουμε; 

*∆ικηγόρος, πρώην 
Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας 

Η ευαισθησία των Μεγάλων της Γης και η δική μας! 

Η στρατηγική επιρροή της Κυπριακής 
∆ηµοκρατίας στα θεσµικά όργανα της ΕΕ 
επιβάλλεται ν’ αποτελεί κεντρικό πυλώ-
να της εξωτερικής της πολιτικής και της 

ευρωπαϊκής της στρατηγικής 

Πού ήσαν όλοι αυτοί όταν αµούστακα 
παιδιά στην Κύπρο οδηγούνταν στην κρε-

µάλα από τους αποικιοκράτες, ως δήθεν 
τροµοκράτες; Πού ήσαν όταν ο Αττίλας 
εισέβαλε στην Κύπρο, βιάζοντας κορί-

τσια, σκοτώνοντας εκατοντάδες ανθρώ-
πους και ρηµάζοντας τον τόπο µας;

ΑΠΟΨΗ 
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΓΡ. 
ΟΡΦΑΝΙ∆ΗΣ*

04.08.2024
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Ηκατάρρευση της δικτατο-
ρίας στην Ελλάδα, μετά το 
χουντικό πραξικόπημα και 

την επακολουθήσασα τουρκική 
εισβολή, επικράτησε να αποκαλείται 
μεταπολίτευση. Κακώς, κατά τη 
γνώμη μου. Θα ήταν πιο δόκιμος 
όρος η επιστροφή στη δημοκρατία 
ή στο δημοκρατικό πολίτευμα. 

Ιδιαίτερα η πρώτη χρονική 
περίοδος μετά την πτώση της 
χούντας υπήρξε συγκλονιστι-
κή. Η έντονη πολιτικοποίηση 
πρωτοφανής, με επικεφαλής τη 
νεολαία. Μαζί με το αίτημα για 
μια ριζοσπαστική αλλαγή του 
πολιτικού συστήματος με μη 
επιστροφή σε μια δημοκρατία 
τύπου προ του 1967. Με σαφή 
προσανατολισμό σε μια ριζοσπα-
στική ανανέωση του πολιτικού 
βίου και με έλευση στην εξου-
σία νέων πολιτικών δυνάμεων, 
που να μη σχετίζονται με όσα 
εφιαλτικά διαδραματίστηκαν στην 
προ της χούντας περίοδο, με τις 
συνωμοσίες του παλατιού και 
τις κυβερνήσεις των αποστατών.

Από την άλλη, ο υποβόσκων 
φόβος παλινόρθωσης της δικτα-
τορίας σε ευρύτατα στρώματα της 
κοινωνίας, δεν επέτρεψε μια τέτοια 

ριζοσπαστική εξέλιξη. 
Η γνωστή ρήση του Μίκη 

Θεοδωράκη στις πρώτες εθνικές 
εκλογές, «Καραμανλής ή τανκς», 
αποτύπωσε με τον πιο παραστατι-
κό τρόπο το φοβικό δίλημμα που 
τέθηκε ενώπιον των ψηφοφόρων. 
Όμως, αυτό δεν σήμαινε μια εσαεί 
προσαρμογή σε συντηρητικές επι-

λογές. Η ελληνική κοινωνία εγκυ-
μονούσε το καινούργιο, προσβλέ-
ποντας σε εντελώς νέες πολιτικές 
δυνάμεις. Κάτι που επιβεβαιώθηκε 
σε λίγα χρόνια, με την πανηγυρική 
ανάδειξη του ΠΑΣΟΚ στην εξου-
σία. Με τις βαθιές κοινωνικές και 
πολιτικές τομές, που εισήχθησαν 
επί της πρωθυπουργίας Ανδρέα 
Παπανδρέου. Βέβαια, για να εί-

μαστε δίκαιοι με την Ιστορία, δεν 
πρέπει να παραβλέψουμε και τα 
σημαντικά βήματα σταθεροποίησης 
της δημοκρατίας επί της πρώτης 
μεταπολιτευτικής κυβέρνησης του 
Κωνσταντίνου Καραμανλή.

Η διενέργεια δημοψηφίσματος 
για τη μορφή του πολιτεύματος και 
η αλλαγή του σε προεδρευομέ-

νη κοινοβουλευτική δημοκρατία. 
Ο περιπετειώδης και εν πολλοίς 
επιζήμιος θεσμός της βασιλείας 
τερματίστηκε.

Θα πρέπει επίσης να αναφερθεί 
η νομιμοποίηση του κομμουνι-
στικού κόμματος της Ελλάδας και 
άλλων αριστερών κομμάτων (ΚΚΕ 
εσωτερικού - ΕΚΚΕ κ.ά). Είχα την 
τύχη να ζήσω εκ του σύνεγγυς στην 

Αθήνα τις ραγδαίες πολιτικές εξελί-
ξεις και την έντονη ζύμωση ιδεών 
και ιδεολογιών. Την αναζήτηση 
της μελλοντικής πορείας ύστερα 
από το σκοτάδι που σκέπασε για 
εφτά χρόνια τον ελληνικό λαό. Τον 
οποίο οφείλουμε ως Κυπριακός 
Ελληνισμός καθηκόντως να ευγνω-
μονούμε για τη θερμή αδελφική 
του στήριξη τις τραγικές στιγμές 
που ακολούθησαν την τουρκική 
εισβολή.

Ανεξάρτητα από το δικαιολογη-
μένο παράπονο για την απουσία 
στρατιωτικής συνδρομής προς 
την Κύπρο για την αντιμετώπι-
ση της εισβολής, που αφορά την 
τότε ηγεσία και τις τότε αιτιάσεις 
της, η πραγματικότητα είναι ότι ο 
ελληνικός λαός έμπρακτα και ολό-
ψυχα στάθηκε δίπλα στην Κύπρο. 
Οι πρώτες συναυλίες για ενίσχυση 
των προσφύγων της Κύπρου - μία 
στη Λεωφόρο Αλεξάνδρας και δύο 
στο γήπεδο Καραϊσκάκη - υπήρ-
ξαν μεγαλειώδη συλλαλητήρια για 
την Κύπρο.

Ως στέλεχος του Κυπριακού 
Δημοκρατικού Φοιτητικού Κι-
νήματος, είχα την ευθύνη της 
κινητοποίησης για τις πορείες 
– συγκεντρώσεις για την Κύπρο. 

Με μερικά μόνο τηλεφωνήματα 
προς τις ηγεσίες των ελληνικών 
φοιτητικών παρατάξεων είχαμε 
συμμετοχές δεκάδων χιλιάδων 
Ελλήνων φοιτητών.

Η «μεταπολίτευση» έκλεισε τον 
κύκλο της. 

50 χρόνια μετά τα δραματικά 
γεγονότα της Κύπρου - πραξικό-
πημα και εισβολή - η πληγή για 
ολόκληρο τον Ελληνισμό παραμένει 
ανεπούλωτη. Και η δημοκρατία 
στην Ελλάδα, που επανήλθε με την 
πολυαίμακτη θυσία της Κύπρου, 
έχει την αυτονόητη εθνική ευθύνη 
να μην επαναλάβει τις αιτιάσεις που 
προβλήθηκαν το ’74 και ν’ αντιμε-
τωπίσει το Κυπριακό ως πρώτιστο 
εθνικό θέμα. Θέμα ολόκληρου του 
Έθνους. Διακαής προσδοκία και 
ευχή μας οι διαβεβαιώσεις του 
Έλληνα Πρωθυπουργού κατά 
την επίσκεψή του στην Κύπρο 
στις 20 Ιουλίου να υλοποιηθούν.

Άλλωστε, είναι πλέον «ηλίου 
φαεινότερον» ότι η επιτυχία των 
τουρκικών σχεδιασμών στην   Κύ-
προ θα οδηγήσει σε νέες περιπέ-
τειες τον Ελληνισμό. Στο Αιγαίο, 
στη Θράκη, στα νησιά.

*Πρώην Πρόεδρος 
της Βουλής των Αντιπροσώπων

50 χρόνια από τη μεταπολίτευση 

Η δημοκρατία στην Ελλάδα, που επανήλ-
θε με την πολυαίμακτη θυσία της Κύπρου, 

έχει την αυτονόητη εθνική ευθύνη να 
μην επαναλάβει τις αιτιάσεις που προ-

βλήθηκαν το ’74 και να αντιμετωπίσει το 
Κυπριακό ως πρώτιστο εθνικό θέμα 

Εγκληματικό ρόλο διαδραμάτισαν και 
συνεχίζουν να διαδραματίζουν οι ξένες 
δυνάμεις προς εξυπηρέτηση των δικών 

τους συμφερόντων, μη παραλείποντας να 
εξευμενίζουν τον ισλαμο-φασίστα γείτο-

να που λέγεται Τουρκία

ΑΠΟΨΗ  
ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ 
Λ. ΟΜΗΡΟΥ*

ΑΠΟΨΗ  
ΛΟΡΙΑ ΜΑΡΚΙΔΗ*

Κακή υπηρεσία προσφέρει στην 
ιστορική αλήθεια η προσπά-
θεια απαλλαγής του ξένου 

παράγοντα από τις βαριές ευθύνες 
του για την τραγικότερη συμφορά 
που έπληξε την Κύπρο εξαιτίας της 
βάρβαρης τουρκικής εισβολής του 
1974 και της συνεχιζόμενης κατοχής. 
Και μάλιστα ατιμωρητί. 

 Ακούσαμε πρόσφατα να γίνεται 
αναφορά σε κάποιους τηλεοπτι-
κούς σταθμούς για τη δήθεν θετική 
στάση για την πλευρά μας του τότε 
Υπουργού Εξωτερικών της Βρε-
τανίας, Τζέιμς Κάλαχαν, κατά τη 
δραματική για την Κύπρο δεύτερη 
διάσκεψη της Γενεύης, στις 13 Αυ-
γούστου 1974. Δηλαδή, ότι προ-
ειδοποίησε τον Τούρκο Υπουργό 
Εξωτερικών, Τουράν Γκιουνές, πως 
η Τουρκία κινδύνευε να καταστεί 
όμηρος της Κύπρου με τις ενέρ-
γειές της. Ως γνωστόν, και βάσει 
των απορρήτων εγγράφων που 
έχουν αποχαρακτηρισθεί, ο Τζέιμς 
Κάλαχαν και ο τότε Πρωθυπουργός 
της Βρετανίας, Χάρολντ Ουίλσον, 
είχαν δώσει ήδη από τις 17 Ιου-
λίου 1974 το πράσινο φως στον 
μακελλάρη της Κύπρου, Τούρκο 
Πρωθυπουργό Μπουλέντ Ετζεβίτ, 

για να εξαπολύσει την από χρόνια 
προετοιμαζόμενη εισβολή στην 
Κύπρο. Τα σχέδια των Τούρκων 
επιδρομέων είχαν συζητηθεί και 
συμφωνηθεί το απόγευμα της 17ης 
Ιουλίου 1974, κατά τη διάρκεια 
γεύματος στην πρωθυπουργική 
κατοικία, με έναν όρο, ότι από την 
τουρκική επιδρομή δεν θα επη-
ρεάζονταν οι Βρετανικές Βάσεις. 

Γίνεται, επίσης, πολύς λόγος 
για το ότι ο Τζέιμς Κάλαχαν είχε 
βολιδοσκοπήσει τον Αρχιεπίσκοπο 
Μακάριο για την ιδέα αποστολής 
στην Κύπρο ελληνικής δύναμης 
εκ δέκα χιλιάδων ανδρών μετά την 
εκδήλωση της πρώτης φάσης της 
τουρκικής εισβολής, χωρίς, όμως, 
να υπάρξει ανταπόκριση από τον 
Μακάριο. Κι αυτός ο ισχυρισμός 

καταρρίπτεται ως ανυπόστατος. Το 
περιεχόμενο του μηνύματος, το 
οποίο ο Κάλαχαν απέστειλε στον 
τότε Πρωθυπουργό της Ελλάδος, 
Κωνσταντίνο Καραμανλή, αμέσως 
μετά την έναρξη της δεύτερης φά-
σης της τουρκικής εισβολής, στις 
14 Αυγούστου 1974, αποτελούσε 
μια ωμή και θρασεία απειλή κατά 
της ελληνικής κυβέρνησης σε πε-
ρίπτωση που έσπευδε να στείλει 
βοήθεια στην Κύπρο. Έγραφε: «Η 
άφιξη ελληνικών δυνάμεων στην 
Κύπρο θα αυξήσει τον κίνδυνο 
αποστολής επιπλέον τουρκικών 
δυνάμεων στο νησί καθώς και 
περαιτέρω προέλαση των ήδη 
υφισταμένων» (W. Mallinson, 
Τετράδια, Αφιέρωμα στα 50χρονα, 
σελ. 300). Εις επίρρωσιν της ανωτέ-

ρω αναφοράς παραθέτω αυτούσιο 
απόσπασμα των πρακτικών της 
σύσκεψης που έλαβεν χώραν στο 
Υπουργείο Εξωτερικών της Ελλάδος 
την 30ήν Νοεμβρίου 1974 και 
στην οποία συμμετείχαν ο Πρω-
θυπουργός Κωνσταντίνος Καρα-
μανλής, ο Δ. Μπίτσιος, ο Ευάγγελος 
Αβέρωφ, Υπουργός Εξωτερικών, 
ο Ι. Βαρβιτσιώτης και ο Μιχάλης 
Δούντας από ελληνικής πλευράς. 
Από κυπριακής, ο Αρχιεπίσκοπος 
Μακάριος, ο Γλαύκος Κληρίδης, 
ο Ι. Χριστοφίδης, ο Νίκος Κρανι-
διώτης, ο Α. Παπαδόπουλος, ο Χρ. 
Βενιαμίν και ο Σπύρος Κυπριανού. 
Τα πρακτικά της σύσκεψης δημο-
σιεύθηκαν το 1991 στο σημαντικό 
και ιστορικό ντοκουμέντο - βιβλίο 
του συγγραφέα Σάββα Παύλου, με 
τίτλο: «Η άλλη Κατάθεση - Απόρ-
ρητον: Τα πρακτικά της σύσκεψης 
του 1974», σελ. 21.

«Καραμανλής: Σας αποκαλύπτω 
ότι εις τας 14/8/1974 απεφασίσαμε 
την κήρυξιν του πολέμου κατά της 
Τουρκίας και αναθέσαμε εις το 
Επιτελείον την πραγματοποίησιν 
του εγχειρήματος. Κατόπιν, όμως, 
των συστάσεων του Επιτελείου εις 
τας 21/8 το σχέδιο εματαιώθη». 

«Αβέρωφ: Εις τας 14/8 ο Πρόε-
δρος(εννοεί τον Καραμανλή), έλαβε 
την απόφασιν. Εγώ διεφώνησα. Ο 
Πρόεδρος επέμεινε να στείλωμεν 
μίαν μεραρχίαν εις την Κύπρον. 
Εζητήσαμεν από τους Άγγλους 
αεροπορικήν κάλυψιν. Οι Άγγλοι 
απέρριψαν το αίτημά μας. Κατόπιν 
τούτου, ο Πρόεδρος εισηγήθη να 
επιβώμεν, εκείνος και εγώ, της νηο-
πομπής και να πάμε στην Κύπρο. 
Βέβαιοι ότι οι Τούρκοι δεν θα μας 
εβομβάρδιζαν εφ’ όσον θα εκάναμεν 
γνωστόν ότι ο κ.  Καραμανλής θα 
επέβαινε της νηοπομπής. Τελικώς 
όμως επείσθημεν περί του ματαίου 
της επιχειρήσεως».

 Για τα λάθη μας, Ελλάδος και 
Κύπρου, πληρώνει βαρύτατο τίμη-
μα ο Κυπριακός Ελληνισμός. Αλλά 
εγκληματικό ρόλο διαδραμάτισαν 
και συνεχίζουν να διαδραματίζουν 
οι ξένες δυνάμεις προς εξυπηρέτη-
ση των δικών τους συμφερόντων, 
μη παραλείποντας να εξευμενίζουν 
τον ισλαμο-φασίστα γείτονα, που 
λέγεται Τουρκία. 

 Ας μάθουμε από τα παθήματά 
μας κι ας αποφύγουμε τώρα άλλα 
ολισθήματα. 

*Πρέσβης ε.τ. 

Ο ξένος παράγων και οι ευθύνες 
του για την τραγωδία της Κύπρου

04.08.2024
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Στην ΕΚΟ Κύπρου, η εθελο-
ντική αιμοδοσία δεν είναι απλώς 
μία πράξη αγάπης. Είναι μία 
υπεύθυνη κίνηση ανθρωπιάς 
και αλληλεγγύης, γι’ αυτό και 
κατέχει διαχρονική θέση στις 
ενέργειες Εταιρικής Κοινωνικής 
Ευθύνης της. Απόδειξη, η εθε-
λοντική αιμοδοσία εις μνήμην 
εκλιπόντος συναδέλφου, η οποία 
πραγματοποιήθηκε με πρωτο-
βουλία της ΕΚΟ Κύπρου, 100% 
θυγατρικής της HELLENiQ 
ENERGY, αναγνωρίζοντας τη 
σπουδαιότητα της ανιδιοτελούς 
προσφοράς αίματος και καλλι-
εργώντας, ταυτόχρονα, την κουλ-
τούρα για τακτική αιμοδοσία. 
Την Παρασκευή, 19 Ιουλίου 
2024, στα κεντρικά γραφεία της 
ΕΚΟ Κύπρου, στη Λευκωσία, η 
ανταπόκριση στο κάλεσμα ήταν 

κάτι παραπάνω από αθρόα και 
συγκινητική. Μέλη του προσω-
πικού της ΕΚΟ, πρατηριούχοι 
και συνεργάτες, αφιέρωσαν με-
ρικά λεπτά από τον πολύτιμο 
χρόνο τους και έγιναν εθελοντές 
αιμοδότες. Στόχος, να ενισχύ-
σουν την Τράπεζα Αίματος και 
να σώσουν ζωές, μεταφέροντας 
το μήνυμα ότι κάθε προσπάθεια 
ενίσχυσης των αποθεμάτων αί-
ματος είναι ανεκτίμητη.

Ο οργανισμός CyprusInno, 
σε συνεργασία με την Πρεσβεία 
των Ηνωμένων Πολιτειών της 
Αμερικής και την υποστήριξη 
της Chevron, ανακοινώνει την 
έναρξη της Ακαδημίας Γυναι-
κών Επιχειρηματιών 2024 
(AWE). Αυτό το τετράμηνο 
πρόγραμμα, που διεξάγεται στα 
Aγγλικά και ξεκινά στις αρχές 
Σεπτεμβρίου 2024, προσφέρει 
σε ανερχόμενες και εδραιωμένες 
γυναίκες επιχειρηματίες στην 
Κύπρο μια μοναδική ευκαιρία 
να προωθήσουν τις επιχειρημα-
τικές τους φιλοδοξίες, εντελώς 
δωρεάν. Είτε οι συμμετέχουσες 
ξεκινούν ένα νέο εγχείρημα είτε 
επιδιώκουν να επεκτείνουν μια 
υφιστάμενη επιχείρηση, το AWE 
παρέχει ουσιαστική υποστήριξη 
προσαρμοσμένη σε κάθε στάδιο 
του επιχειρηματικού τους ταξι-
διού. Με την ολοκλήρωση του 
προγράμματος, οι συμμετέχουσες 
κερδίζουν ένα αναγνωρισμένου 
κύρους πιστοποιητικό και εντάσ-
σονται σε ένα παγκόσμιο δίκτυο 
αποφοίτων του AWE, που προ-
ωθεί συνεχείς επιχειρηματικές 
διασυνδέσεις και συνεργασίες 
παγκοσμίως. Επιστρέφοντας για 
δεύτερη χρονιά στην Κύπρο, το 
πρόγραμμα ενσωματώνει τοπικές 
και έμπρακτες συνεδρίες καθο-
δήγησης και κατάρτισης μέσω 

της διαδικτυακής πλατφόρμας 
DreamBuilder. Το DreamBuilder, 
το οποίο αναπτύχθηκε σε συνερ-
γασία με το Thunderbird School 
of Global Management του 
Arizona State University και την 
Freeport-McMoRan, εφοδιάζει 
τις συμμετέχουσες με θεμελιώ-
δεις επιχειρηματικές δεξιότητες, 
όπως ο στρατηγικός σχεδιασμός, 
το μάρκετινγκ και η οικονομική 
διαχείριση. Η πρακτική εφαρμο-
γή αυτών των δεξιοτήτων διευ-
κολύνεται μέσω της συνεργασίας 
με τοπικούς  μέντορες από τον 
επιχειρηματικό κόσμο και το 
αξιόλογο δίκτυο αποφοίτων 
του U.S. Exchange. Προγραμ-
ματισμένο από τον Σεπτέμβριο 
έως τον  Δεκέμβριο του 2024, 
το AWE Cyprus θα προσφέρει 
στις συμμετέχουσες ένα μείγμα 
από διά ζώσης εργαστήρια με 
εμπειρογνώμονες του κλάδου, 
διαδικτυακές εκπαιδευτικές ενό-
τητες και γνώσεις από τις προ-
σωπικές ιστορίες επιτυχημένων 
Κύπριων επιχειρηματιών μέσω 
εκπαιδευτικών επισκέψεων. Αυτή 
η ολιστική προσέγγιση στοχεύει 
στην καλλιέργεια του επιχειρη-
ματικού ταλέντου των γυναικών, 
στην προώθηση της καινοτομίας 
και στην προώθηση της βιώσιμης 
επιχειρηματικής ανάπτυξης σε 
ολόκληρη την Κύπρο.

Το Nicosia Mall, ο απόλυτος προ-
ορισμός για μικρούς και μεγάλους, 
οικογένειες και παρέες,  συνεχίζει 
να προσφέρει τις πιο Incredible 
κινηματογραφικές επιτυχίες από 
τα Rio Premier Cinemas. Με 6 αί-
θουσες εσωτερικά και το θερινό 
σινεμά, το οποίο θα λειτουργεί μέχρι 
και τα μέσα Σεπτεμβρίου, διαθέτει 
τα καλύτερα συστήματα ήχου και 
εικόνας χάρη στο Dolby Atmos και 
την τεχνολογία ButtKicker, που κάνει 
την εμπειρία ακόμα πιο ζωντανή, με 
επιπλέον δωρεάν χώρο στάθμευσης 
και θέσεις για ΑΜΕΑ. Αυτήν την 

περίοδο το ενδιαφέρον είναι στραμ-
μένο στο blockbuster Deadpool & 
Wolverine, ενώ σε λίγες ημέρες 
έναρξη κάνει η αγαπημένη ταινία 
μικρών και μεγάλων Despicable 

Me 4. Τα Rio Premier Cinemas 
βρίσκονται σταθερά στην πρώτη 
θέση σε αριθμό εισιτηρίων πα-
γκυπρίως, με το θερινό σινεμά να 
καταγράφει ρεκόρ προσέλευσης 
και εισιτηρίων. Για το καθημερι-
νό πρόγραμμα προβολών στα Rio 
Premier Cinemas ενημερωθείτε 
στο https://www.riopremiercinemas.
com.cy και https://www.facebook.
com/riopremiercinemas.  Εισι-
τήρια online στο https://www.
riopremiercinemas.com.cy και 
στα ταμεία των Rio Cinemas στο 
Nicosia Mall.

Σε μία σημαντική επέκταση του 
δικτύου λιανικής πώλησής της, η 
Lidl Κύπρου εγκαινίασε το νεότερο 
κατάστημά της στο εμπορικό κέντρο 
Neon Mall of Pafos, την Τετάρτη, 24 
Ιουλίου, σηματοδοτώντας το 3ο κατά 
σειρά κατάστημα Lidl στην επαρχία 
Πάφου και το 21ο παγκύπρια. Στην 
τελετή των εγκαινίων παρευρέθησαν 
αξιόλογοι προσκεκλημένοι, μεταξύ 
των οποίων τοπικοί αξιωματούχοι, 
συνεργάτες και μέλη της εταιρείας, 
φίλοι και εκπρόσωποι των ΜΜΕ. 
Το νέο κατάστημα, το οποίο κατα-
λαμβάνει μία εντυπωσιακή έκτα-
ση 2.336 τ.μ., με χώρο πώλησης 
1.470 τ.μ., είναι εξοπλισμένο με 8 

ταμεία εξυπηρέτησης πελατών, συ-
μπεριλαμβανομένου ενός ειδικά 
διαμορφωμένου για να εξυπηρετεί 
άτομα με αναπηρία (ΑμεΑ). Αντα-
νακλώντας τη δέσμευση της Lidl για 
βιωσιμότητα και εκσυγχρονισμό, το 
κατάστημα διαθέτει φιλικές προς το 
περιβάλλον ψυκτικές μονάδες που 
λειτουργούν με προπάνιο R-290 
και ένα πλήρως αυτοματοποιημέ-
νο σύστημα παραγγελιών για τη 
βελτιστοποίηση της διαχείρισης 
των αποθεμάτων και τη μείωση 
της σπατάλης τροφίμων. Οι εορ-
ταστικές εκδηλώσεις συνεχίστηκαν 
και την επόμενη μέρα, Πέμπτη, 25 
Ιουλίου, με το επίσημο άνοιγμα του 

καταστήματος προς το κοινό. Καλω-
σορίζοντας τους πρώτους πελάτες, 
η Lidl Κύπρου επεφύλασσε πολ-
λές εκπλήξεις, ειδικές προσφορές 
και κεράσματα Lidl λιχουδιών και 
ποτών, σε μία καθ’ όλα εορταστική 
ατμόσφαιρα που αναδείκνυε την 
υψηλού επιπέδου εμπειρία αγο-
ρών που προσφέρει η Lidl.  Το νέο 
κατάστημα Lidl στην Πάφο είναι 
ένας ακόμη φάρος του σύγχρονου 
λιανεμπορίου, ενσαρκώνοντας τη 
δέσμευση της εταιρείας για ποιό-
τητα, βιωσιμότητα, υποστήριξη της 
τοπικής κοινότητας και προσφορά 
προϊόντων με την καλύτερη σχέση 
τιμής-ποιότητας.

Στην Eurolife προσαρμοζόμαστε 
στις κοινωνικοοικονομικές εξελίξεις 
και προσφέρουμε πλήρη σειρά από 
προϊόντα, τα οποία ανταποκρίνονται 
στις μεταβαλλόμενες ανάγκες των 
πολιτών. Ταυτόχρονα, ως πρωτοπό-
ρος οργανισμός, διαδραματίζουμε 
καθοριστικό ρόλο στον ψηφιακό 
μετασχηματισμό της ασφαλιστι-
κής βιομηχανίας. Επενδύουμε 
στην τεχνολογία αναβαθμίζοντας 
τα συστήματά μας και την εξειδί-
κευση των ανθρώπων μας, ώστε 
να ανταποκρίνονται πλήρως στις 
απαιτήσεις της σύγχρονης εποχής 
και να παρέχουμε νέες υπηρεσίες 
και δυνατότητες για ευέλικτη και 
ποιοτική εξυπηρέτηση. Στο πιο 
πάνω πλαίσιο, η Eurolife αυτο-
ματοποιεί τη διαδικασία υποβο-
λής ατομικών Απαιτήσεων υγείας 
για τα προγράμματα Medica, μέσω 
του Myeurolife Portal. Οι ατομικές 
Απαιτήσεις των πελατών της Eurolife 
θα μπορούν να καταχωρούνται και 
ηλεκτρονικά, από τον ίδιο τον πε-
λάτη, μέσω του Myeurolife Portal, 
στο οποίο, πρόσθετα, θα μπορούν 
να παρακολουθήσουν την κατάστα-
ση προόδου των Απαιτήσεών τους. 
Μέσω μιας απλής διαδικασίας, με 

την ολοκλήρωση παροχής υπηρε-
σίας υγείας, οι πελάτες της Eurolife 
(κάτοχοι ενεργού συμβολαίου κά-
λυψης υγείας και συνδρομητές στο 
Myeurolife Portal), μπορούν να συ-
μπληρώσουν και να υποβάλουν 
ηλεκτρονική απαίτηση για υπη-
ρεσίες υγείας, για τον εαυτό τους 
ή για εξαρτώμενο μέλος, μέσω του 
Myeurolife Portal, με τη συμπλή-
ρωση των προσωπικών στοιχείων 
τους χρησιμοποιώντας προφορτω-
μένα πεδία και την επισύναψη των 
σχετικών δικαιολογητικών/ιατρικών 
εντύπων. Παράλληλα, όσοι πελάτες 
επιθυμούν να υποβάλουν χειρό-
γραφα τις απαιτήσεις υγείας τους 
θα μπορούν να το πράξουν ακο-
λουθώντας την υφιστάμενη διαδι-
κασία.  Με το Myeurolife Portal οι 

πελάτες μας έχουν στα χέρια τους 
μια διαδικτυακή πύλη, που τους 
παρέχει άμεση, προσωπική και αξι-
όπιστη εξυπηρέτηση, σε ό,τι αφορά 
τα Ασφαλιστικά τους Συμβόλαια. Η 
απλή και ευχάριστη πλοήγηση που 
προσφέρει το Myeurolife Portal 
καθώς και ο μοναδικός του σχε-
διασμός παρέχουν στον πελάτη τη 
δυνατότητα να έχει πρόσβαση στα 
ατομικά συμβόλαιά του (καλύψεις 
και ωφελήματα, κατανεμημένες μο-
νάδες στα επενδυτικά ταμεία, αξία 
εξαγοράς συμβολαίου), στοιχεία επι-
κοινωνίας ασφαλιστικού συμβούλου, 
ιστορικά πληρωμών και απαιτήσε-
ων, πιστοποιητικά φόρου εισοδή-
ματος κ.ά. Στη Eurolife, οδηγούμε 
την paperless εποχή και αφήνουμε 
το δικό μας θετικό αποτύπωμα στην 
αντιστροφή της κλιματικής αλλαγής. 
Στο πλαίσιο αυτό, δίνουμε μεγάλη 
βαρύτητα στο να παρέχουμε ψη-
φιακά εργαλεία στους πελάτες μας 
όπως το ePolicy, δίνοντάς τους τη 
δυνατότητα να έχουν τους Όρους 
του Ασφαλιστηρίου τους ηλεκτρο-
νικά μέσω του Myeurolife Portal 
και, πρόσθετα, να προχωρούν σε 
πληρωμές και να ενημερώνονται 
μέσω Ε-mail ή SMS. 

Επιστρέφει για δεύτερη
χρονιά η Ακαδημία
για Γυναίκες Επιχειρηματίες 

Ακόμα μία πράξη ανθρωπιάς 
από την ΕΚΟ Κύπρου

Πρωτιά για το Nicosia Mall και τα Rio Premier Cinemas

Σημαντικό βήμα προς την ψηφιακή μετάβαση: 
Απαίτηση υγείας μέσω Myeurolife

Η Lidl Κύπρου γιόρτασε τα εγκαίνια 
του 3ου καταστήματός της στην Πάφο 
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Μνημόνιο Συνεργασίας υπέ-
γραψαν σε τελετή που πραγματο-
ποιήθηκε την Τετάρτη, 24 Ιούλιου 
2024, στο Δημαρχείο Στροβόλου, ο 
Πρόεδρος του Ινστιτούτου Κύπρου, 
Δρ Σταύρος Μαλάς και ο Δήμαρχος 
Στροβόλου, Σταύρος Σταυρινίδης. Η 
συνεργασία έχει ως στόχο τη δημι-
ουργία πλαισίου εφαρμογής λύσε-
ων που αποσκοπούν στην αειφόρο 
και μακροπρόθεσμη ανάπτυξη των 
αστικών περιοχών και πόλεων. Συ-
γκεκριμένα, θα δοθεί έμφαση στη 
δημιουργία προϋποθέσεων που 
διασφαλίζουν τη μακροπρόθεσμη 
βιωσιμότητα των αστικών κέντρων, 
στόχος ο οποίος ευθυγραμμίζεται 
με το ευρύτερο όραμα και των δύο 
Οργανισμών για την προώθηση 
πολιτικών που υποστηρίζουν τη 
συνεχή ανάπτυξη, την καινοτο-
μία και την προσαρμοστικότητα 

στις σύγχρονες προκλήσεις. Ένας 
από τους κυριότερους τομείς συ-
νεργασίας θα είναι η προώθηση 
κοινών προγραμμάτων, μελετών 
και ερευνών με στόχο τη λύση ή 
την αντιμετώπιση συγκεκριμένων 
προκλήσεων που σχετίζονται με τη 
βιώσιμη ανάπτυξη αστικών περιο-
χών. Επιπλέον, και οι δύο πλευρές 
θα συμμετάσχουν σε ερευνητικά 
προγράμματα συγχρηματοδότησης, 

ιδιαίτερα εκείνα που υποστηρίζονται 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση και άλ-
λους φορείς χρηματοδότησης,  που 
είναι αφιερωμένοι σε δράσεις έρευ-
νας και καινοτομίας. Παράλληλα, η 
συνεργασία ΙΚυ – Δήμου Στροβό-
λου περιλαμβάνει την ανταλλαγή 
απόψεων σε θέματα Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και άλλα αρμόδια επιστη-
μονικά φόρα, με τις συζητήσεις να 
επικεντρώνονται στην ανάπτυξη 
εξειδικευμένης γνώσης σχετικά 
με τη βιώσιμη ανάπτυξη πόλεων, 
περιλαμβανομένης της νομοθεσίας 
και της υλοποίησης των διαφόρων 
προγραμμάτων. Η ανταλλαγή ιδε-
ών και εμπειριών αναμένεται να 
ενισχύσει την τεχνογνωσία και 
την αποτελεσματικότητα και των 
δύο φορέων στην αντιμετώπιση 
προκλήσεων βιωσιμότητας των 
αστικών περιοχών.

Μετά τον πανηγυρικό εσπερινό 
χοροστατούντος του Μητροπολίτου 
Κιτίου Νεκταρίου, στις 25 Ιουλίου 
στον εορτάζοντα ιερό ναό Αγίας 
Παρασκευής στο Δημοτικό Δι-
αμέρισμα Λιβαδιών Λάρνακας, 
ακολούθησε συναυλία με τον 
γνωστό Eλλαδίτη τραγουδιστή 
Γιώργο Τσαλίκη στην κατάμεστη 
Πλατεία Αγνοουμένων Αγίας Πα-
ρασκευής. Εκτός προγράμματος 

και κατόπιν πρόσκλησης του τρα-
γουδιστή η συμπατριώτισσά μας, 
Στέλλα Γεωργιάδου, που βρισκόταν 
στη συναυλία, τον συνόδευσε σε 
δύο τραγούδια. Παρά την υψηλή 
θερμοκρασία οι παρευρισκόμε-
νοι απόλαυσαν μια διασκεδαστική 
βραδιά. Στην εκδήλωση παρευ-
ρέθησαν οι Αντιδήμαρχοι Λάρνα-
κας και Λιβαδιών και Δημοτικοί 
Σύμβουλοι. 

Η νέα σχολική χρονιά βρίσκεται 
προ των πυλών και οι Υπεραγορές 
Αλφαμέγα θα είναι και φέτος στο 
πλευρό των μαθητών και των γονιών 
τους, φροντίζοντας να παρέχουν όλα 
τα απαραίτητα για την επιστροφή στα 
θρανία. Μέσω της καμπάνιας “Back 
to School”, η αλυσίδα προετοιμάζει 
τους μαθητές για το σχολείο προσφέ-
ροντας δωροεπιταγές αξίας €15 από 
τα καταστήματα Famous Sports και 
Fox Kids & Baby, καθώς επίσης και 
πλούσια δώρα μέσω του τυχερού 
τροχού Spin & Win. Ειδικότερα, για 
αγορές σχολικών ειδών από τις Υπε-
ραγορές Αλφαμέγα αξίας €30 και 
άνω σε μιαν απόδειξη και με τη χρήση 
της Alphamega Family, οι πελάτες 
θα λαμβάνουν: Μία δωροεπιταγή 
αξίας €15 για εξαργύρωση από τα 

Famous Sports, η οποία ισχύει για 
αγορές σε σχολικά αθλητικά πα-
πούτσια, φόρμες και μπλουζάκια 
αξίας €40 και άνω. Μία δωροε-
πιταγή αξίας €15 για τα Fox Kids 
& Baby, η οποία ισχύει για αγορές 
€50 και άνω από όλη τη συλλογή 
των συγκεκριμένων καταστημάτων. 
Επιπλέον, σκανάροντας την απόδει-
ξη σχολικών αγορών αξίας €30 και 
άνω στην εφαρμογή Stick & Win, οι 

πελάτες των Υπεραγορών Αλφαμέγα 
αποκτούν πρόσβαση στον τυχερό 
τροχό Spin & Win, διεκδικώντας 
πλούσια δώρα και συγκεκριμένα: 
Τρία Sony PlayStation 5 console-
slim, Τρία Lenovo Notebooks v15, 
Πέντε κινητά τηλέφωνα Samsung 
A155F-DSN Galaxy A15, Δέκα οθό-
νες Mi Desktop 27”, Εξήντα Imilab 
ακουστικά Bluetooth, Πέντε tablets 
Xiaomi Redmi Pad SE 128GB 4 GB, 
Πέντε εκτυπωτές HP all in one. Η 
διάθεση των δωροεπιταγών άρχισε 
από την 1η Αυγούστου μέχρι και 
τις 29 Σεπτεμβρίου 2024 ή μέχρι 
εξαντλήσεως των αποθεμάτων. Ο 
τυχερός τροχός Spin & Win θα είναι 
διαθέσιμος μέσω της εφαρμογής Stick 
& Win από τις 5 Αυγούστου έως τις 
29 Σεπτεμβρίου 2024.

Μνημόνιο συνεργασίας
Ινστιτούτου Κύπρου και Δήμου Στροβόλου

Εκδήλωση στα Λιβάδια

Οι Υπεραγορές Αλφαμέγα σάς προετοιμάζουν 
για το σχολείο με δωροεπιταγές και δώρα

 ΦΑΡΜΑΚΕΊΑ

 ΚΕΝΤΡΑ ΕΦΗΜΕΡΊΩΝ ΠΊ

ΛΕΥΚΩΣΙΑ
Γεωργίου Χάρις, 28ης Οκτωβρί-
ου 1, κατ. 11, δίπλα από τα πα-
γωτά Παπαφιλίππου, Έγκωμη, 
τηλ.: 22255535, 94056656.
Γεωργίου - Τίφα Κατερίνα, 
Λεωφ. Κυρηνείας 100, απέναντι 
από τον Ι.Ν. Αγίου Ανδρέα 
στο Πλατύ, Αγλαντζιά, τηλ.: 
22340340, 22514500.
Ιακωβίδης Κωνσταντίνος, Κρή-
της 6Γ, πλαγιόδρομος  πρώην 
Debenhams Central μετά τη δι-
ασταύρωση πρώην Τρουλλίδη, 
τηλ.: 22752877, 22255058.
Βρακάς Δημήτρης, Λεωφ. Αρχ. 
Μακαρίου Γ 265, έναντι Marks 
& Spencer Λακατάμειας, τηλ.: 
22384900.
Χριστοφίδης Χάρης, Περικλέους  
39Α, μεταξύ φώτων  Κώστα 
Θεοδώρου και Κληματαριάς, 
Στρόβολος, τηλ.: 22511351, 
22319454.

ΛΕΜΕΣΟΣ
Βασιλοπούλου Φωτεινή, Τζον 
Κένεντι 6Γ, περιοχή Kanika 
- Εναέριος, τηλ.: 25585840, 
25722632.
Μενελάου Παυλίνα, Λεκορ-
πουζιέ 32, Νάαφι, βόρεια 
φώτων Debenhams Apollo, 2ο 
στρίψιμο αριστερά και 200 μ. 

στα αριστερά, τηλ.: 25251122, 
25102995.
Σολομωνίδου - Παύλου Έλενα, 
Αγίας Φυλάξεως 244 Β, πλησί-
ον Πισσαρίδη - κυκλικός κυκλο-
φοριακός κόμπος Αγίας Φύλας, 
τηλ.: 25336333, 99261579.
Αντωνιάδης Πόλυς, Αγίας Ζώνης 
30,  έναντι Ι.Ν. Αγίας Ζώνης, 
τηλ.: 25358034, 25356371.

ΛΑΡΝΑΚΑ
Παπανδριανός Σπυρίδων, 
Λεωφ. Γρηγόρη Αυξεντίου 40, 
έναντι Δημοτικής Βιβλιοθήκης, 
κάτω από κλινική Δρος Σίμου 
Κυριακίδη, τηλ.: 24400450.
Γεωργιάδου - Χριστοδούλου 
Ελένη, Ζήνωνος Κιτιέως 11, 
έναντι café Posto, Λιβάδια, τηλ.: 
24661298, 24368700.

ΠΑΦΟΣ
Αγαθοκλέους Άντρη Ελευ-
θερίου, Βενιζέλου 24, Με-
τοχικό Φαρμακείο ΣΕΚ, 
Επαρχιακά Γραφεία ΣΕΚ, 
δίπλα από Centrale Café, τηλ.:  
26933820,99094932.

ΕΛΕΥΘΕΡΗ ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ
Γιάλλουρος Πανίκος, 1ης 
Απριλίου 184, απέναντι από 
την υπεραγορά Σκλαβενίτης, 
Παραλίμνι, τηλ.: 23825979, 
23744771.

ΛΕΥΚΩΣΙΑ: ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά, 22502019, 
ΙΠΠΟΚΡΑΤΕΙΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ, 
6-12 Ψαρών, 2408  Έγκωμη.
ΛΕΜΕΣΟΣ: ΠΙ για ενήλικες, 
25200194, MEDITERRANEAN 
HOSPITAL, Στυγός 9, 3117 
Αγία Φύλα. 
ΛΑΡΝΑΚΑ: ΠΙ για ενήλικες, 
24636343, ΙΑΤΡΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ 
ΑΓΙΑ ΜΑΡΙΝΑ, Παύλου Βαλδα-

σερίδη 10, 6018 Λάρνακα. 
ΠΑΦΟΣ: ΠΙ για ενήλικες & ΠΙ 
για παιδιά, 26848113, ΙΔΙΩΤΙ-
ΚΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ ΕΥΑΓΓΕΛΙ-
ΣΜΟΣ, Βασιλέως Κωνσταντί-
νου 82, 8021 Πάφος.
ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ: ΠΙ για 
ενήλικες & ΠΙ για παιδιά, 
23849400, ΠΟΛΥΚΛΙΝΙΚΗ 
ΛΗΤΩ, Λεωφόρος Σωτήρας 8, 
5286 Παραλίμνι.

04.08.2024

✚ ΕΘΝΙΚΟ ΜΝΗΜΟΣΥΝΟ
Τελούμε την Κυριακή, 11/8/2024 και ώρα 8.30 π.μ., στον ιερό ναό 

Παναγίας Ευαγγελίστριας στον Κάθηκα, το ετήσιο μνημόσυνο του ήρωα

ΓΕΩΡΓΙΟΥ Ι. ΓΕΩΡΓΙΟΥ
Λοχ. 361 Τ.Π.

και καλούμε όσους τιμούν τη μνήμη του να παραστούν.
Επιμνημόσυνο λόγο θα εκφωνήσει ο Γενικός Γραμματέας του ΔΗΚΟ, 

Γεώργιος Σολωμού, και θα ακολουθήσει κατάθεση στεφάνων στο μνημείο του.

Οικογένεια του ήρωα και Δήμος Ακάμα  (Σύμπλεγμα Κάθηκα)

Περιοχή ΕΛΑΙΩΝ - Οδός Κάστορος 
Πίσω από εκκλησία 
«Της Του Θεού Σοφίας»
ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ κατοικία 300 τ.μ., πλήρως επιπλωμένη και μό-
νο επιπλωμένη, σε δυο ορόφους, με όλες τις ανέσεις. Υπάρχει 
κήπος μπροστά και πίσω, αυλή και χώρος στάθμευσης. Απο-
τελείται από 4 υπνοδωμάτια, μεγάλη σαλοτραπεζαρία,  επι-
πλέον καθιστικό με βιβλιοθήκη και ενδιάμεσο τζάκι κρεμαστό. 
Μεγάλη κουζίνα island  και βοηθητικός χώρος. Ανεξάρτητη 
θέρμανση ανά χώρο και  δωμάτιο και full air-condition. Εξω-
τερικές βεράντες μπροστά και πίσω  Επίσης μεγάλος  ημιυ-
πόγειος χώρος,  που μπορεί να αξιοποιηθεί κατά βούληση. 
Ιδανική για οικογένειες, στελέχη εταιρειών και διπλωματών.  
Ενοικιασμένη σε πρεσβεία. Ελεύθερη από Αύγουστο 2024.

Πληροφορίες στο τηλ. 99820796

Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος 
Καρκινοπαθών και Φίλων, ΠΑ-
ΣΥΚΑΦ, σύμφωνα με τα αποτελέ-
σματα του οικονομικού ελέγχου 
που έγινε από την εταιρεία PwC, 
παρουσίασε τα εξής Οικονομικά 

Αποτελέσματα για το έτος 2024 
με βάση την άδεια εράνου που 

εξασφάλισε από το Υπουργείο 
Εσωτερικών για την περίοδο 
01/01/2024 - 30/06/2024. 
Αριθμός Αδείας Ν.Π 75/2023: 
Έσοδα €390.732,39 και Έξοδα 
€88.500,12.

Οικονομικά Αποτελέσματα ΠΑΣΥΚΑΦ 2024
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Το όνομά του έχει ταυτιστεί 
με το γκολ. Ο Γερμανός 
Ράινερ Ράουφμαν (που 

αργότερα κυπριοποιήθηκε και 
βοήθησε και την Εθνική μας 
ομάδα), είναι από τους κορυ-
φαίους ξένους γκολτζήδες που 
πέρασαν από το ποδόσφαιρό 
μας και την Ομόνοια. 

Όταν ο Ράουφμαν ερχόταν 
στην Κύπρο δεν ήταν γνωστός 
και κανένας δεν περίμενε πως 
θα έγραφε μια ξεχωριστή ιστορία 
στην Ομόνοια και γενικά στο 
ποδόσφαιρό μας.  

Ξεκίνησε το ποδόσφαιρο το 
1992, παίζοντας σε διάφορες 
ομάδες της πατρίδας του. Το 
1997 έρχεται στην Ομόνοια, 
όπου αγωνίζεται μέχρι το 2004 
(σταμάτησε λόγω σοβαρού 
τραυματισμού) και γίνεται το 
ίνδαλμα των χιλιάδων φίλων 

της Ομόνοιας αλλά και ο φό-
βος και τρόμος των αντίπαλων 
αμυντικών και τερματοφυλά-
κων. Σκόραρε με όλους τους 
τρόπους, ήταν ταχύτατος και 
εκρηκτικός κυνηγός. Με την 
Ομόνοια πανηγύρισε δύο 
τίτλους (2001, 2003) και ένα 
κύπελλο (2001). Ο Ράουφμαν 
αναδείχθηκε 4 φορές πρώτος 
σκόρερ του πρωταθλήματος. 
Το 1998 πέτυχε 42 τέρματα, 
το 1999, 35, το 2000, 34 και 
το 2001, 30 τέρματα. 

Ήταν ο δεύτερος αρχισκό-
ρερ στο ποδόσφαιρό μας πίσω 
από το Σωτήρη Καϊάφα και ήταν 
μεγάλη η συμβολή του για να 
επιστρέψει η Ομόνοια στην κο-
ρυφή το 2001, μετά από οκτώ 
χρόνια ανομβρίας. Στην Εθνική 
Κύπρου κατέγραψε 5 συμμετοχές 
και πέτυχε 3 τέρματα.   

Από τους ποδοσφαιρι-
στές που έβαλαν τη 
δική τους σφραγίδα 

στον ΑΠΟΕΛ στη δεκαετία 
του ’90 ήταν ο Κώστας Φα-
σουλιώτης, ένας μεσοεπι-
θετικός που όχι μόνο δημι-
ουργούσε παιχνίδι αλλά και 
πέτυχε σημαντικά τέρματα.

Ο Κ. Φασουλιώτης ήταν 
γέννημα-θρέμμα των «γαλα-
ζοκιτρίνων» και από τα 12 
του χρόνια βρέθηκε στην 
ομάδα, αρχίζοντας πρώτα από 
τις Ακαδημίες. Το 1985-86 
θα βρεθεί για πρώτη φορά 
στη 16άδα του ΑΠΟΕΛ με 
προπονητή τον Τόμι Κάσιντι, 
σε μια εποχή που στην ομά-
δα έπαιζαν μεγάλοι παίκτες 
όπως οι Μουρς, Μακτέρμοντ, 
Γ. Ιωάννου, Ν. Παντζιαράς. 
Θα κάνει ντεμπούτο στην 
πρώτη ομάδα το 1990-91 
με αντίπαλο την ΑΠΕΠ, όπου 
ο ΑΠΟΕΛ θα κερδίσει με 
3-0 και ο Φασουλιώτης θα 
πετύχει το πρώτο του τέρμα 
με την αγαπημένη του ομά-
δα. Ήταν μόλις 20 χρονών 
και έδειξε το ταλέντο και 
τα ηγετικά του χαρίσματα 
που τον καθιέρωσαν στην 
ομάδα. Την επόμενη χρονιά 
1991-92, με προπονητή τον 
Γιάτσεκ Γκμοχ, ο ΑΠΟΕΛ θα 
πάρει το πρωτάθλημα, κά-
νοντας εντυπωσιακή χρονιά, 

όπως και ο Φασουλιώτης, και 
θα βρεθεί πολύ κοντά στην 
πρόκρισή του στο Τσάμπιονς 
Λιγκ, όμως αποκλείστηκε στις 
λεπτομέρειες από την ΑΕΚ.

Από την επόμενη χρονιά ο 
Φασουλιώτης θα γίνει συλλέ-
κτης κυπέλλων. Το 1992-93 
κερδίζει τον Απόλλωνα στο 
ΓΣΖ με 4-1. ∆ύο χρόνια αρ-
γότερα θα πάρει και πάλι το 
κύπελλο νικώντας στον τελι-
κό ξανά τον Απόλλωνα στο 
Τσίρειο με 4-2. Η κορυφαία 
χρονιά του ΑΠΟΕΛ εκείνης 
της εποχής ήταν το 1995-96, 
όταν με προπονητή τον Κρί-
στο Μπόνεφ θα κατακτήσει 
το νταμπλ. Πήρε αήττητος το 
πρωτάθλημα και στον τελικό 
του κυπέλλου κέρδισε 2-0 την 
ΑΕΚ. Στους «γαλαζοκίτρινους» 
συναντούμε τότε τους: Πετρίδη, 
Σ. Μαραγκό, Κίπριχ, Κόζμα, 
Κόβατς, Κ. Κώστα, Αριστοτέ-
λους, Χριστοδούλου, Σάπου-
ριτς, Γ. Ιωάννου, Φασουλιώτη, 
Χατζηλούκα, Αλεξάνδρου, 
Αριστοκλέους, Ν. Τιμοθέου, 
Α. Σωτηρίου, Ν. Χαραλάμπους, 

Χρ. Ππούνα, κ.ά.
Στον τελικό κυπέλλου το 

1997 ο ΑΠΟΕΛ κέρδισε 2-0 
την Ομόνοια, με τον Φασου-
λιώτη να σημειώνει το πρώτο 
τέρμα και να σερβίρει το δεύ-
τερο στον Α. Σωτηρίου, με τον 
οποίο είχαν πάντα μιαν άρι-
στη συνεργασία. Ο Κώστας 
Φασουλιώτης έπαιξε στον 
ΑΠΟΕΛ από το 1990 μέχρι 
το 2000 και πανηγύρισε δύο 
πρωταθλήματα (1991-92 και 
1995-96), πέντε κύπελλα 
93,1995,1996,1997,1999) 
και τέσσερα Σούπερ Καπ. 
Ένας παίκτης που είχε πολύ 
δυνατό σουτ με το αριστερό 
πόδι, καλός στη δημιουργία 
του παιχνιδιού και έβλεπε 
συχνά δίκτυα, ιδιαίτερα από 
στημένες φάσεις. Μετρά 14 
συμμετοχές με την Εθνική 
Ανδρών, ενώ είχε παίξει και 
στις πιο μικρές Εθνικές. Μετά 
τον ΑΠΟΕΛ έπαιξε για ένα 
χρόνο στην Ένωση Νέων 
Παραλιμνίου (2000-01) 
και ένα στην ΑΕΚ (2001-02).

Ράινερ Ράουφµαν Κώστας Φασουλιώτης

Ο Γερµανός Ράινερ Ρά-
ουφµαν είναι από τους 

κορυφαίους ξένους που 
πέρασαν από το κυπρια-
κό ποδόσφαιρο και την 

Οµόνοια 

Ο Κ. Φασουλιώτης ήταν 
γέννηµα-θρέµµα των 

«γαλαζοκιτρίνων» και 
από τα 12 του χρόνια 
βρέθηκε στην οµάδα, 

αρχίζοντας πρώτα από τις 
Ακαδηµίες

Π
α

ίκτες που έγρα
ψ

α
ν ιστορία

ME TON 
ΑΚΗ

ΚΥΡΙΑΚΟΥ
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